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سیاست

گزارش

نگاه نخست

سخنی با عقلای حکومت

چندماهی اســت که در برزخ احیای برجام یا مرگ آن قرار 
داریم ولی آنچه ســبب فرسایشی شــدن ذهن ها می شود 
بلاتکلیفی پیایی اســت که در چنین فضایی شــکل گرفته 

است.
مدت هاست که به برگزاری مذاکرات هسته ای در مکان های 
گوناگون عــادت کرده ایم و هر بار که بــا واژه مذاکرات را 
می شنویم کلی اتفاق خوش و ناخوش در کشور رخ می دهد 
از آرزوهای افراد مختلف برای بهینه شدن اوضاع تا افق های 
دور ثبات و آرامش که از درون ذهن ما می گذرد. از ســوی 
دیگــر هربار که بــا نتیجه بخش نبــودن مذاکرات مواجه 
می شــویم دوباره رگباری از اتفاقات در اذهان مردم کوچه 
و بازار شــکل می گیرد که برخی تلخ و برخی دیگر شیرین 
هســتند ولی در هر صورت چند صباحی است که موضوع 
گفتگوهای هسته ای ترجیع بند عرصه سیاست ما شده است.

در چنین شرایطی آنچه مهم است نه نفس مذاکرات و مکان 
آن و نه عنوان این گفتگوهاست بلکه نتیجه و دستاورد است 
که به نام هنر دیپلماســی از آن یاد می شود و لذا برای افکار 
عمومی خســته از ناملایمات روزگار نتایج گفتگوها بیش از 
هر چیزی مهم است تا با آن آرزوهای و آمال خود را بسازد 
و در چنین فضایی نقش بزرگمردان عرصه تصمیم ســازی 

برای ایجاد آرامش و امید بخشی بسیار تعیین کننده است.
از سوی دیگر برخی ملاحظات سیاسی برای انجام گفتگوها 
می تواند کارگشــا باشــد آنجایی که دیپلمات ها با ابزارهای 
مختلف بتوانند ضمن حفظ منافــع ملی و گرفتن امتیازات 
لازم رقبــای خود را بگونــه ای مدیریت کنند که درنهایت 
حس پیروزی را به ارمغان آورند. علاوه بر اینها داشتن پلن 
ها و نقشه های چندگانه برای ارائه در میز مذاکرات می تواند 

گفتگوها را از نقطه انجماد به نقطه جوش برساند.
حال در شــرایطی که خاورمیانه محل گذر مقامات مختلف 
دنیا شده و هیئت های گوناگون با دستور کار خود وارد منطقه 
می شوند تا نقشه های خود را عملی کنند به نظر می رسد هر 
بازیگر هوشمندی باید سبد امتیازات خود را محاسبه کند تا 
از بازی سخت دیپلماتیک کنونی عقب نیفتد و به بیان دگر با 
فعال کردن رایزنی و دیپلماسی به فکر خنثی کردن سیاست 
رقبا و کســب فرصت های مناسب باشد در چنین شرایطی 

می توان به مقامات و تصمیم گیرندگان دل خوش کرد.
اکنون سفر بایدن در حال انجام است و پوتین هم به منطقه 
خواهــد آمد و برخی دیگر مقامات هم قصد ســفر دارند در 
چنین شرایط خطیری هر واحد سیاسی باید منافع خود را در 
اولویت قرار دهد ولی تجربه چند ماه مذاکرات به ما می گوید 
که دولت ســیزدهم بدلایل مختلف نمی تواند این بار را به 
مقصد برساند و لذا بر عقلای قوم است که اگر نقشه ای برای 
احیای برجام یا لغو همــه تحریم ها و یا هر عنوان دیگری 
دارند دســت بجنبانند تا از فرصت ها بتوان اســتفاده کرد و 
گرنه تاریخ معلم خوبی برای افرادی اســت که نتوانستند از 

موقعیت ها بهره ببرند.

دل کندن از برجام

ما به هیچ وجه نســبت به نتیجه مذاکرات دوحه خوشــبین 
نیستیم، چرا که ســابقه بدعهدی آمریکا و کشورهای غربی 
عضو برجام بسیار طولانی است و هیچ گاه خیانت آمریکایی ها 
در برجام را از یاد نمی بریم. کشورهای غربی عضو برجام بارها 
در مذاکرات بدعهدی کــرده و وعده هایی دادند اما برخلاف 
آنچه نوشــتند و امضا کردند، عمل کردنــد. آمریکا در دوران 
ترامپ برجام را به طور کامل کنار گذاشت و این مسائل باعث 
می شود که ما به غربی ها به ویژه آمریکا اعتماد نداشته باشیم. 
نمی گویم به هیچ وجه نباید مذاکره کنیم، بلکه حرف بنده آن 
است که ما به مذاکرات خوشــبین نیستیم و باید به گونه ای 
رفتار کنیم که مجدداً اشــتباهات تلخ و بزرگ گذشــته تکرار 
نشــود. ظریف و تیم مذاکره کننده دولت روحانی در مذاکرات 
اشتباهات بزرگی مرتکب شدند که امیدواریم مذاکره کنندگان 
فعلی کشــورمان به گونه ای رفتار کنند که آن اشــتباهات و 
اشکالات در مذاکرات تکرار نشود. ما باید در وهله اول تضمین 
لازم را از آمریکایی ها بگیریم و حتماً باید تمام وعده های آنان 
را راستی آزمایی کنیم. ما اگر قرار است به تعهدات خود عمل 
کنیم، قبل از هر کاری باید تعهدات آمریکایی ها درباره فروش 
نفت ایران و تسهیل مبادلات ارزی کشورمان را راستی آزمایی 
کنیم. بنابرایــن ابتدا باید تمام تعهدات آمریکایی ها راســتی 

آزمایی شود و سپس ما به تعهدات خود عمل کنیم.

  گزارش » تدبیر تازه «  از آخرین 
موضع گیری ها درباره احیای برجام
آمریکا: تهران "بله" بگوید!

گروه سیاســی: گفتگو برسر احیای برجام در حالی ادامه دارد 
که بخشــی از سیاســیون امید چندانی به توافــق ایران و 1+5 
ندارند. باایــن حال اروپا همچنان تلاش می کند مواضع تهران و 
واشنگتن را به یکدیگر نزدیک کند. از اینرو حسین امیرعبداللهیان 
و جوزپ بورل دوشــنبه شب برای دومین بار در ماه جاری تلفنی 
گفت وگو کردند. وزیر امور خارجه کشــورمان در همین خصوص 
در پستی در اینستاگرام به تشریح این گفت وگوی تلفنی پرداخت 
و نوشــت: دوشنبه شــب با آقای جوزپ بوررل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا به صورت تلفنی در خصوص آخرین وضعیت 
گفت وگوها برای رفــع تحریم صحبت کردم. آقای بورل از اراده 
مثبت جمهوری اسلامی ایران و ابتکار عمل ما برای عبور از موانع 
و حل و فصل اختلافات باقیمانده در مذاکرات تقدیر کرد و گفت 
به تلاشهایشــان برای نزدیک کردن دیدگاه ایران و آمریکا ادامه 
خواهد داد. رئیس دستگاه دیپلماسی گفت: من هم از آقای بوررل 
و آقای مورا به دلیل تلاش های مثبت و بی وقفه شان تشکر کردم 
و به تبیین دلایل اختلافات و راه حل آن پرداختم. به آقای بوررل 
صراحتاً گفتم آمریکا باید زیاده خواهــی و تردید را کنار بگذارد. 
معتقدیم راه حل تکراری نتیجه تکراری را به دنبال خواهد داشت. 
واقع بینی مبتنی بر تحلیل درســت نیاز امروز حکام آمریکا برای 
رسیدن به توافقی پایدار است. به آقای بوررل گفتم آمریکایی ها با 
اهرم فشار به نتیجه نخواهند رسید.جوزف بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپــا نیز در این گفتگو با تقدیر از اراده مثبت و 
جــدی طرف ایرانی در روند مذاکرات تاکنون، بر ضرورت ارائه و 
جمع بندی ایده های طرفین در شــرایط کنونی تاکید کرد.بورل 
همچنین ضمــن تقدیر از ابتکار عمل های جمهوری اســلامی 
برای عبور از موانع و حل و فصل برخی اختلافات باقیمانده برای 
حصول توافق نهایی، بر آمادگی خود و معاونش برای تســهیل و 
تســریع این روند از طریق ارتباط و رایزنی با همه طرف ها تأکید 
کرد.جوزف بورل افزود: معتقدم باید ماه ها تلاش به نتیجه منجر 
شــود و به تلاش خود برای نزدیک کــردن دیدگاه های ایران و 
آمریکا و رســیدن به نقطه توافق ادامه خواهم داد. این در حالی 
اســت که ند پرایس، سخنگوی وزارت امور خارجه این کشور در 
یک کنفرانس خبری در پاسخ به سوالی درباره اظهارات اخیر سید 
کمال خرازی، رییس شورای راهبردی روابط خارجی مبنی بر این 
که »بر هیچ کس پوشیده نیست که ما توانایی فنی برای ساخت 
بمب هســته ای را داریم، اما تصمیمی در این خصوص نداریم«، 
گفت: فکر می کنم ما با صراحت گفته ایم که از زمان خروج دولت 
قبلی از برجام ]توافق هسته ای[، بر کسی پوشیده نیست که مواد 
شکافت پذیر ایران افزایش پیدا کرده و زمان گریز آن، یعنی زمانی 
که برای به دست آوردن مواد شکافت پذیر کافی جهت تولید یک 
ســلاح هسته ای، در صورتی که بخواهد تسلیحات تولید کند، به 
طور چشم گیری کاهش یافته اســت. از حدود یک سال به چند 
هفته یا کمتر رسیده است.او در ادامه گفت: دلیل این که ما هنوز 
بر روی تصمیم گیری در این باره که آیا می توانیم به بازگشــتی 
دوجانبه به پایبندی به برجام بازگردیم یا نه، دقیقاً این اســت که 
بازگشــتی دوجانبه به پایبندی موجب اعمال دوباره محدودیت ها 
بر برنامه هسته ای ایران می شود. زمان گریز را طولانی تر می کند 
که الان بیش تر از حد کوتاه اســت و بسیار فراتر از چیزی رفته 
اســت که بقیه مایلند شاهدش باشند. این کار همچنین اطمینان 
می دهد که برنامه هسته ای ایران باری دیگر مشمول سخت ترین 
مقررات راستی آزمایی و نظارتی مذاکره شده و تحت نظارت دوباره 
آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار می گیرد. سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا همچنین مطرح کرد: رییس جمهور متعهد شــده 
است که ایران هیچ گاه به یک سلاح هسته ای دست پیدا نکند. 
ما همچنان بر این باوریم که دیپلماسی موثرترین وسیله عمل به 
این وعده اســت. همچنان بر این باوریم که بازگشتی دوجانبه به 
پایبندی به برجام سودمندترین مسیری است که هنوز شدنی است 
و ما تا زمانی که منافعمان ایجــاب کند، آن را در پیش خواهیم 
گرفت. پرایس در پاسخ به این که آیا طبق گفته هایش، اظهارات 
ایران در این زمینه را بــاور ندارد و فکر می کند که ایران در این 
باره لاف می زند، گفت: ما می دانیم که آن ها مواد شــکافت پذیر 
بیشتری به دســت آورده اند. می دانیم که زمان گریزشان به طور 
چشم گیری کاهش یافته است. اما رییس جمهور تعهد کرده است 
که ایران هیچ وقت به یک سلاح اتمی دست پیدا نمی کند. او در 
پاســخ به سؤال دیگری مبنی بر این که آیا درباره سفر پوتین به 
تهران این نگرانی وجود دارد که او از این فرصت برای دست یابی 
بیشــتر کشورش به پهپادهای دارای قابلیت حمل سلاح از ایران 
اســتفاده کند، بیان کرد: ما به رصد دقیق ادامه خواهیم داد. تمام 
تحریم های ما اجرایی می شوند و پابرجا هستند. هر گونه معامله ای 
از این دســت مشــمول تحریم هایی خواهد شــد که ما یا آماده 
کرده ایم یا احتمالًا دیگر کشورهای جهان آماده کرده اند. بنابراین، 

این موضوعی است که ما همچنان آن را رصد خواهیم کرد.
 از ســوی دیگر معاون وزیر امور خارجــه آمریکا در اظهاراتی با 
ادعای این که ایران نمی تواند برای بازگشــت به توافق هسته ای 
به تصمیم برسد، احیای توافق هسته ای را »به کلی به نفع ایران« 
تلقی کرد. وندی شــرمن گفت: من فکر می کنم این یک توافق 
بســیار کارآمد اســت و ایران فقط باید به آن »بله« بگوید. او با 
اشــاره به مزایایی که احیای توافق هســته ای برای ایران در بر 
خواهد داشــت، گفت: تحریم های آن ها لغو می شود. اقتصادشان 
را بهبود می بخشــند و دوباره نفتشــان را می فروشند و جهان به 
نفت آن ها احتیاج دارد، بنابراین، قیمت خوبی نصیبشان می شود. 
اتحادیه اروپا، فرانســه، آلمان، انگلیس و روســیه و چین همگی 
خواهان این توافق هســتند. همپنین جان کربی هماهنگ کننده 
ارتباطات راهبردی شورای امنیت ملی کاخ سفید تهران را تهدید 
به فشار بیشتر در صورت عدم بازگشت به برجام کرد. جان کربی 
در گفتگو با شــبکه ســی بی اس نیوز آمریکا این مطلب را بیان 
کرد. وی در خصوص ســفر جو بایدن به منطقه غرب آســیا با 
تکرار ادعاها درباره برنامه هســته ای ایران مدعی شــد که نقاط 
مشــترک بسیاری میان واشنگتن و ریاض وجود دارد و عربستان 
نیز نمی خواهد شــاهد یک ایران مجهز به سلاح هسته ای باشد. 
کربی با بیان این ادعا که جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا معتقد 
به دیپلماسی و توافق مبتنی بر مذاکره برای جلوگیری از دستیابی 
ایران به سلاح هسته ای است، مدعی شد: اکنون توافقی روی میز 
وجود دارد و این برعهده ایران است که این توافق را بپذیرد و در 
راستای چنین نتیجه ای حرکت کند. اگر آنها )ایران( خواهان رفع 
تحریم ها هســتند، توافقی وجود دارد و تنها کاری که باید بکنند 
این است که این توافق را اجرا کنند.  این مقام کاخ سفید تهدید 
کرد اگر ایران نپذیرد، با همکاری متحدان و شرکای منطقه ای و 
اروپایی فشارها بر ایران افزایش خواهد یافت و همزمان اطمینان 
خواهیم یافت که ظرفیت نظامی کافی برای دفاع از متحدان در 
منطقه و منافع امنیت ملی خواهیم داشــت. کربی درباره جزئیات 
این فشارها گفت که می توانند از طریق تحریم های اضافی باشند 

و راههای متفاوتی برای اجرای آنها وجود دارد.

گروه سیاسی: جو بایدن روز چهارشنبه 
در حالی ســفرش به خاورمیانه را آغاز 
کرد که عربســتان ســعودی هم رسماً 
آســمانش را به روی تل آویو گشــود 
و اعــلام کــرد که آســمانش به روی 
»همه وســایل حمل و نقــل هوایی« 
که مقررات های هوایی این کشــور را 
رعایــت کنند باز اســت. دولت آمریکا 
هم تاکید کرد که از این اقدام استقبال 
می کند چرا که شامل هواپیماهای رژیم 
صهیونیســتی نیز می شود. بایدن نیز با 
ابراز خوشــحالی از این مساله گفت که 
»من اولین رئیس آمریکا خواهم بود که 

از تل آویو به جده پرواز می کند.«
اسرائیل  �� برای  را  خود  آسمان  عربستان 

گشود
به گزارش تدبیرتازه، اداره کل هواپیمایی 
کشوری عربســتان سعودی اعلام کرد 
که ریاض این تصمیم را »برای تکمیل 
اقدامــات لازم جهــت تحکیم  کردن 
جایگاه عربستان به عنوان قطب جهانی 
متصل کننده ســه قاره و جهت تقویت 
ارتباطات هوایی بین المللی« اتخاذ کرده 

است.
از جمله مهم تریــن تبعات این تصمیم 
این اســت که از این پس هواپیماهای 
رژیم صهیونیستی اجازه خواهند داشت 
از آسمان عربستان سعودی برای پرواز 

به سمت هند و چین استفاده کنند.
گام عربستان ساعاتی بعد از آن برداشته 
شــد که پایگاه آکســیوس گزارش داد 
با  پنجشــنبه  روز  رژیم صهیونیســتی 
کلیات طرحی بر سر وضعیت حقوقی دو 
جزیره مصــری در تنگه تیران موافقت 
کرده اســت. این اقدام، مســیر را برای 
عادی ســازی روابــط میــان ریاض و 
آکسیوس  می کند.پایگاه  هموار  تل آویو 
نوشــته بود این توافق کــه چندین ماه 
مذاکرات مخفیانه بر سر آن انجام شده 
است یک دستاورد سیاست خارجی مهم 
برای دولت جــو بایدن در منطقه غرب 

آسیا خواهد بود.
بر اســاس توافق »کمپ دیوید« )میان 
مصر و اســرائیل(، مصر متعهد شــده 
که تیــران و صنافیر را خلع ســلاح و 
به درخواســت تل آویو مبنی بر استقرار 
ناظــران بین المللی تحــت فرماندهی 

آمریکا در این جزایر موافقت کند.
به نوشــته فارس، عربســتان سعودی 
کنتــرل ایــن دو جزیره را کــه دروازه 
ورود به بندرهای »العقبه« و »ایلات« 
هســتند، در سال 1۹5۰ به مصر واگذار 
رایزنی هایی ســه جانبه در  اکنون  کرد. 
جریان اســت تا مالکیت این این جزایر 

بار دیگر به عربستان سعودی بازگردد.

بیانیه عربستان ��
به گزارش شــبکه خبــری »الجزیره« 
غیرنظامی  هوانــوردی  کل  اداره  قطر، 
عربستان ســعودی )GACA( با انتشار 
بیانیه ای در حســاب کاربــری خود در 
شــبکه اجتماعی توییتر در نخســتین 
ســاعات بامداد روز )جمعه(، اعلام کرد 
که حریــم هوایی این کشــور به روی 
همه شرکت های هواپیمایی که الزامات 
ایــن اداره برای عبور از حریم هوایی را 

برآورده می کنند، باز شده است.
بنــا بــر آن چــه در بیانیــه اداره کل 
هوانوردی غیر نظامی عربســتان آمده، 
ایــن تصمیم در چارچــوب اهتمام این 
کشــور برای پایبندی به تعهدات خود 
بر اســاس »کنوانسیون شــیکاگو« در 
سال 1۹44 میلادی )معاهده هوانوردی 

المللــی( مبنی بر عدم  غیرنظامی بین 
غیرنظامی  هواپیماهــای  میان  تبعیض 
 مــورد اســتفاده در ناوبــری هوایــی 

بین المللی گرفته شده است.
این اداره در ادامه بیانیه خود تاکید کرد 
که حریم هوایی عربســتان در راستای 
تثبیت  هــدف  با  تکمیل تلاش هــای 
جایگاه این کشور به عنوان یک پلتفرم 
جهانی که سه قاره )آسیا، اروپا و آفریقا( 
را به هم پیوند می دهد و همچنین برای 
تقویــت ارتباط هوایی بیــن المللی، به 
روی همه شرکت های هواپیمایی تأمین 
کننده الزامات اداره برای عبور از حریم 

هوایی گشوده شده است.
در واکنش به این تصمیم عربستان نیز، 
»جیک سالیوان«، مشــاور امنیت ملی 
کاخ سفید اعلام کرد که »جو بایدن«، 
رئیــس جمهوری آمریــکا از »تصمیم 
تاریخی رهبری عربستان برای گشودن 
حریم هوایی به روی همه هواپیماهای 
غیــر نظامی بدون تبعیض« اســتقبال 

می کند.
ســالیوان ضمن اعلام این که تصمیم 
اخیر عربستان شامل سفرهای هوایی از 
مبدأ ســرزمین های اشغالی و به مقصد 
آن نیز می شــود، توضیــح داد که این 
تصمیم در نتیجه دیپلماسی مداوم بایدن 
طی چند ماه با این کشور عرب واقع در 

حاشیه خلیج فارس گرفته شده است.
مشــاور امنیت ملی کاخ ســفید ضمن 
تاکید بر این که تصمیم اخیر عربستان 
راه را بــرای یک »خــاور میانه دارای 
یکپارچگی، ثبات و امنیت بیشتر« هموار 
می کند، خاطر نشــان ساخت: این یک 
مســئله حیاتی برای امنیت و شکوفایی 

آمریکا و اسرائیل است.
براســاس ین گزارش، بایدن دیروز در 
شــهر »بیت لحــم« در کرانه باختری 
رود اردن با »محمــود عباس«، رئیس 
تشــکیلات خودگردان فلســطین هم 
دیدار کرد سپس در یک پرواز مستقیم 
از فرودگاه مذکور، راهی عربستان شد. 
منابع خبری مصری و آمریکایی اعلام 
کردند که رئیس جمهور مصر با همتای 
آمریکایی خود در جده عربســتان دیدار 

می کند.
گشودن  �� برای  سعودی  تصمیم  بایدن: 

اسرائیل  هواپیماهای  روی  بر  آسمانش 
تاریخی ست

جــو بایــدن در ادامه ســفر خــود در 
بیانیــه ای با تاریخــی خواندن تصمیم 
سعودی برای گشودن آسمانش بر روی 
هواپیماهای اسرائیل، گفت: گام مهمی 
یکپارچه تر  منطقــه ای  ایجاد  در جهت 
و بــا ثبات تر در خاورمیانه اســت. وی 
افــزود: این موضوع کــه مدت ها مورد 
بحــث و مذاکره بــود، اکنون، به لطف 
ماه ها دیپلماسی پایدار بین دولت من و 
واقعیت  به  سرانجام  عربستان سعودی، 
تبدیل شده است. امروز من اولین رئیس 
جمهور ایالات متحده خواهم بود که از 
اســرائیل به جده در عربستان سعودی 

پرواز می کند. 
وی در بیانیــه ای اعلام کــرد: تصمیم 
تاریخی عربستان سعودی برای گشودن 
حریم هوایی خود برای همه هواپیماهای 
غیرنظامی، از جمله هواپیماهایی که به 
مقصد اســرائیل و از مبدأ اسرائیل پرواز 
می کننــد، گام مهمــی در جهت ایجاد 
منطقــه ای یکپارچه تر و بــا ثبات تر در 

خاورمیانه است.
بایدن افزود: ایــن موضوع که مدت ها 
مورد بحث و مذاکره بود، اکنون، به لطف 
ماه ها دیپلماسی پایدار بین دولت من و 
واقعیت  به  سرانجام  عربستان سعودی، 
تبدیل شده است. امروز من اولین رئیس 

جمهور ایالات متحده خواهم بود که از 
اســرائیل به جده در عربستان سعودی 
پــرواز می کنــد. همانطور کــه ما این 
لحظه مهم را جشن می گیریم، تصمیم 
عربستان ســعودی می تواند حرکت به 
ســوی یک پارچگی بیشــتر اسرائیل و 
منطقه و از جمله عربســتان سعودی، را 

تسریع بخشد.
رئیس جمهور آمریکا خاطر نشان کرد: 
من تمام تلاشــم را از طریق دیپلماسی 
مســتقیم و تعامل رهبر به رهبر انجام 
خواهــم داد تا به پیشــبرد ایــن روند 

پیشگامانه ادامه دهم.
بیانیه مشترک بیت المقدس ��

اما اسراییل و عربســتان در حالی وارد 
فاز جدیدی از روابط می شــوند که جو 
بایدن پیش از ســفر به ریاض، به دیدار 
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی رفت 
و بعد از این دیــدار بیانیه ای هم صادر 
کرد. بیانیه ای که البته واکنش ایران را 
به دنبال داشت. جو بایدن رئیس جمهور 
ایــالات متحــده و »یائیــر لاپیــد« 
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی قبل از 
»بیانیه  مشترک،  خبری  کنفرانس  آغاز 

مشترک بیت المقدس« را امضا کردند.
لاپید سپس در آغاز این کنفرانس خبری 
بار دیگر اظهارات ضدایرانی و همچنین 
علیه روســیه به دلیل جنگ اوکراین را 
آغاز کرد و گفت: »اسرائیل باید همواره 
محکــم باشــد و ارتش مســتحکم و 
قدرتمندی داشــته باشد. ما در اسرائیل 
آموخته ایم که باید آزاد و قدرتمند باشیم 
و گاهی اوقات، آزادی از طریق استفاده 

از زور قابل محافظت است«.
وی بــه تــلاش رژیم صهیونیســتی 
برای اقدام علیه فعالیت های هســته ای 
ایران نیز اشــاره کرد و گفت: »تنها راه 
جلوگیری از دســتیابی ایران به سلاح 
هســته ای این اســت که ایران بفهمد 
که جهــان آزاد از زور اســتفاده خواهد 
کــرد و تنها راه متوقف کــردن ایران، 
است«. معتبر  نظامی  تهدیدات  تحمیل 

لاپید همچنین بر اهمیت سفر بایدن به 
ریاض اشــاره کرد و گفت: »سفر شما 
به عربستان ســعودی برای اسرائیل و 
برای کل منطقــه و برای امنیت و رفاه 
خاورمیانه )غرب آســیا( مهم اســت«.

نخست وزیر رژیم صهیونیستی در قبال 
فلسطینیان ژســت انساندوستانه گرفت 
و گفت: »ما با شــما به تمام کشورهای 
منطقه از جمله فلســطینیان، پیام صلح 
ارســال می کنیم، زیرا اسرائیل خواهان 

صلح است و به آن اعتقاد دارد«.
بایدن: دیپلماسی بهترین راه حل در قبال  ��

ایران است
اما بایدن علی رغم آن که در ســفر به 
فلسطین اشغالی اعلانیه ای را امضا کرد 
کــه محورهایــی از آن علیه جمهوری 
اســلامی ایران بود، بر لزوم دیپلماسی 
در قبــال ایــران تأکید کــرد و گفت: 
از  راه جلوگیری  بهترین  »دیپلماســی، 
دستیابی به تسلیحات هسته ای است«.

رئیس جمهور ایالات متحده در ادامه بر 
لزوم تأمین امنیت صهیونیست ها تأکید 
کرد و گفت: »تعهــد ایالات متحده در 
اســرائیل بسیار مستحکم  امنیت  قبال 
است و ما تضمین می کنیم که اسرائیل 
می تواند از خود دفاع کند«. بایدن از سفر 
خود به عربســتان سعودی که موجی از 
انتقادات را به همراه داشته، دفاع کرد و 
مدعی شد: »دلیل سفر من به عربستان 
ســعودی، دفاع از منافع ایالات متحده 
آمریکا اســت. ما فرصــت داریم تا از 
طریق ســفرهایم به عربستان سعودی، 
مجدداً نفوذ در خاورمیانه اعمال کنیم«.

تا ابد منتظر پاسخ ایران نمی مانیم ��

رئیس جمهــور آمریــکا همچنیــن به 
بحث مذاکــرات رفع تحریمی اشــاره 
کرد و گفت: »ما برای همیشــه منتظر 
هسته ای  مذاکرات  برای  ایران  پاســخ 
نمی مانیم. ما به ایران اجازه دســتیابی 
به ســلاح اتمی را نمی دهیم، زیرا این 
یک منفعت حیاتی برای امنیت ایالات 

متحده، اسرائیل و باقی جهان است«.
بایــدن و لاپید در حالی چنین اتهاماتی 
به ایران زده اند که مقام های جمهوری 
اســلامی ایران بارها تأکید کرده اند که 
به هیچ عنوان به دنبال تسلیحات اتمی 
نیســتند و برنامه هسته ای کاملًا صلح 
آمیــز دارند و گزارش هــای پی در پی 
آژانس نیز عدم انحراف هسته ای ایران 

را نشان داده است.
همزمــان بــا کنفرانس خبــری »جو 
بایدن« رئیس جمهــور آمریکا و »یائیر 
لاپید« نخســت وزیر رژیم صهیونیستی 
در قدس اشــغالی، دو طــرف در بیانیه 
مشــترکی بر تعهد آمریکا در راســتای 
ایجاد یک ساختار منطقه ای در راستای 
تعمیق بیشــتر روابط رژیم صهیونیستی 
با کشــورهای منطقه و گسترش آن با 
دیگر کشورهای عربی و اسلامی تأکید 

کردند.
به نوشــته الجزیره، در این بیانیه آمده 
اســت که واشــنگتن به امنیــت رژیم 
اسرائیل و حفظ برتری نظامی ]ادعایی[ 
این رژیــم در منطقه همچنــان پایبند 
است و اجازه دســتیابی ایران به سلاح 
هســته ای را نخواهــد داد و آمریــکا 
آماده اســت تا از تمــام عناصر قدرت 
ملی خود برای اطمینــان از این نتیجه 
اســتفاده کند و همچنین خود را متعهد 
به مقابله با فعالیت های مســتقیم ایران 
یا فعالیت هایــی که از طریق گروه های 
همســو با خود همچون حزب الله لبنان، 
حماس و جهاد اسلامی انجام می دهد، 

می داند.
واکنش ایران به هدف این بیانیه ��

حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان در واکنش به بیانیه مشترک 
بایدن و »لاپید« در صفحه توییتر خود 
نوشــت: »جمهوری اســلامی ایران با 
قدرت و منطق در مســیر توسعه پایدار 
اقتصــادی و تلاش عزتمنــد برای لغو 
تحریم ها به مســیر خود ادامه می دهد. 
هرگز از حقوق مسلم ملت بزرگ ایران 
کوتاه نخواهیم آمد. دســتیابی به توافق 
خــوب، قــوی و پایدار هدف ماســت. 
بی تردید خیمه شــب بازی کاخ سفید و 
صهیونیســم در منطقه، ما را مصمم تر 
می ســازد.«  ناصر کنعانی ســخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران هم در صفحه 
توئیتر خود نوشــت: »در بیانیه مشترک 

بایدن و لاپیــد، بر »تعهد ثابت و قاطع 
آمریکا به حفظ امنیت و برتری نظامی 
اســرائیل« تأکید شــده اســت. اشتباه 
نشــود؛ هدف صرفاً ایران نیست، بلکه 
می بایست  اسلامی  و  عربی  کشورهای 
همــواره برتری رژیم صهیونیســتی را 
بپذیرنــد. بنابراین منبــع اصلی تهدید 
برای منطقه کاملًا روشن است.تا وقتی 
که دولت جعلی»اسرائیل« ایستگاه اول 
سفر روسای جمهور آمریکاست و هدف 
اول هم حفظ امنیت و برتری آن است، 
ملت ها و کشــورهای منطقه به صلح و 
ثبات و آرامش نخواهند رسید. ج.ا.ایران 
امنیت همســایگان خود را امنیت خود 

می داند.«

 گزارش » تدبیر تازه « از واکنش ها به سفر  رئیس جمهور آمریکا از تل آویو به جده؛

شائبه های پـــرواز مستقیم بایدن

تصمیــم تاریخــی عربســتان ســعودی بــرای 
بــرای همــه  خــود  گشــودن حریــم هوایــی 
جملــه  از  غیرنظامــی،  هواپیماهــای 
هواپیماهایی که به مقصد اسرائیل و از مبدأ 
اسرائیل پرواز می کنند، گام مهمی در جهت 
ایجــاد منطقــه ای یکپارچه تــر و بــا ثبات تــر در 

خاورمیانه است.

امــا بایــدن علی رغــم آن کــه در ســفر بــه 
فلســطین اشــغالی اعلانیه ای را امضا کرد 
که محورهایی از آن علیه جمهوری اسلامی 
ایران بود، بر لزوم دیپلماسی در قبال ایران 
تأکیــد کــرد و گفــت: »دیپلماســی، بهترین 
راه جلوگیــری از دســتیابی بــه تســلیحات 

هسته ای است«.

حسن لاسجردی
روزنامه نگار

ابراهیم رضایی
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس

نگاه روز
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3
اقتصاد

 گزارش 

» تدبیر تازه « از  سیگنال تنش منطقه 
به بازار دلار ایران گزارش می دهد

آتش بازی با دلار

سمیه تقی خان
روزنامه نگار

گــروه اقتصاد و بازار: موتور دلار چنــد وقتی به دلیل اعمال 
سیاســت های جدید ارزی در تهران خاموش شــد و اســکناس 
آمریکایی در یک محدوده خاص توقف کرد.از روز پنجشنبه گذشته 
با ســفر بایدن به تل آویو زمزمه های دربــاره امضای یک بیانیه 
مشــترک بین آمریکا و اسرائیل در بین معامله گران دلار پیچید و 
به تبع آن نرخ دلار شــتاب گرفت و به سمت کانال جدید حرکت 
کرد. رئیس جمهور ایالات متحده و نخســت وزیر اسرائیل »بیانیه 
مشــترک بیت المقدس« را امضا کردند که در آن بر لزوم توســعه 
روابط بیشتر رژیم اسرائیل با کشــورهای منطقه تأکید کردند. در 
این بیانیه آمده است که واشنگتن به امنیت و حفظ برتری نظامی 
اســرائیل در منطقه همچنان پایبند اســت و اجازه دستیابی ایران 
به ســلاح هســته ای را نخواهد داد و آمریکا آماده است تا از تمام 
عناصر قدرت ملی خود برای اطمینان از این نتیجه اســتفاده کند 
و همچنین خود را متعهد به مقابله با فعالیت های مستقیم ایران یا 
فعالیت هایی که از طریق گروه های همسو با خود همچون حزب الله 

لبنان، حماس و جهاد اسلامی انجام می دهد، می داند.
سیگنال عربستان به بازار دلار ��

روز جمعه این بیانیه پس لرزه هایی را تجربه کرد. عربستان سعودی 
آســمان خودش را به روی »همه وسیله های حمل و نقل هوایی« 
بــاز کرد. مهم ترین تبعات این تصمیم این اســت که از این پس 
هواپیماهای اســرائیل اجازه خواهند داشــت از آسمان عربستان 
ســعودی برای پرواز به سمت هند و چین استفاده کنند. جوبایدن 
هم روز جمعه رســماً از تل آویو وارد خاک عربستان شد. البته این 

موضوع با واکنش تند مقامات ایرانی روبرو شد.
ارسال اخبار منفی برجام به بازار دلار ��

از ســوی دیگر اخبار مثبتی از برجام به هسته مرکزی بازار مخابره 
نشد. لارا روزن روزنامه نگار آمریکایی به نقل از دیپلمات های اروپایی 
نوشــت: تحرکات قابل توجهی برای نهایــی کردن توافق احیای 
برجام وجود ندارد و متاســفانه چیزی نیست که باعث خوش بینی 
شــود. این مقام ارشد اروپایی مدعی شد که پایان مذاکرات احیای 
برجام نزدیک است و شاید به نتیجه نرسدعلی واعظ، مدیر برنامه 
ایران در گروه بین المللی بحران هم در مصاحبه ای گفت: »صادقانه 
بگویم، دارم فکر می کنم که توافق دیگر امکان پذیر نیست.«مشاور 
امنیت ملی آمریکا هم گفته همزمــان با کار در میز مذاکره برای 
بازگشت به برجام، به تحمیل فشار اقتصادی بیشتر به ایران ادامه 
خواهیم داد و به صورت نامحدود برای مذاکره آماده نخواهیم بود و 

دور تاریخی هم روی تقویم خط نکشیده ایم.
اثر تنش منطقه در بازار دلار ایران ��

مجموع این اخبار باعث شده که نرخ دلار در معاملات پشت خطی 
بالای کانال جدید معامله شــود.معامله گــران تصور می کنند که 
اقدامات اخیر آمریکا و اســرائیل در منطقه موجب افزایش تنش ها 
بین ایران و غرب شــود و از ســوی دیگر احتمال چالش جدید در 

مذاکرات برجام وجود دارد.
خریدهای احتیاطی در بازار ارز ��

بنابراین چنین نگاه هایی در بازار موجب شــده است که خریدهای 
احتیاطی بســیار بیشتر شود و دلار در معاملات پشت خطی بالای 

کانال جدید قرار بگیرد.
پیام صعودی نرخ درهم و دلار سلیمانیه به تهران ��

البته قیمت دلار در معاملات سلیمانیه هم در حال یکه تازی است 
و از نیمه کانال جدید عبور گرده اســت.از طرفی هم قیمت درهم 
امارات آرایش صعودی به خود گرفته که می تواند بازار ارز روز شنبه 

۲5 تیر ماه را افزایشی کند.
ترس از مداخله ارزی بازارساز ��

با این حال عــده ای از معامله گران همچنان از مداخله ارزی بازار 
ساز و تزریق ارز می ترســند. این دسته از بازیگران ارزی معتقدند 
که احتمال دفاع ســنگین بازارســاز و جلوگیری از نوسان دلار در 

مرز جدید وجود دارد.

مرداد ماه؛ 
آغاز ثبت نام از معترضان یارانه

سیده زهرا محمودی
روزنامه نگار

ســومین مرحله یارانه جدید ۳۰۰ و 4۰۰ هزار تومانی رییسی، چند 
روز پیش واریز شــد؛ واریز ایــن یارانه در حالی بود که هنوز یکی از 
بزرگترین باگ های این سیســتم بر سر جای خود باقی بود؛ اما این 
باگ چه بود؟ سال ۹۳، برخی از افراد تصمیم گرفتند از دریافت یارانه 
انصراف دهند؛ در این بین برخی از فرزندان خانواده ها از دریافت یارانه 
انصــراف دادند؛ یعنی پدر و مادر و ســایر فرزندان یارانه می گرفتند؛ 
امــا برای مثال یکی از فرزندان از دریافــت یارانه انصراف داد؛ حال 
این فرد امسال می خواهد یارانه ۳۰۰ و 4۰۰ هزار تومانی بگیرد. اگر 
دهک یک تا ۹ باشــد که مشکلی وجود ندارد و مانند سایرین برای 
دریافت یارانه ثبت نام می کند؛ اما اگر فرد یک دهک دهمی باشــد، 
دیگر داستان متفاوت است. اما چرا؟ این فرد نمی تواند در سامانه ثبت 
نام، ثبت نام کند؛ زیرا دهک دهمی اســت؛ بنابراین یا واقعا دهک 
دهمی اســت و از دریافت یارانه منصرف می شود و یا فکر می کند 
اینطور نیست و باید یارانه بگیرد؛ بنابراین اعتراض می زند؛ اما امکان 
اعتراض هم بــرای این فرد وجود ندارد؛ چرا که برای اعتراض زدن 
نیازمند شماره حسابی است که یارانه می گرفته؛ اما این فرد به طور 
مســتقل یارانه ای دریافت نمی کرده که شماره حساب داشته باشد؛ 
بنابرایــن امکان دریافت یارانه برای این افراد و یا ســایر افرادی که 
شرایط مشابه دارند وجود ندارد؛ حال چاره چیست؟ سخنگوی سازمان 
هدفمندی یارانه ها درایــن باره گفت: این افراد باید منتظر بمانند تا 
مرداد ماه از ســامانه جدید رونمایی شود و بتوانند در آن سامانه ثبت 
نام و یا ثبت اعتراض کنند. طبیه حسینی درباره یارانه های قبلی این 
افراد، افزود: اگر آن زمان هنوز بنا برآن بود که معوقات پرداخت شود، 

یارانه ماه های گذشته این افراد نیز پرداخت خواهد شد.

یادداشت

سفره های خالی
علی زمانیان

پژوهشگر مطالعات اجتماعی ایران

تورم و از هم گسیختگی اقتصادی، زندگی عمومی را لاغرتر 
و انســان ها را رنجورتر می کند. ایــن کاهش کیفیت زندگی 

اقتصادی نتایج و تاثیراتی را در بر دارد.
1. گران و گران تر شــدن کالاها و تورم روزافزون، دست کم 

دو پیامد دارد:
اولًا، برخی کالاها را از سبد مصرفی خانوارها حذف می کند.

ثانیاً، کیفیت برخی از کالاهای مصرفی را به شــدت کاهش 
می دهد.

چیزهایی از ســفره ها حذف می شــوند و چیزهای دیگر که 
نمی توان حذف شــان کرد )زیرا برای زنــده ماندن ضرورت 
دارند(، از کیفیت سابق شان سقوط می کنند. مصرفِ کالاهای 
کم کیفیت، به جای آن چه تا کنون مصرف می شده است، و 
حذف مدام برخی کالاها از سبد خانوار، در نهایت، به کاهش 
کیفیت زندگــی منجر می گردد. تورم و از هم گســیختگی 
اقتصادی، زندگی عمومی را لاغرتر و انســان ها را رنجورتر 
می کند. رنج از آن رو که افراد می بینند سفره شــان کوچک تر 
و کم کیفیت تر می شود، اما نمی توانند کاری کنند و نمی توانند 
جلوی روند ســقوط زندگــی را بگیرند. شــرایط اقتصادی 
نابسامان، پایه های زندگی را با چالشی عمیق، و بعضاً شکننده 

روبرو کرده است.
۲. شــیوهٔ حکمرانی هم همین طور است. تا وقتی حکمرانی 
و سیاســت ورزی، بتواند نیازهای اساسی جهان اجتماعی را 
برآورده کند، شــهروندان نیز در وضعیــت آرامش و امنیت، 
وفادارانه می زیند و از حاکمان شــان حمایت می کنند. با نزول 
سطح حکمرانی و ســقوط عقلانی سیاست ورزی، به تدریج 
چیزهایی از سفرهٔ سیاسی جامعه حذف می شود. مانند رضایت، 
خشنودی و احساس خوشــبختی جمعی، مشارکت سیاسی، 
مشــروعیت و از این قبیل. فقط جامعه نیست که چیزهایی 
از دســت می دهد؛ نظام سیاسی و حکومت نیز با شیب تند از 

دست دادن، به درهٔ تاریک، و پرتگاه نزدیک می شود.
کاهش کیفیت زندگی سیاسی، دست کم دو پیامد در پی دارد:

اولًا، آن ارزش های زندگی جمعی که روزگاری شــهروندان 
حاضر بودند برایش بجنگند و جان شان را برای آن بدهند نیز 
به تدریج از دست می رود. و این سخن، یعنی کیفیت زندگی 
جمعی و قواعدِ با هم زیســتن کاهش می یابد و یک ملت به 
درجات پایین زندگی سیاســی سقوط می کند؛ به نحوی که 
با دیدهٔ شــک و پرسش به هر نوع همکاری با دیگری روبرو 
می شوند. در آشفته بازار حکمرانیِ بی کیفیت، منافع شخصی 
و فردی، جای منافع عمومی را می گیرد. فساد اوج می گیرد و 
هر یک، می خواهد دیگری را چپاول کند. این همان وضعیتی 
اســت که به آن »وضعیت طبیعی«، گفته می شــود. چیزی 
شــبیه جنگ همه علیه همه.ثانیاً، سرمایه های بنیادین نظام 
مســتقر، به تدریج دود می شــود و به هوا می رود. ژرف ترین 
سرمایه، مشروعیتی اســت که رکن نظام محسوب می شود. 
رضایت عمومی و سپس آمادگی برای مشارکت شهروندان، 
از جملهٔ ســرمایه هایی است که بنیاد سیاســت را پی ریزی 
می کنــد. ۳. وقتی زندگی، لابــلای چرخ دنده های اقتصاد و 
سیاست، خرد می شود؛ وقتی کیفیت زندگی عمومی و روزمره 
و زندگی سیاســی کاهش می یابد و افراد به ناچار چیزهایی 
را از سفره شــان حذف می کنند و یا تن به مصرف کالاهای 
کم کیفیــت می دهند، این روند ادامه می یابد و زندگی معنوی 
و دینی شــان نیز به تدریج لاغرتر می شــود. در آشفته بازار 
اقتصاد و در زمانهٔ ناتوانی حکمرانان برای بسامان کردن امور، 
ارزش های دینی نیز لرزان می شــود و بعضاً چونان برگ های 
پاییزی زرد شــده و از درخت زندگی فرو می ریزند و زیر پای 

عابران خسته از زندگی، خرد می شوند.
 از آدمی نمی توان انتظار داشــت که در ساحت اخلاق و 
دین ورزی همان باشــد که همیشــه بوده است، اخلاق و 
دین ورزی با ساحت های دیگر زندگی پیوند دارد. زلزله ای 
که در ســاحت دیگر می آید، دین را نیــز خواهند لرزاند. 
بتدریج ارزش های معنابخش و متعالی و ارزش هایی چون 
حقیقت جویی و عدالت طلبی از سفرهٔ دین کم می شود و به 
جای آن، دینِ کم و حتــی بی کیفیتی به نام دینِ مداحی 
می نشیند.شرایط اسف بار و دردناکی است که یک ملت به 
چشــم خویش می بیند که سرمایه هایش چگونه از دست 
می روند و او مجبور اســت چیزهایی را از ســفرهٔ زندگی 

عمومی، سیاسی و زندگی دینی اش حذف کند. 
ســفره ای تهی و خالی از ارزش هــا و باورهایی که با او و 
برای او می زیسته است. رنج ملت، رنج از دست دادن های 
مکرر اســت، آن هم چیزهایی که زندگی اش را با آن معنا 
می کرده است و یا سبب آرامش و احساس خوشبختی اش 

می شده است و چنین به آسانی فرو می ریزند.

ایجاد وزارت  تفکیک وزارت صمــت و 
بازرگانی، این روزها به یک بحثِ جریان 
اصلی و بســیار داغ بدل شده؛ از یکسو 
دولتی ها بر ایجاد وزارتخانهٔ مســتقلی به 
نام بازرگانی تاکید دارند و از سوی دیگر، 
تفکیک وزارت صمت حامیان قدرتمندی 
در میــان نمایندگان مجلــس دارد. در 
ســیاههٔ دلایل دولتی ها برای پافشاری 
بر تفکیک وزارت صمت، اســتدلالاتی 
ماننــد »کنترل قیمت هــا« و »نظارت 
بیشــتر دولت بر بازار کالاهای اساسی« 
به چشــم می خورد اما آیا با با ایجاد یک 
بوروکراسی  گسترش  و  جدید  وزارتخانهٔ 
وزارتخانــه ای که به نوعی فربه ســازی 
دولت در سطح مدیریتی است، مشکلات 
معیشتی مردم و بی انضباطی قیمت های 
بــازار حل می شــوند؟ از منظــر الفبای 
ابتدایــی علــوم سیاســی، »وزارتخانه 
سازی« با »نهادسازی موثر« از زمین تا 
آسمان تفاوت دارد؛ نهادها، ساختارهایی 
برآمــده از میان مــردم و از بطن جامعه 
با حضور دغدغه مندان و کارشناســان 
هســتند که چیزی به بوروکراسی و ابعاد 
مثل شــوراهای  نمی افزایند،  دولت هــا 
محلی بازار برای کنترل قیمت ها توسط 
خود مردم و فعالان. اما وزارتخانه ها یک 
مساحت بوروکراتیک را در سطح کلان 
مدیریتی اشغال کرده و به خود اختصاص 
می دهنــد و در نتیجه، اگر نیاز عاجل در 
کار نباشــد، به نوعی پای بودجه خواری 
دولت به میان می آید، به عبارتی صرف 
بودجه های هنگفت برای وزرا و معاونان 
وزرا و مدیر کل های هر وزارتخانه بدون 
اینکه هیچ کارکرد ملموســی در سیستم 
اجرایــی کشــور و اصلاح امور داشــته 
باشد. ســوال اینجاست که ایجاد وزارت 
بازرگانی آنهم ده سال بعد از انحلال به 
آورده ای  چه  دولت،  کوچک سازی  بهانهٔ 
می تواند برای بازارهای اقتصادی کشور 
داشته باشد؛ ایجاد این وزارتخانهٔ مستقل 
تا چه میزان می تواند از معاون بازرگانیِ 
وزارت صمــت فعلی بهتر و کاراتر عمل 

کند؟
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت، تیر 
ماه 1۳۹۰ با هدف کوچک ســازی دولت 
و بــا ادغــام دو وزارتخانــه »صنایع و 
معادن« و »بازرگانی« تشــکیل شد. آن 
زمان متولیان امــر در دفاع از این ادغام 
بر سیاســت های کلی اصــل 44 قانون 
اساســی و ضرورت حداقل سازی دولت 

تاکید داشتند.
 حــالا اما بیــش از یک دهــه پس از 
انحلال وزارت بازرگانی، پس از انصراف 
مجلس از اســتیضاح وزیر صمت و قول 
و قــرار میان روســای مجلس و رئیس 
جمهور برای تفکیک بخش بازرگانی از 
بخش صنعت، زمزمه های تشــکیل این 
وزارتخانه بیشتر و بیشتر شنیده می شود. 
در واقع یک دهه بعد از ادغام و پافشاری 
بر کوچک ســازی، در حال طی کردن 
یک مســیر معکوس هستیم، تفکیک و 
جداسازی. البته این اولین بار نیست که 
جداسازی وزارت بازرگانی در دستور کار 

قرار می گیرد.
طرح تشــکیل وزارت بازرگانی در دولت 
قبل به درخواست حسن روحانی توسط 
کمیســیون اجتماعی مجلس دهم ثبت 

شــد. آن زمان دولت روحانی در واکنش 
به نابســامانی شــدید بــازار کالاهای 
اساسی، تنظیم بازار و معیشت مردم را به 
نبود وزارت بازرگانی نسبت داد؛ اما پس 
از مدت ها بحث کارشناســی، نمایندگان 
مجلس دهم، مجلس یازدهم و شــورای 
نگهبــان در مورد تأســیس مجدد این 

وزارتخانه قانع نشدند.
در نهایــت تشــکیل وزارت بازرگانی با 
اعمــال مــادهٔ 1۹۳ توســط نمایندگان 
مجلــس یازدهــم از مــرداد 14۰۰ به 
مدت یک سال مســکوت گذاشته شد. 
حــالا دوبــاره پس از داغ شــدن بحث 
استیضاح فاطمی امین وزیر صمت دولت 
ســیزدهم، اعلام شد که دولت با جدایی 
بخــش بازرگانی و صنعت موافقت کرده 
و بــه همین دلیل قالیباف از اســتیضاح 
کنندگان خواســت که درخواست خود را 
مسکوت بگذارند که همین امر هم انجام 
شد. و جالب اینجاست که کلیدواژه های 
دولت ســیزدهم در دفاع از ایجاد وزارت 
بازرگانی، دقیقاً مشــابه همان دفاعیات 
دولــت روحانی اســت: تنظیم بــازار و 
معیشــت مردم؛ کافیســت به اظهارات 
توجه کنیم  سخنگوی دولت ســیزدهم 
تا این همســانی روایت و یکسان بودن 

الگوهای توجیهی خود را نشان دهد.
بهــادری جهرمی  تیرمــاه، علی  پنجم 

در  دولت  ســخنگوی 
خود  شخصی  صفحه 
دولــت  موافقــت  از 
وزارت  تشــکیل  بــا 
داد.  خبــر  بازرگانــی 
دولــت  ســخنگوی 
نوشــت:  باره  این  در 
»دولــت امــروز بــا 
طرح تشــکیل وزارت 
موافقــت  بازرگانــی 
کــرد. از جمله دلایل 
تقویت  موافقت  اعلام 
و تجمیــع ابزارهــای 
نظارتی دولت بر بازار، 
کنتــرل مؤثرتر قیمت 
تجارت  تســهیل  ها، 

و رونق تجارت خارجی، سیاســت گذاری 
واحد و چابکی در امور بازرگانی و حمایت 

جدی تر از مصرف کننده بود.«
اما آیا با ایجــاد وزارت بازرگانی، کنترل 
موثر قیمت ها و تجمیع ابزارهای نظارتی 
دولت بــر بازار واقعاً اتفــاق می افتد؛ در 
شرایطی که دولت با حذف ارز ترجیحی 
دســت به جراحی اقتصادی زده و مجوز 
رســمی برای آزادسازی قیمت های بازار 
صادر کرده، چطور ایجاد یک وزارتخانهٔ 
با همان ترکیــب فعلیِ نیروهای  جدید 
درون دولــت و مشــخصاً درون وزارت 

صمت، می تواند معادلات بازار و معیشت 
مصرف کنندگان را تغییر دهد؛ یعنی اگر 
یک معاون وزیر یک شــبه وزیر شود و 
مدیــرکل یک وزارتخانه معــاون وزیر، 
ابزارهای نظارتــی و کنترلی خود بخود 
ایجاد می شــوند؟! راهکار این وزارتخانهٔ 
جدید بــرای کنترل تورم چیســت؛ آیا 
است  قرار  اقتصادی  سیاست های کلان 
تغییر کنند؛ آیا با ایجاد وزارت بازرگانی، 
کالاهای اساســی زندگی مردم مشمول 
سیاســت های حمایتی و توزیعی تعاونی 
می شوند تا ســبد مصرف کنندگان این 

چنین خالی نماند؟!
جالب اینجاست که هیچ نقشه راه مدون و 
مشخصی برای این وزارتخانهٔ جدید حتی 
برای چارت ســازمانی و تشکیلاتی آن 
اعلام نشده است؛ بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی، ایجاد وزارت بازرگانی را یک 
»راه حــل« نمی دانند بلکه معتقدند؛ این 
وزارتخانه ســازی، سربار بودجه ای برای 
دولت ایجــاد می کند و کاملًا خلاف آن 
اســت که در تصمیم سازی های  چیزی 
کلان ادعــا می شــود، یعنــی مخالف 
کوچک ســازی ادعای دولت اســت؛ در 
بهانهٔ چابک ســازی  به  دولــت  حالیکه 
یا همان کوچک ســازی، بســیاری از 
وظایــف حاکمیتی خود از قبیل درمان و 
بهداشــت و آموزش را برونسپاری کرده 
تصریحات  خــلاف  و 
روشــن قانون اساسی 
خصوصی  بخــش  به 
ســپرده، چطــور قرار 
اســت با ایجــاد یک 
وزارتخانــه جدیــد با 
مدیر  و  معــاون  کلی 
و تیــم روابط عمومی 
و چــارت ســازمانی، 
قیمت ها  مشــکلات 
و معیشــت مردم حل 
ادعا  چگونــه  شــود؛ 
می کننــد این تفکیک 
بــار مالی ندارد؛ همان 
حقوقی  سطح  ارتقای 
اعتبار  تامین  و  پرسنل 
برای چارت سازمانی، کلی بودجه خواری 
از دولت اســت، دولتی که ادعا می کند 
حتی برای تبدیل وضعیت نیروهای دائم 

نهادهای خود بودجه ندارد!
چند نمونــه نظر کارشناســی همه چیز 
را روشــن می کند؛ عبدالمجید شــیخی 
می گویــد:  اقتصــادی(  )کارشــناس 
پیشــنهادی که برای تفکیک وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت ارائه شــده راه 

حلی مناسب نیست. 
راه حل اصلی این است که وزیر تفویض 
اختیــار کرده و معاونت هــا را به نحوی 

تشکیل دهد که اقدامات تجاری، مانعی 
در جهت رشــد فعالیت هــای صنعتی و 

معدنی نباشد. 
ســاختار تشــکیلات خیلی مؤثر نیست، 
بلکه این افراد شــاغل در تشــکیلات 
هســتند که نحوه فعالیت و ایده هایشان 

مهم است.
 این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه 
تفکیک وزارت صمت درســال های قبل 
نیز وجود داشــته است، گفت: این طرح 
هیچ تأثیری بر کاهش قیمت ها و تأمین 
کالاهای اساســی ندارد و در شــرایط 
فعلی هیــچ ضرورتی به تفکیک وظایف 

بازرگانی از صنعت و معدن نیست. 
اتاق مشترک  )رئیس  مجیدرضا حریری 
ایران و چین( نیز در این رابطه می گوید: 
دولت ها ثابت کرده اند سیاســت اجرایی 
و نقشــه راه مشــخصی ندارنــد؛ برای 
همین اســت که وزارت بازرگانی را در 
وزارت صمــت ادغام کرده و حالا دوباره 
بازخوانی  کننــد؛  تفکیک  می خواهنــد 
نشــان  دولت ها  اجرایی  سیاســت های 
می دهــد کــه در عرصــه کلان فاقد 
اســتراتژی های مدون هســتیم؛ گاهی 
سوسیالیستیم و از فربه سازی دولت برای 
کنترل بازار دفاع می کنیم و گاهی لیبرال 
می شــویم و ادعا می کنیــم دولت باید 
کوچک شــود، به همین دلیل تیغ برمی 
داریــم و بدنه دولت را تراش می دهیم و 
ایــن اعوجاج و از این مــدار به آن مدار 

افتادن، مدام تکرار می شود!
البتــه این راه حل یا بهتــر بگوییم این 
دوبــاره کاریِ ســاختاری، در مجلــس 
نیــز مخالفانی دارد؛ حمیــد بنایی عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس در این رابطه 
می گویــد: در صورتی کــه تفکیک این 
وزارتخانه صورت گیــرد وزارتخانه های 
دیگری که ادغام شدند مانند وزارت راه 
و شهرســازی و غیــره، در آینده ممکن 
اســت تمایل به تفکیک داشته باشند و 
استخدام های بی جایی برای تفکیک هر 
وزارتخانه انجام می شــود کــه با برنامه 
ششــم توســعه مبنی بر کوچک سازی 

دولت منافات دارد. 
در حال حاضر مشــکل وزارت صمت با 
تفکیک حل نمی شــود و این وزارتخانه 
نیازمنــد مدیران توانمند اســت و دولت 
با طرح مســئله تفکیک، به دنبال حذف 
صورت مســئله است، اســتفاده از افراد 

شایسته این مشکل را حل خواهد کرد.
اســتفاده از مدیــران شایســته، تدوین 
سیاســت های کلــی مبتنی بــر لمس 
معیشــت و توان خرید مردم و البته بهره 
گیری از نظرات کارشناسان و نهادهایی 
که از بطن جامعه بیرون بیایند و آزادانه و 
مستقل فعالیت کنند، می تواند حوزه های 
بازرگانی و عرضهٔ کالاها در بازار را بهبود 
ببخشــد؛ تا زمانیکه سیاســت های کلی 
مبنــی بر آزادســازی و جراحی ناگهانی 
باشــد، مشــکلات حداقل  اقتصــادی 
کنترل قیمت ها و معیشــت  در حــوزهٔ 

فرودستان برطرف نخواهد شد.
 حامیان تفکیک وزارت صمت که مدعی 
هستند ایجاد این وزارتخانه بار مالی ندارد، 
قبــل از هرچیز باید ثابــت کنند چگونه 
گشــایش عرض و طول بوروکراسی با 
ایجاد یــک وزارتخانه جدیــد، بار مالی 
ندارد و دوماً چطور قرار اســت مشکلات 
 گرانــی و صعــود نجومی و هــر روزهٔ 
قیمت ها، با ایجاد دفتر و دســتک جدید 

برای وزارت بازرگانی حل شود!

» تدبیرتازه« بررسی می کند

اما و اگرهای تشکیل وزارت بازرگانی
نسرین هزاره مقدم

روزنامه نگار

ممنوعیت واردات برنج لغو شد

ایســنا: طبق اعلام معاون گمرک ایران ممنوعیت فصلی واردات برنج در ســال جاری لغو و 
اجرایی نخواهد شد؛ بر این اساس واردات این کالا به روال قبل ادامه دارد. 

آن طور که فرود عسگری -معاون آمور گمرکی گمرک ایران اعلام کرده است طبق تصمیم 
سی امین نشست ســتاد تنظیم بازار  و بر اساس پیشنهاد وزارت جهاد ممنوعیت فصلی برنج 
در ســال جاری لغو شد.  به گفته وی لغو ممنوعیت فصلی واردات برنج امروز همزمان با اول 
مردادماه به گمرکات اجرایی ابلاغ شــد. در این رابطه یادآور می شود براساس بند ۸ مندرجات 
ذیل یادداشــت فصل دهم قانون مقررات صادرات و واردات، ترخیص برنج در فصل برداشت 
ممنوع و زمان این ممنوعیت از اول مردادماه هر سال تا پایان آبان ماه همان سال تعیین شده 
اســت. اما با توجه به وضعیت بازار داخل و افزایش قیمت ها، از مدتی قبل مذاکرات برای لغو 
ممنوعیت واردات در سال جاری در جریان بود و واردکنندگان خواستار ادامه روند واردات بودند. 
در سال گذشته نیز با توجه به وضعیت واردات برنج  و هشدارهایی که در مورد افزایش قیمت 

وجود داشت، رایزنی بسیاری در مورد لغو ممنوعیت انجام ولی با آن موافقت نشده بود.

پارکینگ های پارس خودرو از خودروهای ناقص خالی شد

ایرنا: شرکت پارس خودرو در راستای فرامین رییس جمهور و تاکید وزیر صمت توانست همه 
خودروهای ناقص خود را تکمیل و تجاری سازی کند.

 بنابرایــن گــزارش، با تامین قطعات مورد نیاز، بیش از 15 هــزار خودروی ناقص موجود در 
پارکینگ های شرکت پارس خودرو تکمیل و تجاری سازی شد.

شــرکت پارس خودرو در راســتای فرامین رییس جمهور و وزیر صمت و همچنین با برنامه 
ریزی های انجام شده و پشتیبانی سایپا در تامین قطعات مورد نیاز، ضمن تکمیل خودروهای 
ناقص، در حال حاضر همه خودروهای تولیدی خود را به صورت کامل و بدون کسری قطعه 

از خط تولید خارج می کند.
در بند سوم از فرمان هشت ماده ای رییس جمهور در حوزه خودرو آمده است: نسبت به تامین 
قطعات موردنیاز و ترخیص و عرضه فوری خودروهای دپو شــده در انبارهای شــرکت های 

خودروساز به بازار تا نصاب استاندارد، حداکثر در مدت ۲ ماه اقدام شود.

از جملــه دلایــل اعــلام موافقــت 
تقویــت و تجمیــع ابزارهــای نظارتی 
دولت بر بازار، کنترل مؤثرتر قیمت 
ها، تســهیل تجارت و رونق تجارت 
خارجــی، سیاســت گذاری واحــد و 
چابکــی در امــور بازرگانی و حمایت 

جدی تر از مصرف کننده بود.«

رویداد
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گزارش

 از ۱۳ آبان تا ۲۹ فروردین؛ داروخانه های 
بزرگ هم دارو ندارند

عبور از بحران دارو؟

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

 به تحمل بیماری جز درد، رنج کمبود دارو هم اضافه کنید؛ بیماران 
از این داروخانه به آن دیگری ســرک می کشــند تا شــاید دوای 
درمان شان پیدا شــود، اما دارو نیست. تازگی هم ندارد، تحریم ها 
وقتی اقتصاد ایران را نشــانه گرفت ســلامت مردم هم به خطر 
افتــاد، قیمت ارز افزایش پیدا کرد، تولید کننده دیگر نتوانســت با 
همان قیمت های قبلی دارو تولید کند و خط تولید را متوقف کرد، 
مشــکلات انتقال ارز هم مانع واردات دارو شد تا قفسه داروخانه ها 
جوابگوی بیماران چشــم انتظار نباشد. همین یک ماه قبل بود که 
نایب رئیس ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در 
گفت وگویی به خبرآنلاین گفت: »اگر شــرایط با وضعیت موجود 
ادامه پیدا کند، متاسفانه طبق پیش بینی ها در ماه های آینده کمبود 
دارو به ۳۰۰ تا 4۰۰ قلم می رســد.« حــالا در داروخانه ها کمبود 
دارو بیشــتر از هر وقتی احساس می شود، آن هم در داروخانه های 
بزرگ شهر که اگر زمانی کسی از همه جا نا امید می شد سراغ 1۳ 
آبان، هلال احمر یــا داروخانه ۲۹ فروردین می رفت، اما الان این 
داروخانه ها هم دست رد به ســینه بیماران می زنند. علی فاطمی، 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران به خبرآنلاین می گوید: »کمبود 
دارو یــک وضعیت فزاینده پیدا کرده اســت، هر روز وضعیت آن 
بغرنج تر و لیست کمبودهای دارویی بحرانی تر می شود، طوری که 
الان نمی شــود داروی مشــخصی را نام برد، از داروهای ایرانی 
گرفته تا داروی بیماران خاص و وارداتی، دچار کمبود شده اند.« او 
ادامه می دهد: »الان داروخانه های دولتی و خصوصی کمبود دارو 
دارند، تعداد دروخانه ها هم زیاد شــده اما به دلیل کمبود دارو مردم 
از این داروخانه به آن داروخانه ســرگردان هستند، داروخانه های 
بزرگی مانند 1۳ آبان، ۲۹ فروردین و هلال احمر هم دچار کمبود 
دارو هســتند.« فاطمی با بیان این که »سامانه تیتک فراگیر شده 
و دیگر نمی شــود گفت قاچاق معکوس سبب کمبود دارو است« 
دربــاره دلایل این کمبودها بیان می کند: »دلیل این کمبودها این 
اســت که اولًا تولید کارخانه های داخلی محدود شده، برای برخی 
کارخانه های داخلی دیگــر تولید دارو صرف نمی کند، چراکه اکثر 
مــواد اولیه داروها وارداتی اســت، و واردات آن ها به دلیل محدود 
بودن منابع ارزی محدود شــده اســت، از طرفی بسیاری از اقلام 
افزایش قیمت داشته اند اما دارو هیچ افزایش قیمیت نداشته است، 
هیچ حمایتی هم از آن ها صــورت نگرفته، بنابرین به دلیل گران 
بودن هزینه تولید، تولید بسیاری از کارخانه ها هم کم شده است. از 
طرفی داروهای وارداتی به دلیل محدود بودن منابع ارزی محدودتر 
شده اند.« تحریم، افزایش افسارگسیخته تورم و قیمت ها، در کنار 
عدم تغییر قیمت دارو همگی ســبب شد شرکت های تولید کننده 
نتوانند داروهای مورد نیاز را تأمین کنند، مهدی پیرصالحی، عضو 
ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی، قبل تر به خبرآنلاین 
گفته بــود: »تا زمانی که تحریم وجود دارد متاســفانه تأمین دارو 
هم مشــکلات خود را دارد، اما ما توقع داریم دولت چابک تر عمل 
کنــد و ایرادات داخلی را کمتر کند، ایراداتی از قبیل اصلاح قانون 
مالیات بــر ارزش افزوده، هزینه های گمرگی و اصلاح قیمت دارو 
براســاس تورم.« اما یکی از نگرانی های چنیــن اقدامی افزایش 
سرســام آور قیمت دارو و پرداخت هزینه های زیاد از جیب مردم 
بود، وضعیتی که کارشناســان در آن پای بیمه ها را وسط کشیدند 
و پیشــنهاد دادند افزایش قیمت داروها را بیمه ها به عهده بگیرند. 
پیشنهادی که به نظر می رسد حالا کمی رنگ وبوی واقعیت به خود 
گرفته اســت، روز گذشته علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
در حســاب توئیتری خود نوشت: »چتر نظام سلامت با افزودن ۶ 
میلیون هموطن به پوشــش بیمــه، ۳۶۶ داروی پرمصرف و 11۹ 
داروی خاص فراگیرتر شد. بخشی از یارانه مطابق قانون بودجه از 
واردات به بیمه منتقل شد و طبق قول رئیس جمهور قیمت داروی 
تجویزی برای مصرف کننده نهایی ثابت می ماند.« در ادامه بهرام 
عین اللهی، وزیر بهداشت با اشــاره به طرح دارویار گفت: »هدف 
اصلی وزارت بهداشــت از این طرح این است که پوشش بیمه ای 
داروهــا را افزایش دهیم و هزینه های مربوط به بیماران را در کل 
کشور تأمین کنیم، بنابراین ثابت ماندن پرداخت از جیب بیماران از 
اهداف این طرح بوده است، در قالب این طرح تعداد داروهای تحت 
پوشش بیمه، افزایش یافته است؛ 1۰۰ قلم از داروهای پرمصرفی 
را کــه جزو بیمه نبود، تحت پوشــش بیمه قرار دادیم و همچنین 
۳۶۶ قلــم داروی ضروری پرمصرف برای بیمــاران مزمن مانند 
دیابتی، قلبی و عروقی و... تحت پوشــش بیمه قرار می گیرند.«به 
عبارت دیگر با تک نرخی شــدن ارز مورد نیاز برای تأمین دارو و 
موارد اولیه آن، قیمت داروها افزایش پیدا می کند که در این صورت 
شــرکت های دارویی توان تولید دارو پیدا می کننــد، از طرفی با 
پوشــش بیمه ای این اختلاف قیمت ایجاد شده را بیمه ها پرداخت 
می کنند نه مــردم. دراین باره محمد عبده زاده، رئیس هیات مدیره 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی به خبرآنلاین می گوید: 
»اتفاق بزرگی در وزارت بهداشت رخ داده است، بالاخره ارز دارو در 
بخش تولید تک نرخی شد و اینکه قیمت داروها را متعادل کردند، 
با این طرح ما دیگر ســقف تخصیــص ارز ترجیحی نداریم و ارز 
نیمایی به شرکت ها داده می شود، این اقدام هم به نفع تولید و هم 
به نفع مردم است، چراکه طبق قانون بودجه 14۰1 پوشش بیمه ها 
افزایــش پیدا کرده و پرداخت قیمــت دارو از جیب مردم تغییری 
نمی کند، به عباراتی افزایش قیمت دارو را بیمه ها پوشش می دهند، 
از طرفی افرادی که بیمه هم نیســتند تحت پوشش قرار گرفتند. 
این اقدام از قاچاق معکوس داور جلوگیری می کند و تا حد زیادی 
مشکلات کمبود داروی برطرف می شود.« او ادامه می دهد: »حدود 
۳۶۶ قلم از داروهای پر مصرف و OTC )بدون نســخه( به لیست 
داروهای تحت پوشش بیمه اضافه شده است، بنابراین در این چند 
ساله که ورود داروی جدید به فهرست بیمه ای نداشتیم این تعداد 
کار خوبی اســت و به نفع مردم می شود.« عبده زاده درباره این که 
تأثیر طرح جدید در جبران کمبود دارویی چقدر طولانی می شــود 
بیان می کند: »اگر شرکت ها تأمین مواد اولیه را با ارز نیمایی شروع 
کنند، حدود سه چهار ماه تأمین این مواد طول می کشد، اما گمان 
می کنم تاثیرات این طرح از حدود ســه ماه بعد ظاهر خواهد شد، 
وزارت بهداشــت کار بزرگی انجــام داده و آن نگرانی که به دلیل 
پرداخــت افزایش قیمت دارو از جیب مردم بــود را برطرف کرد، 
تکلیف صنعت هم مشخص شده است، بنابراین ایده درستی است 

مگر این که در اجرا مشکلاتی داشته باشد.

نگاه روز

چرا پردرآمدها مالیات 
نمی دهند؟!

سال گذشته در همین ایام، دستورالعمل اجرایی قانون بودجه سال 14۰۰ 
کل کشــور در ارتباط با درآمد کاربران دارای بیش از 5۰۰ هزار دنبال 
کننده در رســانه های کاربر محور ابلاغ شد. در اجرای بند )۶( تبصره 
)۶( قانون بودجه سال 14۰۰ کل کشور که مقرر شده بود، درآمدهای 
کاربران دارای بیش از پانصد هزار دنبال کننده رسانه های کاربر محور 
از محل تبلیغات، مشــمول مالیات بر درآمد شود. یکی از گروه هایی 
که شامل این مالیات می شوند اینفلوئنسرها هستند که با درآمدهای 
نجومی در این خصــوص مالیاتی پرداخت نمی کردند.در دوران کرونا 
که کسب و کارهای حضوری از سکه افتاد، کسب و کارهای مجازی 
توانســت جای این رکود را پر کند. بســیاری از این کســب و کارها 
درآمدهای نجومی کســب کردند، در حالی که از زیر تیغ رصد مالیات 
خارج بودند اما با ابلاغ دســتور العمل بالا باید به مالیات تن می دادند 
که هنوز مشخص نیست که این مالیات اخذ شد یانه! در بودجه سال 
14۰1 نیز این مساله به طورشناسایی مودیان واقعی و درآمدها همواره 
از دغدغه های سیستم های مالیاتی بوده و هست اینکه چه کسانی و به 
چه درآمدی در فضای مجازی مشغول کسب و کارند و مشمول مالیات 
مهمترین مساله برای این سیستم محسوب می شود. قطعاً بدون داشتن 
یک نظام هوشمند این کار غیر ممکن به نظر می رسد!فرارهای مالیاتی 
موجب شــده که ایران به درآمدهای نفتی وابسته بماند و پول فروش 
نفت که باید خرج توسعه کشــور شود، به صورت عمده برای خورد و 
خوراک، وســایل مصرفی و پرداخت حقوق ها هزینه شــود. امیدعلی 
پارســا، رئیس سابق سازمان امور مالیاتی با اشاره به درآمدهای ناچیز 
حاصــل از مالیات گفته بود که همه درآمدهای مالیاتی ایران به اندازه 
نصف پولی است که به عنوان حقوق به کارمندان پرداخت می شود اما 
دریافت مالیات از برخی از مشــاغل به مثنوی هفتاد منی تبدیل شده 
که هنوز مخالفان آن شمشــیر مخالفت را زمین نگذاشته اند. پیش از 
اجرایی شدن قانون مالیات و رونمایی از سامانه مودیان بسیاری بر این 
عقیده بودند که این قانون نیز به مانند سایر قوانین در چم و خم ها گم 
شود اما دولت سیزدهم در فصل مالیات با رونمایی از سامانه هوشمند 
مالیات ظاهراً عزم خود را برای انجام این مهم جزم کرده است. قطعاً 
ســامانه فوق با اشکالاتی همراه است اما به مرور می توان با رفع این 
ایرادات به درآمدهای مالیاتی دل بست. در خلال تصویب بودجه ۹۸، 
بندی مبنی بر الزام نصب پایانه فروشگاهی در مطب ها برای جلوگیری 
از فرار مالیاتی پزشــکان تصویب شد که »صاحبان حرف و مشاغل 
پزشکی، پیراپزشــکی، داروسازی و دامپزشکی که مجوز فعالیت آنها 
توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان نظام پزشکی 
ایران یا سازمان نظام دامپزشکی ایران صادر می شود«، را ملزم به نصب 
پایانه فروشگاهی در مطب ها کرد. اما پزشکانی که پیش از این برای 
درامدشان مالیات نمی دادند به اعتراض روی آوردند.با پایان یافتن سال 
۹۸ و عدم نصب دســتگاه پوز در تعداد قابل قبولی از مطب پزشکان، 
مجدد در بودجه ۹۹ مســاله مالیات پزشکان مطرح و تاکید شد که از 
فروردین ماه، اســتفاده از دســتگاه کارتخوان الزامی شود اما به دلیل 
شیوع ویروس کرونا بار دیگر نصب کارتخوان به تعویق افتاده است. در 
این رابطه چندی پیش امیدعلی پارسا در گفتگویی رادیویی اعلام کرد 
که »به دلیل شیوع ویروس کرونا، اجرای تمام تکالیف مالیاتی را چند 
ماهی به تعویق انداخته ایم که بر این اســاس الزام مشاغل به استفاده 
از کارتخوان که قرار بود فروردین ماه عملیاتی شــود، به شهریور ماه 
امسال – یعنی سال ۹۹- منتقل می شود.« گفته می شود که پزشکان 
چیزی حدود هفــت هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی دارند. اندکی بعد 
مسئولان ســازمان امور مالیاتی دولت قبل اعلام کردند که سه هزار 
وکیل پرونده مالیاتی ندارند. برخی کارشناســان و نمایندگان مجلس 
میــزان فرار مالیاتی وکلا را حدود ۶ تا 1۲ هزار میلیارد تومان تخمین 
زدند. بررسی های صورت گرفته نشان می دهد که رقم 1۲ هزار میلیارد 
تومان احتمالًا به واقعیت نزدیکتر باشد. اگر رقم فرار هفت هزار میلیارد 
تومانی و 1۲ هزار میلیارد تومانی فرار مالیاتی پزشــکان و وکلا را در 
کنار هم قرار دهیم، این دو صنف مجموعاً 1۹ هزار میلیارد تومان فرار 
مالیاتی داشته اند. در کنار این دو گروه شغلی، اندکی بعد خبر دریافت 
مالیات از هنرمندان نیز به گوش رسید. در اسفند ۹۹ مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررســی لایحه بودجه مقرر کردند که هنرمندان 
با درآمد بیش از ۲۰۰ میلیون تومان در ســال 14۰۰ مشمول مالیات 
شــوند. این خبر کافی بود که انتقادات به ســمت مجلس روانه شود. 
بسیاری از تهیه کنندگان ســینما به این طرح اعتراض کرده و آن را 
نادرست خواندند که در سال 14۰1 در بودجه جاری کشور این مالیات 
حذف شد! جالب اینجاست که، درآمد یک سال برخی خوانندگان پاپ 
وطنی معادل 1۳۰  ســال کار کارمندان مشمول مالیات است و برخی 
چهره های مطرح تلویزیون و سینما در عرض یک سال پولی به اندازه 
۳۶ سال حقوق کارمندان مشــمول مالیات درمی آورند اما مالیاتی در 
این خصوص پرداخت نمی کنند!برآوردهای مرکز پژوهشی بتا )پلت فرم 
تحلیل داده های شــبکه های اجتماعی( در سال 14۰۰ نشان می دهد 
درآمد حاصل از تبلیغ و اطلاع رسانی توسط اینفلوئنسرهای اینستاگرامی 
در سال، مبلغی نجومی است.بررسی های انجام شده در سال 14۰۰ در 
مراکز متعدد رصد فضای مجازی ایرانی ها از وجود بیش از 5۰ پیج با 
بیش از ۳ میلیون دنبال کننده و ۳۰۰ اینفلوئنسر ایرانی با بیش از یک 
 heepsy میلیون دنبال کننده حکایت دارد. این اطلاعات از ســایت
استخراج شده که یک ابزار جست وجو در حوزه بازاریابی در اینستاگرام 
است. این سایت اعلام می کند که هم اینک تعداد ۳51 کاربر حرفه ای 
تنها در اینستاگرام با موقعیت ایران )فعال در داخل کشور( و دنبال کننده 
بیش از یک میلیون نفر و همچنین ۹۳5 کاربر حرفه ای با 5۰۰ هزار تا 

یک میلیون دنبال کننده در کشور وجود دارد.

»دریاچه ارومیه در بی آبی می سوزد.« دریاچه ای 
که قرار بود احیا شــود حالا به نفس زدن افتاده، 
طوری که برخی پیش بینی می کنند آخر تابستان 
امســال بدترین وضعیت تاریــخ دریاچه از نظر 
کم آبی رقم می خورد. این وضعیت درحالی ســت 
که از ســال 1۳۹۳ ستاد احیای دریاچه ارومیه با 
صرف هزینه های زیاد اقداماتی برای احیا انجام 
داد، امــا عباس محمدی، فعال محیط زیســت 
معتقد است حالا دســتاورد این ستاد نزدیک به 

صفر است.
او می گوید: »دو ســال بارش کم در ســال های 
14۰۰ و 14۰1 کافــی بود تا نشــان دهد آقایان 
هیچ کاری نکردند، درهمین دو سال تمام ادعاها 

باطل شد و دریاچه به سال 1۳۹۳ برگشت.«
متن کامل این گفت وگو در ادامه آمده است.

وضعیت این روزهای دریاچه ارومیه چگونه  ��
است؟

شــرایط الان دریاچه ارومیه مشابه سال 1۳۹۳ 
است که ستاد احیای دریاچه کار خودش را شروع 
کرد، طوری که اگر قرار بود تا سال 14۰4 دریاچه 
به تراز نرمال خودش یعنی 1۲۷4 متر برســد اما 
الان تراز دریاچه 1۲۷۰ متر است، مسئولان ستاد 
گلایه دارند بودجه کم است اما چیزی حدود 15 
هزار میلیارد تومان در عمر تشــکیل این ســتاد 
هزینه شده اســت و نتیجه آن الان صفر است، 
این که می گویم صفر خیلی واضح اســت، چراکه 
وضعیــت کنونی دریاچه همــان وضعیت عمیقاً 
بحرانی در سال 1۳۹۲ است و دریاچه به صورت 
مرده درآمده و گفته می شود شاید تا آخر تابستان 
امسال به بدترین وضعیت تاریخی خودش برسد.

وضعیت  �� می شد  گفته  سال هایی  یک  اما 
دریاچه رو به بهبود است؟

در تمام سال هایی که ادعا می شد وضعیت دریاچه 
رو به بهبود اســت، سال هایی بود که بارندگی از 
میانگین بالاتر بود، یعنی سال های ۹۶، ۹۷، ۹۸ 
و 1۳۹۹ میانگین بارندگی بسیار بالا بود، در این 
سال ها دریاچه به حدود 4 میلیارد متر مکعب آب 
رســید، درحالی که تراز اکولوژیک دریاچه حدود 
1۲ میلیارد مترمکعب اســت، بنابراین به لطف و 
کرم آســمان از مرگ حتمی نجات پیدا کرد، اما 
شما دیدید دو سال بارش کم در سال های 14۰۰ 
و 14۰1 کافی بود تا نشان دهد آقایان هیچ کاری 
نکردند، درهمین دو سال تمام ادعاها باطل شد و 

دریاچه به سال 1۳۹۳ برگشت.
ستاد برای احیای دریاچه پروژه هایی طراحی  ��

کرد سرنوشت آن ها چه شد؟
یکی از کارهای مهم برای احیای دریاچه ارومیه 
که در ســتاد گفته شد انجام می شــود، احداث 
تصفیه خانه های شــهرهای بزرگ بوده و اینکه 
پساب ها به سمت دریاچه هدایت شود، اما انجام 

نشد. همچنین در کاهش مصرفی آب در صنعت 
و شــرب کاری انجام نشــد، آقای تجریشی در 
جایی گفتند که وزارت نیــرو کم لطفی کرده و 
۶5 درصد حقابه دریاچه را پرداخت نکرده است، 
به نظرم عبارت های این چنینی غم انگیز اســت، 
درست مثل این می ماند کسی مال کس دیگری 
را خرده باشــد و بگوییم طرف کم لطفی کرده و 

مقداری کلاهبرداری کرده 
اســت. اگر کســی دنبال 
احیای دریاچه ارومیه است 
گفتن کم لطفی معنا ندارد، 
خیلی راحــت باید بگویند 
عمل غیرقانونی انجام شده 
و ما به عنوان مســئولان 
ستاد احیای دریاچه ارومیه 
از مراجع  را  این مســائل 
می کنیم.  پیگیری  قضایی 
این که گفته می شــود کم 
لطفی شده یعنی همچنان 
سدسازی  سیاست های  به 
ادامه داده اند و آب را پشت 
سدها نگه داشته اند، چنین 
واکنشی یعنی میدان دادن 
به عملیاتــی که منجر به 

مرگ یک اکوسیســتم و آسیب رسیدن به چند 
استان می شود.

دریاچه  �� آبریز  حوضه  در  مشکل  مهم ترین 
ارومیه چیست؟

ببینیند، در بخش کشاورزی نتوانستند مدیریتی 
انجام دهند که مصرف آب پایین بیاید، همانطور 
که در بخش ســد سازی هیچ عملی انجام نشد، 
اگرچه جلوی ســاخت یکی دو سد گرفته شد اما 
همچنان عملیات ســاخت آن ها در دســتور کار 
است و هیچ وقت هم اعلام نشد عملیات ساخت 
تعطیل می شــود. هیچ کدام از سدهایی هم که 
قبلًا ســاخته شده بود و قرار بود توسط آن ها آب 
به دریاچه برسد این کار را انجام ندادند، بنابراین 

همچنان آب را پشت سدها نگه می دارند و آن را 
برای کشاورزی، صنعت و شرب مصرف می کنند 
تا دریاچه در بی آبی بسوزد.. با این وجود مدیران 
ســتاد دریاچه ارومیه گفته اند این ستاد چند کار 
انجام داده که ســالانه بیش از یک میلییارد متر 
مکعــب آب وارد دریاچه خواهد شــد، از جمله 
این اقدامات ایــن بوده کــه در حوضه دریاچه 
ارومیــه 45۰ میلیون متر 
کشاورزی  در  آب  مکعب 
صرفه جویی شود، درحالی 
مشــاهات عینی و آمار و 
ارقام نشان دهندهٔ توسعه 
این حوضه  در  کشاورزی 
اســت، یعنی حــدود ۲5 
کشــاورزی  تولید  درصد 
ارومیه  دریاچه  حوضه  در 
در سال های فعالیت ستاد 
است.  کرده  پیدا  افزایش 
به نظــرم باید اطلاعاتی 
داده  ســتاد  توســط  که 
می شود را راستایی آزمایی 
کرد، چگونه ممکن است 
در شــرایطی کــه تولید 
ادعای  مطابق  کشاورزی 
خودشان ۲5 درصد افزایش داشته، 45۰ میلیون 

مترمکعب آب صرفه جویی شود؟
احیای  �� برای  مناسب  رویکرد  شما  نظر  به 

دریاچه ارومیه چه چیزی می توانست باشد؟
ببینید؛ در این مدت عملیات واقعی که برای احیا 
دریاچه لازم بود انجام نشــده است، پولی که در 
تاریخ محیط زیست ایران بی سابقه است صرف 
اجرای پروژه هایی شــده که خودشــان مخرب 
محیط زیســت هســتند، یعنی انجام پروژه های 
سازه ای در حوضه دریاچه ارومیه، کاری که خیلی 
زیاد در ستاد احیا بر روی آن تبلیغ شد و همچنان 
در حال اجرا اســت سد کانیسیب و اجرای تونلی 
هست که آب را از رودخانه زاب به دریاچه برساند، 

بخش بزرگ بودجه صرف این کار شــده است، 
تازه اگر این اقدامات به بهره برداری برســد که 
طبق برنامه هم انجام نشده است، قرار است ۶۰۰ 
میلیون متر مکعب آب به دریاچه ارومیه برساند، 
این مقدار برای دریاچه ای که خشک شده است 
عدد و رقم قابل توجهی نیســت، دریاچه را سد، 
کانــال و لوله انتقال آب ایجــاد نکرده بوده که 
بخواهد با اینکارها احیا شــود، این عملیات بدتر 
نابود کننده دریاچه شــده اســت. در این منطقه 
یک نظام طبیعی وجود داشته که با انتقال آب از 
کانال های متعدد این دریاچه را شکل داده است، 
اگر بشر دستکاری خودش را به حداقل می رساند 
این دریاچه یا احیا می شــد و یا حداقل از نابودی 
کامل آن جلوگیری می شــد. نمی شود سدها به 
همان تعداد ســابق برقرار باشد، آب پشت سدها 

انباشته شود و دریاچه هم احیا شود.
اجرا  �� دست  در  که  آب  انتقال  پروژه های 

هست چطور، به احیای دریاچه کمک می کند؟
عملیات انتقال آب فایده ندارد، یک روز صحبت 
از انتقال آب دریای خزر بود، یک روز صحبت از 
رودخانه ارس بود و سرانجام رودخانه زاب قربانی 
این ماجرا شد، من مطمئنم دست کشیدن از خزر 
و ارس بــه دلیل این که این هــا آب های مرزی 
بودند و مشــکلات ژئوپولیتیک داشتند از دستور 
کار خارج شدند و رودخانه زاب که داخلی است و 
به قول معروف زورشان به این رودخانه رسید این 
عملیات انتقال آب از زاب کلید خورد. شما توجه 
کنید برای لایروبی رودخانه سیمینه رود و زرینه 
رود بلدزر و لودر انداختند که مثلًا آب راحت وارد 
دریاچه ارومیه شود، کسی هم از مسئولان نپرسید 
مگر این نظام طبیعی با لودر ایجاد شده که شماها 
با لودر می خواهید آب را هدایت کنید، آقایان باید 
سدهای بالا دست را مدیریت کنند یا اصلًا این 

سدها را باز کنند تا دریاچه نفس بکشد.
تغییرات اقلیمی چطور؛ برخی معتقدند خشک  ��

شدن دریاچه به سبب تغییرات اقلیمی است؟
ببینید؛ در شــعاع حدود 15۰ کیلومتری دریاچه 
ارومیه در ارمنستان دریاچه ای داریم به نام سوان 
و در ترکیه دریاچه ای به نام وان داریم، هیچکدام 
از این دو دریاچه تغییرات چشمگیری نداشته اند، 
از منظر اقلیمی این دو دریاچه مانند منطقه ارومیه 
هســتند، البته قبول دارم نمی شود یک دریاچه 
آب شــور و عمق کم مانند ارومیــه را با دریاچه 
وان دقیقاً مقایســه کرد اما یک گروه کارشناسی 
مستقل می توانند نسیتی میان این سه منطقه پیدا 
کنند، حســاب کنند اگر قرار بود تغییرات اقلیمی 
در خشک شدن دریاچه ارومیه مؤثر باشد میزان 
اثرگذاری آن چند درصد اســت. بنابراین با توجه 
به دانش موجود محاسبه این که در خشک شدن 
دریاچه ارومیه چند درصد کاهش بارندگی نقش 
داشــته و چند درصد سیاست های ستاد احیا کار 

سختی نیست.

 »چیچست « در بی آبی می سوزد

به شماره افتادن نفس های دریاچه ارومیه

ثبت اسامی تمام مادران باردار در یک سامانه جامع

ایسنا: رییس اداره جوانی جمعیت وزارت بهداشت با بیان اینکه در اجرای قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت هنوز در ابتدای راه هستیم، گفت: از زمانی که خانم باردار به پزشک مراجعه می کند 
و درخواســت آزمایش یا سونوگرافی صورت می گیرد، نتایج آن باید در یک سامانه جامع ثبت شود 
و بر اســاس دســتورالعمل علمی چه در بررسی های اولیه مشخص شود که جنین سالم است و چه 
مشخص شود نیاز به بررسی های بیشتر وجود دارد، کلیه اقدامات باید در یک سامانه یکپارچه ثبت 
شــود که سرعت رســیدگی به امور افزایش یابد. پایلوت سامانه، اجرایی شده اما هنوز نهایی نشده 
است.صابر جباری گفت: در قانون حمایت از خانواده، کلید واژه ای داریم به نام »حق حیات جنین«؛ 
یعنی از وقتی نطفه شــکل می گیرد، نباید شیء پنداری صورت گیرد که فکر کنیم اختیار آن با پدر 
یا مادر اســت. هیچ کجای دنیا در ادیان هم به این صورت نیست و سقط جنین به صورت عمدی 
کاری ناپسند است. در کشور ما که مسلمان هم هستیم بعد از شکل گیری نطفه ولو جنین زیر 4 ماه 
باشد باز هم سقط حرام است. وی افزود: ما غربالگری نمی کنیم که بخواهیم جنینی را سقط کنیم. 

غربالگری برای اطمینان از سالم بودن جنین است. 

عدد پنهان گردش مالی کنکور بسیار بزرگتر  است 

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به لزوم برخورد قانونی با سودجویانی که از کنکور برای خود گردش 
مالی بزرگی ایجاد کرده اند، گفت: عدد پنهان گردش مالی کنکور بسیار بزرگتر از عددی است که 
امروز بیان می شــود و این افراد با هر تصمیمی که در مورد کنکور گرفته می شود بر آن اثرگذاری 

می کنند.
یوسف نوری در یک برنامه تلویزیونی با بیان اینکه کنکور بزرگترین آسیب را به نظام تعلیم و تربیت 
وارد کرده است، افزود: خروجی آموزش و پرورش نباید از سوی دانشگاه ارزیابی شود و اکنون کنکور 
دغدغه دانش آموزان ما از اول ابتدایی شــده و این موضوع باعث استرس آنها است. وی تصویب 
»قانون رتبه بندی معلمان« را حاصل تلاش دولت، مجلس شــورای اســلامی و شورای نگهبان 
دانست و آن را عامل ایجاد انگیزه در معلمان در راستای آمادگی برای ایجاد تحول بنیادین در نظام 
آموزش و پرورش برشمرد.نوری همچنین »ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی« را مبنای 
تحول در آموزش و پرورش معرفی کرد و افزود: با حرکت سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 

در آموزش و پرورش تحول اتفاق خواهد افتاد.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

سارا مرادخانی
روزنامه نگار

هیــچ کــدام از ســدهایی هــم کــه قبــلاً 
ســاخته شــده بــود و قــرار بــود توســط 
آن ها آب به دریاچه برســد این کار را 
انجام ندادند، بنابراین همچنان آب 
را پشــت ســدها نگه می دارند و آن را 
بــرای کشــاورزی، صنعــت و شــرب 
مصرف می کنند تا دریاچه در بی آبی 

بسوزد

خط قرمزهای رابطه زوجین

یک روانشناس با ناپسند دانستن بی حرمتی کردن زن و شوهر به 
هنگام بروز بحث و اختلاف نظر، حفظ احترام همســر را از جمله 
خط قرمزهای رابطه زوجین دانســت و گفــت: از پایه ها و اصول 
اساسی رابطه زناشویی حفظ احترام یکدیگر و حرمت رابطه است 
و وقتی این حرمت و احترام شکسته شود، در واقع حریم زناشویی 

برداشته می شود.
دکتر محمد ابراهیم تکلو با بیان اینکه وقتی حریم میان زوجین در 
رابطه زناشویی برداشته شود، به اصطلاح روی زن و شوهر به روی 
یکدیگر باز شــده و این رفتار غلط برایشان عادی سازی می شود، 
اظهار کرد: تکرار این بی احترامی و بی حرمتی ها می تواند رابطه را 
به ســمت سست شدن و در موارد شدید به سمت جدایی و طلاق 
بکشــاند.به گفته این روانشناس، فحاشــی، بی حرمتی، تحقیر و 
توهین به همسر و نزدیکان او در کنار سایر مولفه ها نظیر خیانت و 

عدم تعهد از جمله خط قرمزهای رابطه زناشویی است که می تواند 
با توجه به تعداد دفعات تکــرار و فراوانی عبور از این خط قرمزها 
و نیز تیپ روانی و شــخصیتی زوجین، اثرات مخرب و منفی خود 

را بر رابطه بگذارد.
وی با افزودن این نکته که اساســاً در یک رابطه زناشویی درست 
که زوجین مهارت حل مســاله و گفتگو کردن را بلد باشند، نباید 
اختلافات به مرحله دعوا و درگیری بین زوجین بیانجامد؛ »مهارت 
گفت وگو« را از جملــه اصلی ترین مهارت هــای لازم برای آغاز 
زندگی مشــترک دانســت و تصریح کرد: در رابطه زناشویی باید 
زوجین مهارت گفت وگو کردن و حل مســاله را بلد باشــند تا کار 

به دعوا نرسد. 
دعوا یعنی زوجین وارد گفتگویی شده اند که در آن به دنبال برنده 

شدن خود و بازنده شدن دیگری هستند.
تکلو معتقد است که زن و شوهر باید توانایی بیان درست مساله ای 
که نسبت به آن دلخور و ناراحت هستند را بلد باشند تا در صورت 
بروز ناراحتی، مساله را با کلامی درست برای همسر خود بیان کنند.

این روانشناس گفت که دلخوری های بیان نشده زن و شوهر نهایتاً 
تبدیل به خشــم انفجاری و یا عصبانیت های شدیدی می شود که 
نهایتاً می تواند روی آوردن به رفتارهای ناســازگارانه نظیر فحش، 
ناسزا، توهین و حتی در موارد شدید کتک کاری، شکستن وسایل 
منزل، پرتاب وســایل به سمت همسر و خود زنی را در پی داشته 
باشد.وی با اشــاره به اینکه بعضاً زوجین تصور می کنند به هنگام 
بروز عصبانیت محق هستند که هر رفتاری را نشان دهند و در انتها 
با یک معذرت خواهی دلخوری ایجاد شــده را از دل همسر خود 
در آوردند، افــزود: نمی توان هر حرفی را زد و هر رفتاری را انجام 
داد و نهایتاً انتظار بخشــش از همسر با بیان »معذرت می خواهم« 
را داشــت. نباید فراموش کرد که پشــیمانی پس از شکستن خط 
قرمزهای رابطه زناشــویی فایده ای ندارد و حتی ممکن اســت با 
گذشــت زمان نیز آن حرف ها و رفتارهــای آزاردهنده، خود را به 
شکل های مختلف در رابطه نشان دهد.تکلو ناتوانی در کنترل خشم 
بــه هنگام عصبانیت و در پی آن بروز رفتارهای ناســازگارانه را از 

جمله نشانه های نداشتن سلامت روان نسبی در افراد عنوان کرد.
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حوادث

خبرخوان

چند نکته درباره سگ های تجسس
عمر مفید سگ های تجسس 

چقدر است؟

ایســنا: رئیس ســازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر 
توضیحاتی را درباره عمر مفید سگ های جست وجو و نجات و 

نحوه جایگزین کردن آنها ارائه کرد.
مهــدی ولیپور درباره فعالیت ســگ های امدادونجات و نحوه 
تربیت و آموزش سگ های جدید گفت:  همانطور که می دانید 
در برخــی از عملیات هــای امدادونجات از ســگ هایی برای 
جست وجو و نجات استفاده می شود که به آنها تیم آنست گفته 
می شــود. این سگ ها در ماموریت های مختلفی از جست وجو 
افراد گمشــده تا یافتن افراد از زیــر آوار و ... فعالیت می کنند. 
وی درباره عمر مفید سگ های جست وجو و نجات اظهارکرد:  
عموما عمر مفید این ســگ ها برای حضور در چرخه عملیات 
1۰ سال اســت و هنگام نزدیک شــدن به این مدت زمانی، 
برنامه جایگزینی این سگ ها با سگ های جدیدتر اجرا می شود 
تا دقت و ســرعت آنها در عملیات ها کم نشود. ولیپور با بیان 
اینکه سگ های جست وجو به طور پیوسته آموزش خواهند دید، 
گفت: برخی از آن ها آموزش های اولیه را گذرانده و به محض 
اینکه در اختیار اســتان های کشور قرار گیرند آموزش هایشان 

ادامه خواهد یافت.
وی ادامه داد: البته این سگ ها قبل از ورود به تیم های آنست، 
تحت آموزش قرار می گیرند و پس از اینکه دوره آموزش این 
سگ ها به پایان برسد میان استان های سطح کشور توزیع شده 
تا جایگزین سگ هایی شــوند که عمر مفیدشان برای انجام 
عملیات جســت وجو و نجات به پایان رســیده اســت. رئیس 
ســازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر اضافه کرد:  حدود 
1۰ قلاده سگ هم از سوی شهروندان به جمعیت هلال احمر 
داده شده که اقدامات اولیه برای ورود آن ها به چرخه عملیات 
آغاز شده اســت. آموزش های اولیه از سوی مربی سگ های 
تجسس طراحی و در برخی از موارد اجرایی شده است. ولیپور 
درباره آموزش دهندگان این سگ ها نیز اظهارکرد: در مجموع 
۶۷ مربی ســگ های تجسس در سطح کشــور داریم که در 
حوادث مختلف و برای آموزش ســگ های جست وجو حضور 

دارند و آموزش های لازم را نیز به این سگ ها ارائه می دهند.

 کشف جسد یاسین توسط سگ مرد آبادانی 
 عدنان با این سگ در متروپل هم کمک 

کرده بود

رکنا: پیکر بی جان یاســین نهنگی، کودک مفقود شــده در 
رودخانه رابچ زرآباد، پس از گذشــت 1۲ روز از مفقودی کشف 
شــد. روز ۳۰ تیرمــاه 14۰1، پیکر کودک مفقود شــده اهل 
زرآباد، پس از 1۲ روز مفقودی کشــف شــد. یاسین نهنگی 
فرزند خیرمحمد و عضو تیم فوتبال آکادمی فرهاد چابهار، روز 
یک شــنبه 1۹ تیرماه 14۰1، در رودخانه رابچ شهرستان زرآباد 

غرق و مفقود شده بود.
 این کودک به همراه دو تن دیگر از دوســتان خود قصد عبور 
از رودخانه رابچ را داشته که با زیاد شدن جریان آب، وی دچار 

غرق شدگی شده بود.
 طبــق این گزارش، اهالی شهرســتان زرآباد با تغییر مســیر 
رودخانه رابچ با حداقل امکانات به جستجوی پیکر یاسین ادامه 
دادند. در حالی که از ســوی نهادهای دولتی هیچ اقدامی برای 
کشف پیکر یاسین انجام نشد اما اهالی زرآباد ناامید نشده و به 

تجسس ادامه دادند. 
در نهایت یکی از اهالی آبادان به نام عدنان مطوری سگ خود 
را که در حادثه متروپل آبدان نیز به کمک برده بود، برای یافتن 
جســد به منطقه مفقود شدن یاسین آورد و توانست پیکر این 

نوجوان را با کمک سگ کشف کند

بازتاب

راز سیاه دکه مرموز در مشهد فاش شد 
هیچ چیز برای فروش نداشت!

رکنا: ظاهرا مغازه دار بودند و برای کمک به اهالی محل 
دکانــی باز کرده بودند تا مســیر اهالی بــرای خرید زیاد 
دور نشود. اما شــهروندان برای هر خریدی که می رفتند 
با جمله »داشــتیم و همین الان تمام شــد« روبه رو می 
شدند. بنابراین گزارش، ماجرا نه تن ها کمی بودار بود، بلکه 
شهروندان به خاطر رفت و آمد افراد مشخصی به این دکان 
همه چیز ندار به دیده شــک به صاحبان این واحد صنفی 
نگاه می کردند. اما ماجرا از جایی به بعد مشکوک تر شد. به 
حجم تردد معتادان متجاهر و کارتن خواب در محل افزوده 
شده بود و بیشتر این افراد نیز همچون زنبورهایی که گرد 
کندویشــان پرواز می کنند، حوالی همان دکان مشکوک 
می پلکیدند. بالا رفتن حساســیت ها منجر به شــکایت 
شهروندان از گردانندگان این مغازه به پلیس 11۰ شد. افراد 
در تماس با پلیــس مدعی بودند که در این مغازه به جای 
فروش جنس به مردم، جنس به معتادان فروخته می شود.

 اعلام چندین گزارش پی درپی از ســوی اهالی این محله 
در دل بولوار توس به مرکز فوریت های پلیســی 11۰، با 
دستور سرهنگ حسین دهقان پور، فرمانده انتظامی مشهد 
، مأموران کلانتری معراج مشهد مأموریت یافتند تا با ورود 

آگاهانه به این پرونده رسیدگی کنند.
 مأمــوران بــا دریافت آدرس و مشــخصات واحد صنفی 
به ظاهــر مجاز، تحقیقات میدانی گســترده ای را در این 
زمینه آغاز کردند. اســتفادهٔ  افسران از کنترل نامحسوس 
افسران دایره مبارزه با موادمخدر کلانتری معراج با کنترل 
نامحسوس متوجه شدند که ظن هم محله ای ها بیراه هم 
نبوده و عده ای سودجو با پوشش واحدصنفی مجاز، اقدام 
به خرده فروشی موادمخدر کرده اند. مأموران با جمع آوری 
مستندات و ادله کافی درباره خرده فروشی موادمخدر که رد 
پای مالکان این مغازه در آن واضح بود، این اطلاعات را در 
اختیار مقام قضایی قرار دادند و پس از دریافت مجوزهای 
قضایی، وارد مرحله عملیاتی این پرونده شــدند. مأموران 
در عملیاتی ضربتی و قاطعانه پــس از ورود به این دکان 
راز ســیاهی از آن بیرون کشــیدند و هم زمان ۷۰ بسته 
کوچک حشــیش به وزن ۷۰ گرم که آمــاده توزیع بود را 

کشف کردند.
 امــا این تمــام ماجرا نبود و مأمــوران کلانتری معراج با 
کارهای گسترده اطلاعاتی توانستند واحد صنفی دیگری را 
در این منطقه شناسایی کنند که فردی این واحد را تبدیل 
به پاتوقی برای فروش موادمخدر کرده بود. مأموران با ورود 
به این دکان هم زمان با دســتگیری یک متهم موفق به 
کشف ۳۰ بسته کوچک ماده مخدر شیره و ۶۰ بسته تریاک 
آماده توزیع شــدند. در مجموع از این واحد نیز ۲۰۰ 
گرم موادمخدر کشف شد. این مکان ها با دستور مقام 

قضایی پلمب شدند.

باشــگاه خبرنــگاران جــوان: یک 
کارشــناس حوزه رمز ارز گفت: کیف 
پول هــای رمــزارزی دارای دو کلید 
خصوصــی و عمومی هســتند و تمام 
امنیت یک کیف پول رمزارزی در کلید 

خصوصی آن است.
احمدرضا قودجانــی گفت: کیف پول 
همانطور که از اسمش پیداست، محلی 
برای ذخیره پول های دم دستی است 
که امنیت آنرا باید صاحب کیف پول با 
در نظر گرفتم شرایط محیطی فراهم 

می کند.
آنکــه متخصیص تلاش  با وجــود   
کرده اند تــا جای ممکن امنیت کیف 
پول های رمزارز را بالا ببرند، اما بخش 
عمــده ای از تامین امنیت آن به عهده 

صاحب کیف پول است.
به گفته این کارشناس، فردی که اقدام 
به خریــد و نگهداری رمزارز  می کند، 
با اهداف سرمایه گذاری است،  اغلب 
بنابراین ممکن است میزان حجم پول 
آن بالا و با اهداف بلند مدت باشــد. 
فردی که وارد تهیه رمزارز می کند باید 

به موئلفه امنیت آن توجه کند.
او گفــت: کیف پول هــای رمزارزی 
دارای دو کلیــد خصوصی و عمومی 
هســتند و تمام امنیت یک کیف پول 
رمزارزی در کلید خصوصی آن اســت 
که اگر هر فردی به آن دسترسی پیدا 

کند می تواند به آن دستبرد بزند.
کلید  گفــت:  قودجانــی  احمدرضــا 
خصوصی کیف پول های رمزارزی در 

زمان ایجاد کیف پــول و فقط یکبار 
نمایش داده می شود، پس اگر آنرا گم 
یــا فراموش کنید دیگــر به پول های 
خود دسترســی نخواهید داشت، برای 
این موضوع آنرا یادداشــت کنید و در 
صندوق امانات بانــک یا گاوصندوق 

خانه خود نگهداری کنید.
به گفته این کارشــناس، دو نوع کیف 
پول های ســرد و گرم، رمزارزی وجود 
دارند، کیف پول های سرد، ایمن ترین 
گزینه انتخابی است، این کیف پول ها 
به اینترنت متصل نیســتند،   بنابراین 
خطــر دزدی در آن ها بســیار کمتر از 
کیف پول های گرم است. به این کیف 
پولهــا، کیف پول آفلاین یا ســخت 

افزاری نیز گفته می شود.
او گفــت: این کیــف پول ها آدرس و 
کلید خصوصــی را روی چیزی که به 
اینترنت متصل نیست ذخیره می کنند 
و معمــولا با یــک نرم افــزار برای 

دسترســی به آن عرضه می شود. یک 
نمونه از کیف پول های سرد کیف پول 
کاغذی است که در برخی از سایت ها 
تولید میشود. عموما افرادی که مبالغ 
سنگینی دارند پول خود را در این نوع 
کیف ها ذخیره، آن را لمینت کرده و به 
میسپارند. کیف  بانک  امانات  صندوق 
پول های کاغــذی هیچ رابط کاربری 
متناضــری به جز یک تکــه کاغذ و 

بلاکچین ندارد.
این کارشــناس گفت: نوع دیگری از 
کیف پول ســرد، سخت افزاری است 
که کلید خصوصی را بر روی ســخت 
افزار ذخیــره می کند با رابط USB به 
پول های  کیف  می شود.  متصل  رایانه 
گرم که عنوان کیف پول های آنلاین 
شــناخته می شــود روی دستگاهای 
متصل به اینترنــت مانند رایانه، تلفن 

همراه یا تبلت نصب می شوند.
کلید  گفــت:  قودجانــی  احمدرضــا 

خصوصــی ایــن کیــف پول هــا در 
دستگاهای متصل به اینترنت تولید و 

ذخیره می شوند.
 این کیف پول ها رمزارزی بسیار راحتر 
از کیف پول های سرد در دسترس بوده 
و امنیت آن ها پایین تر اســت. افرادی 
که از این کیف پول ها استفاده می کنند 
با وجود آنکه بسیاری از کیف پول های 
آنلاین دارای رمزعبور یک بار مصرف 
یا دسترسی دو مرحله ای است امکان 

دزدی از آن به شدت بالا است.
دارایی های  امنیــت  بــرای  او گفت: 
دیجیتالی چند نکته اهمیت دارد، اول، 
از گفتن میزان دارایی خود به دیگران 
از کیف پول های سر  خودداری کنید، 
استفاده کنید و کیف پول های گرم را 
برای موارد دم دســتی استفاده کنید. 
بــرای جهت جلوگیری از فراموشــی 
کلیــد خصوصی، آنــرا در حداقل دو 

مکان امن نگهداری کنید.
به گفتــه او، از ذخیره کلید خصوصی 
بر روی هر دستگاه متصل به اینترنت 
یــا رایانه خــودداری کنیــد، و اگر از 
صرافی هــا برای ذخیــره دارایی خود 
مرحله ای  دو  امنیت  می کنید،  استفاده 
را فعال کنید و به هیچ وجه از حساب 
دیگــران بــرای ذخیــره دارایی خود 

استفاده نکنید.
به گفته این کارشــناس، امنیت یک 
موضوع نســبی اســت که در اغلب 
موارد با مهندسی اجتماعی به مخاطره 

می افتد.

احمدرضا قوچانی بیان کرد؛

امنیت در کیف پول های رمز ارز چگونه است؟

 آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود تجارت 
پیشــگان زعفرانیه به شناسه ملی 14003552517 و 
به شماره ثبت 441272 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 1401/04/11 تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد ماده 14 اساسنامه به شرح ذیل اصلاح شد: 
))دارندگان حق امضاء اســناد بهادار و تعهدآور و اوراق 
عادی و اداری شرکت را هیات مدیره تعیین می نماید.(( 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1356199(

آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود تجارت 
پیشگان زعفرانیه به شناســه ملی 14003552517 
و به شــماره ثبت 441272 به اســتناد صورتجلسه 
هیئت مدیــره مــورخ  1401/04/11تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد آقای محمد رضا رنجبر زعفرانیه به کدملی 
0062600133 به ســمت مدیرعامــل و عضو هیات 
مدیره و آقای امیرحســین رنجبــر زعفرانیه به کدملی 
0016809297 )خارج از شــرکاء( به ســمت رییس 
هیات مدیــره و آقای مهرداد حســن آبادی به کدملی 
0780561333 )خارج از شــرکاء( به ســمت عضو 
هیات مدیره انتخاب شــدند کلیه اوراق و اسناد رسمی 
و تعهدآور شــرکت از قبیل چک و ســفته و بروات و 
قراردادها و عقوداســلامی با امضــاء مدیرعامل )آقای 

محمد رضــا رنجبر زعفرانیه( و یکــی از اعضاء هیات 
مدیره )آقای امیرحسین رنجبر زعفرانیه یا آقای مهرداد 
حســن آبادی( و در غیاب مدیر عامل با امضاء رییس 
هیات مدیره )آقای امیرحسین رنجبر زعفرانیه( و یکی 
از اعضاء هیات مدیره )آقای مهرداد حسن آبادی( همراه 
با مهر شرکت و اوراق عادی و اداری با امضاء مدیرعامل 
)آقای محمدرضا رنجبر زعفرانیه( یا رییس هیات مدیره 
)امیرحســین رنجبر زعفرانیه( همراه با مهرشــرکت 

معتبرمیباشند.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1356198(

 آگهی تغییرات صندوق تعــاون وام ضروری کارکنان 
سازمان ثبت اســناد و املاک کشــور به شناسه ملی 
14009320511 و بــه شــماره ثبــت 50129 به 
مورخ1401/04/08   مدیره  هیئت  استناد صورتجلسه 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: آقای علی خرازی آذرپور به 
شماره ملی 0066164362 به سمت عضو علی البدل 
هیئت مدیره آقای محمدشــهاب سلیمی به شماره ملی 
0073457205 به سمت عضو اصلی و مدیرعامل آقای 
مهدی علیزاده به شماره ملی 2755613513 به سمت 
عضو اصلی هیئت مدیره آقای محمدحسن سرابیان به 
شماره ملی 3257049420 به سمت عضو اصلی هیئت 

مدیــره آقای فرهاد زکیان خرم آبادی به شــماره ملی 
4199624791 به سمت عضو علی البدل هیئت مدیره 

انتخاب گردیدند.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1356201(

آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود تجارت 
پیشــگان زعفرانیه به شناسه ملی 14003552517 و 
به شماره ثبت 441272 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه مورخ  1401/04/11تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد آقای محمد رضا رنجبــر زعفرانیه به 
کدملــی 0062600133 و آقای امیرحســین رنجبر 
از شرکاء(  به کدملی 0016809297 )خارج  زعفرانیه 
و آقای مهرداد حسن آبادی به کدملی 0780561333 
)خارج از شرکاء( به ســمت اعضاء هیات مدیره برای 

مدت نامحدود انتخاب شدند.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1356200(

 آگهی تغییرات شــرکت نما نور آســیا با مسئولیت 
محدود به شــماره ثبت 278465 و شناســه ملی 
مجمع  صورتجلسه  اســتناد  به   10103160443

عمومی فوق العاده مورخ 1401/04/07 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: مــوارد ذیل به موضوع شــرکت 
الحاق و ماده مربوطه در اساســنامه اصلاح گردید: 
انجام کلیه خدمات در زمینه تولید پخش، مشــاوره 
طراحی و اجرا، خرید و فــروش واردات و صادرات 
کلیه کالاهای روشــنایی و تجهیزات مربوط از قبیل 
پروژه هــای برق صنعتی، تابلــو برق های صنعتی و 
قدرت و خانگی، لامپ دکل پروژکتور تجهیزات برق 
و محصولات مربوطه، ارائه خدمات فنی و محاسباتی 
فنی مربوط به تولید محصــولات مرتبط به فعالیت 
شــرکت، طراحی نصب و راه انــدازی پروژه های 
روشــنایی و تجهیزات مربوط به صنایع روشنایی و 
صنایع وابسته، واردات و صادرات و توزیع و پخش 
کلیه کالاهای مجاز بازرگانــی، عقد قرارداد با کلیه 
اشخاص حقیقی و حقوقی، اخذ و اعطای نمایندگی 
و شعب به کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی جهت 
خرید و فروش محصولات و ارائه خدمات مربوطه، 
برگزاری و شــرکت در نمایشــگاه ها و سمینارها و 
همایشهای داخلی و خارجی و بین المللی در صورت 
ضرورت قانونی انجام موضوعات پس از اخذ مجوز 

از مراجع ذیصلاح.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1356202(

آتش سوزی بزرگ در ۳ سوله بزرگ مبل سازی

تسنیم: سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران از آتش سوزی در ۳ سوله مبل سازی خبر 
داد. ســید جلال ملکی سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران اظهار کرد: ساعت 1۲:1۲ 
ظهر پنجشنبه ۳۰ تیرماه جاری، وقوع آتش سوزی گسترده ای در یک کارگاه واقع در محله علی آباد 
قاجار به آتش نشانی اطلاع داده شد. وی با بیان اینکه حادثه آتش سوزی خارج از حوزه استحفاظی 
شــهرداری و آتش نشــانی تهران بود، ادامه داد: با اعلام این خبر، تیمی 4۰ نفره از آتش نشــانان 
۳ ایســتگاه با امکانات بلافاصله راهی محل حادثه شدند و اقدامات اولیه را آغاز کردند. سخنگوی 
ســازمان آتش نشانی شــهرداری تهران تصریح کرد: آتش نشانان پس از حضور در صحنه حادثه، 

متوجه شدند، این  آتش سوزی گسترده  در ۳ سوله مبل سازی با وسعت ۷۰۰ متر رخ داده است.
ملکی ادامه داد: بنابرحساســیت موضوع ماموران آتش نشــانی بلافاصله وارد عمل شدند و در یک 
عملیات گســترده آتش ســوزی را مهار کردند و خوشــبختانه این حادثه آتش سوزی تلفات جانی 
نداشــت. وی در پایان خاطرنشــان کرد: پس از اطفا حریق توسط آتش نشانان، عملیات لکه گیری 

نیز آغاز شده است.

تصادف بنز با ۶ خودرو در نیاوران

ایسنا: رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران بزرگ از تصادف سواری بنز با شش خودروی دیگر 
در نیاوران خبرداد. سرهنگ علی اصغر شریفی، با تشریح دو حادثه ترافیکی رخ داده در پایتخت در روز 
یکشــنبه ۲۷ تیرماه خبر داد و گفت:  تصادف یک دستگاه سواری بنز با شش دستگاه خودرو سواری در 
نیاوران خبر داد و گفت:  حوالی ساعت 1۸ روزگذشته یک دستگاه سواری نیز در حال حرکت در خیابان 
موحددانش بود که در محدوده خیابان عزت اله انتظامی نبش خیابان دســتان با شش دستگاه خودروی 
دیگر که در حاشیه مسیر پارک کرده بودند، برخورد کرد. رییس مرکز اطلاع رسانی  پلیس راهور تهران 
بزرگ با بیان اینکه این حادثه مصدومی نداشــت و تن ها به خودروها خســارات جدی وارد شد، گفت:  
کارشناســان پلیس راهنمایی و رانندگی علت این حادثه را ناتوانی راننده در کنترل وسیله نقلیه اعلام 
کردند.  شریفی با اشاره به ترافیک ایجاد شده درپی این دو حادثه از رانندگان خواست چنانچه در حین 
حرکت با حادثه ای روبه رو شــدند که در آن سهمی ندارند؛ به مسیر خود ادامه داده و با ایستادن و نگاه 

کردن باعث سنگینی ترافیک در آن محدوده آن نشوند.

افزایش شمار جانباختگان 
سیل فارس به ۲۰ تن

ایسنا: رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت 
هلال احمر از افزایش شمار جانباختگان سیل 
در اســتان فارس به ۲۰ تن خبرداد. مهدی 

ولیپور، درباره آخرین آمــار از جانباختگان و 
مصدومان سیل استهبان استان فارس اظهار 
کرد:  بر اساس گزارش و بررسی های صورت 
گرفته، تا کنون ۲۰ نفر در پی وقوع این سیل 
جان خود را از دست دادند.  وی درباره تعداد 
مفقود شــدگان نیز گفت: سه نفر نیز مفقود 
هســتند که عملیات برای یافتن آن ها ادامه 

دارد.  رئیس ســازمان امداد و نجات هلال 
احمــر اظهار گفت:  14۰ نیــروی امدادی به 
همراه یک فرونــد بالگرد امدادی در منطقه 
حضور دارند و مشــغول جست وجو هستند. 
همچنین دو تیم ســگ های جســت وجو و 
نجات نیز در محل حضور دارند.  ولیپور گفت: 
در فصل تابســتان زمانی کــه بارندگی های 

اینچنینــی اتفاق می افتد احتمــال به وجود 
نیروهای  آمدن چنین مشکلاتی وجود دارد. 
امــدادی در محل حضور دارنــد و حالا کار 
دیگــری به جز جســت وجو نمی توان انجام 
داد. مهم این اســت که پیش از وقوع چنین 
حوادثی به هشــدارهای اعلام شده از سوی 

هواشناسی توجه کنیم.
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سلامت

سخن روز

روایت وزیر بهداشت از تولید 
واکسن داخلی

بهداشــت نیوز: وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی با اشــاره به اینکه از ابتــدای بحران کرونا 
تاکنون ۳۰۰ شهید مدافع ســلامت داریم، گفت: در 
ایران هیچ مریضــی روی زمین نماند و این در حالی 
است که در کشــورهای غربی مریض های بسیاری 
روی زمین درمان می شدند و حتی گاهی پزشکان از 
نزدیک شدن به افراد بد حال خودداری می کردند، در 
صورتی که پزشکان ما همواره در صحنه بودند و جلوه 
زیبایــی از ایثارگری را به نمایش گذاشــتند و بعضی 
هم به درجه رفیع شهادت نائل شدند. بنابراین گزارش 
: بهرام عین اللهی در یادواره شــهدای سلامت که در 
مجتمع شهدای سلامت مشهد برگزار شد، درخصوص 
دستاورد دانشمندان ایرانی در کشف و ساخت واکسن 
کرونا تصریح کرد: دانشمندان ما نیز در صحنه حضور 
پیدا کردند و موفق به تولید ۶ نوع واکســن شــدند. 
متاســفانه تا زمانی که منتظر کمک دیگران بودیم، 
وضعیت واکسیناســیون مان نامطلوب بــود. با وجود 
این که در برنامه کواکس ســازمان بهداشت جهانی 
عضو بودیم و برای واکسن پول داده بودیم تا شهریور 
14۰۰ واکســن به طور محدود به ما داده می شد و با 
حداقل واکسیناسیون جلو می رفتیم. ولی از زمانی که 
از تولید داخل حمایت کردیم، شــتاب واکسیناسیونی 
بی نظیری را تجربه کردیم. تزریق واکســن در برخی 
روزهــا به بیش از 1.5 میلیون دُز تزریق رســید و به 
گفته مسئولان ســازمان بهداشت جهانی ایران جزو 
موفق ترین کشورهای دنیا در امر واکسیناسیون کرونا 

بوده است.
تبلیغ ��

وی گفت: نســل جوان نیز نیاز به الگو دارد. دیروز در 
اولین جشن فارغ التحصیلی دانشجویان دانشگاه های 
علوم پزشــکی کشــور در حــرم مطهــر رضوی، 
دانش آموختگان میثاق نامه خــود را با امام رئوف )ع( 
بستند و این مراســم جلوه زیبایی از نسل جدید بود. 
جوان امروز ما باید بداند همان طور که نسل قبلی پیرو 
فرمانده بوده، پیرو فرمانده باشــد و کارهایی را انجام 
دهد که زمینه ظهور امام زمان را بیش از پیش فراهم 

کند؛ جوان امروز باید انگیزه خدمت پیدا کند.
کرونا نشان داد جامعه پزشکی ما ایثارگرست

وزیر بهداشــت اظهار کرد: ما در یــک برهه خاص 
از تاریخ به ســر می بریم و تاریــخ نمایانگر فعالیت ها 
و کشور ما اســت. ما برهه های مختلفی را در کشور 
داشــتیم ولی نقطه عطــف در تاریخ کشــور، بعد از 
انقلاب اســت. بعد از پیروزی انقلاب به خصوص در 
حوزه سلامت پیشــرفت های زیادی داشتیم، به ویژه 
از زمانــی که وزارت بهداشــت و درمــان با آموزش 
پزشکی ادغام شــد، جهش بزرگی در حوزه سلامت 
کشــور نیز به وجــود آمد. وی بیان کرد: در شــروع 
انقلاب حوادث مختلفی را داشــتیم و در این 4۳ سال 
ابرقدرت ها با اعمال تحریم ها نگذاشتند راحت باشیم. 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی ۸ سال دفاع مقدس را 
داشتیم. خدمات ســلامت دفاع مقدس ما، یک جلوه 
ممتازی بوده و با خیلی ازجنگ هایی که در دنیا وجود 
داشــته، متفاوت بوده است. نقطه عطف فعالیت ها در 
۸ سال دفاع مقدس، درمان مجروحان شیمیایی بود، 
زیرا هیچ زمینه ای در خصــوص چگونگی برخورد با 
اینگونه مجروحان را نداشتیم. وزیر بهداشت ادامه داد: 
این نقطه از تاریخ نشان دهنده این بود که پزشکان ما 
همگام با رزمندگان توانستند در آن برهه زمانی حساس 
خدمات خود را به نحو احسن انجام دهند و به درمان و 
کمک رزمندگان شیمیایی بروند. پزشکانی که به دلیل 
خدمت در جبهه های جنگی خودشــان هم شیمیایی 
شدند و از این آسیب رنج می برند. عین اللهی تصریح 
کرد: تا قبل از کرونا هجوم ناجوانمردانه ای علیه جامعه 
پزشکی به راه افتاده بود. کرونا باوجود همه مشکلات، 
در کشور ما شــجاعت، رشادت، ایستادگی، ایثارگری 
و از خودگذشــتگی کادر درمان را نشــان داد. قبل از 
کرونا مردم به ایثار پزشــکان اعتقاد نداشتند و کرونا 
نشان داد، جامعه پزشکی ما جامعه ایثارگری هستند. 
وی همچنین به مناسبت بزرگداشت استاد پیشکسوت 
دانشگاه، دکتر خوارزمی با اشاره به خدمات ایثارگرانه 
این متخصص اطفال و پدر اطفال خراســان رضوی 
خاطرنشان کرد: مسئله ای که وجود دارد مسئله انتقال 
فرهنگ به نسل جوان است. دشمنی هایی که امروزه 
وجود دارد بیش از دشمنی های فیزیکی، دشمنی های 
فرهنگی اســت و فضای مجازی نســل جدید را از 
آرمان ها و فرهنگ های اصیل اســلامی دور می کند. 
مهم این است که با شــهادت این عزیزان، فرهنگ 
نهفته درون شهادت شــان به نسل جوان منتقل شود. 
در واقعه کربلا حضرت زینــب کبری )س(، راه امام 
حســین )ع( را تبیین کردند و مــا نیز با الگوگیری از 
سیره ناب ائمه اطهار )ع( موظف هستیم تا راه پرافتخار 
تمامی شهدای عزیز انقلاب، دفاع مقدس، مدافع حرم 
و مدافع ســلامت را به خوبی در جامعه اســلامی مان 
دنبال و به نســل جدید منتقل کنیــم. افرادی مثل 
 دکتــر خوارزمــی نمونه بــارز انتقال ایــن فرهنگ

 به نسل جوان بودند.

خبرخوان

علت اصلی بی خوابی چیست؟
 

مشرق: نظرســنجی بزرگ خواب بریتانیــا در سال ۲۰1۲ 
میلادی نشان داد که یک چهارم مبتلایان به بی خوابی بیش 
از 11 ســال با این بیماری زندگی کرده اند. بنابراین گزارش، 
مشکل بی خوابی پس از میانســالی بدتر می شود. بی خوابی 
اغلب یک مشــکل دائمی است. نظرســنجی بزرگ خواب 
بریتانیا در ســال ۲۰1۲ میلادی نشــان داد که یک چهارم 
مبتلایان به بی خوابی بیش از 11 سال با این بیماری زندگی 
کرده اند. با این وجود، کارشناسان می گویند لازم نیست این 
طور باشــد. اغلب بی خوابی ها به هشت عامل بستگی دارند 
و ما می توانیم کارهایی را بــرای رفع آن انجام دهیم تا این 

مشکل کاهش یابد به چند مورد ان اشاره می کنیم.
 ادرار شبانه ��

بنیاد خواب می گوید حدود ۷۰ درصد از افراد بالای 4۰ سال 
باید دســت کم یک بار در شب برای ادرار کردن بیدار شوند. 
این وضعیت اغلب در مردان به دلیل بزرگ شــدن پروستات 
ایجاد می شود که نیازمند نظارت توسط پزشک عمومی است.

بی تحرکی باعث می شود ادرار شبانه بسیار بیش تر شود. اگر 
تمام روز نشسته باشید مایعات در بدن شما جمع می شوند. او 
توضیح می دهد که این موضوع می تواند باعث بروز مواردی 
مانند ورم مچ پا یا ادِِم در فرد شــود.وقتی شب دراز می کشید 
آن مایع دوباره توزیع می شــود. شما می توانید یک لیتر ادرار 
را تن ها با دراز کشیدن تولید کنید. بنابراین، ترفند این است 
که خود را به طور منظــم در تمام روز متحرک نگه دارید تا 
مایع حرکت کند. از نوشــیدن مایعاتی مانند آب در طول روز 

خودداری نکنید. 
 سندرم پای بی قرار ��

1۰ درصد از افراد از این مشــکل رنج می برند و شیوع آن با 
افزایش سن افزایش می یابد و زنان دو برابر بیشتر در معرض 
ابتلا به آن هستند.یکی از دلایل بالقوه بروز این پدیده سطوح 
پایین آهن در خون اســت. این موضوع را با پزشک خود در 
میان بگذارید. اگر کمبود آهن ندارید به صورت خودســرانه 
شروع به مصرف قرص های آهن نکنید. مصرف بی رویه آهن 
می تواند باعث ناراحتی معده، یبوست، حالت تهوع، درد شکم، 

استفراغ و اسهال شود.
 خروپف کردن ��

حــدود یک چهــارم ما به طــور منظم با خروپف شــریک 
زندگی مان بیدار می شــویم یا نمی توانیم بخوابیم. اگر اتاقی 
جداگانه دارید جدا از شریک زندگی تان بخوابید.خروپف هم 
چنین می تواند به سلامت فرد آسیب جدی وارد کند به ویژه 
نوع شــدید آن آپنه انسدادی خواب که در آن تنفس متوقف 
شده و باعث افزایش فشار خون می شود که با سکته مغزی و 
بیماری های قلبی عروقی و هم چنین رتینوپاتی دیابتی تهدید 
کننده بینایی همراه اســت. وقتی واقعا خروپف می کنید هم 
چنان نفس می کشــید. نقطه بحرانی زمانی است که تنفس 

متوقف می شود که به آن آپنه می گویند.
 اختلال حرکتی خواب ��

پــرش اندام ها و حرکت غیر طبیعــی آن در خواب خصوص 
برای شــریک زندگی نگران کننده باشد. این بیماری ناشی 
از وضعیتــی به نــام اختلال رفتاری خواب REM اســت و 
ممکن اســت پیامدهای جدی داشته باشد. این یک مشکل 
عصبی است که شامل اختلال در کنترل ماهیچه های طبیعی 
می شود. معمولا در طول اختلال رفتاری خواب عضلات شما 
سرکوب می شــوند تا نتوانید رویاهای تان را عملی کنید. این 
سرکوب در اختلال خواب باعث می شود فرد هنگام مواجهه 
بــا رویا از خود دفاع کند و بروز بیرونی آن در حرکت اندام ها 

خواهد بود.
 پیری ��

خواب ناگزیر با افزایش سن تغییر می کند. با افزایش سن، از 
هم گسیختگی سیستم خواب افزایش می یابد به طوری که 
خواب شکســته تر و تا حدودی سبک تری را تجربه می کنیم. 
وقتی سیســتم شبانه روزی پیر می شــود تمایل بیشتری به 
خواب آلودگی برای در طول روز نشان می دهد که چرت زدن 

را آسان تر می کند.
 نگرانی ��

دشمن بزرگ خواب استرس اســت در نتیجه، باید راه هایی 
برای رفــع نگرانی پیدا کنیــد. یوگا یکــی از تکنیک های 
آرام سازی است که برای بسیار از افراد کار می کند. هم چنین، 
تمرینات تنفسی ساده نیز می تواند مفید باشند.  دشمن خواب 
بیش از حد فکر کردن است جایی که چرخه معیوب بی خوابی 
و نگرانی است. روانشناسان بیماران را تشویق می کنند وقتی 
نمی توانند بخوابند آن چه را که به خودشان می گویند بنویسند 
و تصور کنند که آیا به این شکل با دیگری صحبت می کنند 
یا خیر.  ســپس از آنان پرسیده می شــود در شرایط مشابه 
به شــخصی دیگر چه می گویند و از همــان واژگان آرامش 
بخش برای خود استفاده کنند. این وضعیت می تواند نگرانی 
را کاهش داده و بســیار موثر باشد و نیز همچنین داروهای 

ارامبخش و غیره نیز تاثیر بسزایی در  بی خوابی دارد .

لوزه ها بخشــی از بافت لنفاوی بدن هستند 
که در دو طرف حلــق و انتهای زبان وجود 
دارند، در دوران کودکی وظیفه دفاع از بدن را 
در برابر میکروب ها انجام میدهند، به همین 
دلیل دریچه ها با ابتلا به عفونت های حلق 
و ســرماخوردگی، لوزه ها متورم و بزرگ می 
شــوند. اگر این بزرگی و تــورم به اندازه ای 
باشــد که برای کودک ایجاد درد و ناراحتی 
مکــرر نماید باید با عمل جراحی برداشــته 
شــوند. لوزه ها در چند محل وجــود دارند: 
لوزه های کامی دو عدد هستند در دو طرف 
گلو دیده می شوند، که اگر بزرگ شوند باعث 
گلودردهای مکررو مشکل در بلع غذا و بوی 

بد دهان می شوند.
لوزه حلقی یا لوزه ســوم یا آدنویید، در پشت 
بینی قرار دارد و در معاینه دیده نمی شــود. 
بزرگ شــدن آن را فقط می توان در عکس 
رادیولوژی مشــاهده کرد. بزرگی لوزه سوم 
باعث بســته شــدن سوراخ پشــت بینی و 
در نتیجــه گرفتگی بینی، تودماغی شــدن 
صدا، تنفس مشکل موقع خواب، باز ماندن 
دائمی دهان و خروپف می شــود. لوزه های 
زبانی هم برجستگی های کوچک در قاعده 
زبان هســتند که در صورت تورم و التهاب 
باعث درد و سوزش انتهای زبان و احساس 
ناراحتی موقع غذا خوردن می شوند. هر لوزه 
بزرگی نیاز به جراحی ندارد زیرا لوزه ها اغلب 
خودشان تا ســنین ۷ تا 1۲ سالگی کوچک 
شده و تحلیل می روند. اگر بزرگی لوزه باعث 
گلودردهــای مکرر چرکی، اشــکال در غذا 
خوردن، بوی بد دهان، تنفس مزمن دهانی، 
خروپف، قطــع تنفس حین خــواب، تاخیر 
در رشــد و عفونت های مکرر گوش میانی 
و کاهش شــنوایی شــود، نیاز به جراحی و 
برداشتن دارد. به این جراحی »تانسیلکلتومی 
»می گویند. علیرغم اینکه لوزه بخشــی از 
سیستم دفاعی بدن است، برداشتن لوزه در 
بچه ها باعث ضعیف شدن ایمنی بدن نمی 
شودزیرا بافت لنفاوی در سایر قسمت های 

بدن نیز وجود دارد.
عملکرد لوزه ها ��

لوزه ها و آدنوئید به عنوان بافت لنفاویِ همراه 
با مخاط حاوی سلول های B و T و ماکروفاژ 
ها هستند. این ها در مبارزه با عفونت ها نقش 
محدودی دارند، اولین بخش دفاعی بدن در 
مقابل آســیب زا هایی که از طریق مجاری 
بینی یا دهان وارد حلق می شوند می باشند. 
با این حال به نظر نمی رسد حذف و برداشتن 
آنها باعث افزایش حساسیت به عفونت شود.

علائم، نشانه ها و درمان التهاب لوزه
  سردرد

  خون دماغ یا گوش درد
  معده درد یا حالت تهوع

، دو گــره لنفــی واقع در دو طرف پشــت 
حلق هســتند. این گره های لنفی، به عنوان 
مکانیســمی دفاعی برای کمک به بدن در 
پیش گیری از ابتلا به عفونت عمل می کنند. 
به عفونی شــدن لوزه ها، التهاب لوزه گفته 

می شود.
التهاب لوزه می تواند در تمام سنین رخ دهد و 
یک بیماری رایج کودکی است. این بیماری 
اغلب در کودکان در ســنین پیش از مدرسه 
تا اواسط نوجوانی تشــخیص داده می شود. 
علائم شامل گلودرد، لوزه های متورم و تب 

است.
این بیماری مســری اســت و توسط انواع 
مختلفی از ویروس و باکتری، مانند باکتری 
استرپتوکوک که ایجادکننده گلودرد چرکی 
یا استرپتوکوکی است، ایجاد می شود. التهاب 
لوزه ناشی از گلودرد استرپتوکوکی می تواند 
در صــورت عدم درمــان، منجر به عوارض 

جدی شود.
تشخیص التهاب لوزه آســان است. علائم 
معمولا در عرض ۷ تا 1۰ روز از بین می رود. 

علائم التهاب لوزه ��
ســه نوع التهاب لوزه وجود دارد: حاد، مزمن 

و عودکننده
علائم احتمالی التهاب لوزه شامل موارد زیر 

است:
گلودرد شدید

مشکل یا درد در هنگام بلع
صدای خراشیده

بوی بد دهان
تب
لرز

گوش درد
دل درد
سردرد

سفتی گردن
حســاس بودن فک و گردن به ســبب ورم 

گره های لنفی
لوزه های قرمز و متورم

لکه های زرد یا سفید روی لوزه ها

التهاب حاد لوزه
التهاب لوزه در کودکان بسیار رایج است. در 
واقع، تقریبا تمام کودکان حداقل یک بار، به 

التهاب لوزه مبتلا می شوند.
اگــر علائم حــدود ده روز یــا کمتر طول 
بکشــد، التهاب لــوزه، حــاد در نظر گرفته 
می شــود. اگر علائم بیشــتر طول بکشد یا 
اگــر التهاب لوزه چندین بار در طول ســال 
بازگردد، ممکن است التهاب لوزه، مزمن یا 
عودکننده باشد. التهاب حاد لوزه می تواند با 
درمان هــای خانگی بهبود یابد، اما در برخی 
موارد ممکن است درمان های دیگری مانند 

آنتی بیوتیک ها لازم باشد.
التهاب مزمن لوزه ��

علائم التهاب مزمن لوزه بیشتر از التهاب حاد 
طول می کشد. شما ممکن است علائم زیر را 

به صورت طولانی مدت تجربه کنید:
گلودرد

بوی بد دهان )هالیتوز(
حساس شدن گره های لنفی گردن

التهاب مزمن لوزه ممکن است باعث سنگ 
لوزه نیز شــود. ســنگ لوزه مــوادی مانند 
ســلول های مرده، بزاق و غذاست که درون 
شکاف های لوزه ها تجمع می یابند. در نهایت، 
این مواد سخت شده و به سنگ های کوچک 
تبدیل می شــوند. این سنگ ها ممکن است 
خودشان شل شوند، یا توسط پزشک برداشته 

شوند.
متخصص گوش، حلق و بینی ممکن است 
در صورت التهاب مزمن لوزه، به شما جراحی 

برداشت لوزه را پیشنهاد کند.
آیا التهاب لوزه واگیردار است؟ ��

در حالت عادی ایــن عفونت بین ۲4 تا 4۸ 
ساعت قبل از ظهور هر گونه علائمی قابل 
انتقال )واگیردار( اســت. همچنین در حین 
بروز و تــا زمان رفع نشــدن بیماری هنوز 

قابلیت واگیردار بودن دارد.
نکات مهم: ��

اگر به دلیل ابتلا به عفونت باکتریاییِ لوزه، 
آنتی بیوتیک مصرف شــود؛ واگیر دار بودن 

طی ۲4 ساعت متوقف می شود.
این بیماری از طریق تنفس در محیطی که 
فرد مبتلا عطســه یا سرفه کرده باشد قابل 
انتقال اســت. همچنین با برخورد دست به 
جسمی آلوده و تماس دست با دهان یا بینی 

می تواند منتقل شود.
التهاب لوزه ها بین ۲4 تا 4۸ ســاعت قبل از 
ظهور هر گونــه علائم و همچنین در حین 
بروز و تا زمان رفع نشــدن بیماری قابلیت 

واگیردار بودن دارد.
همه چیز درباره سنگ لوزه ��

به ذرات ســفید یا زرد چرکــیِ موجود روی 
لوزه ها ســنگ لــوزه گفته می شــود. البته 
ســنگ های کوچک بســیار عادی هستند 
بخصوص در افرادی که مبتلا به التهاب آن 
می شوند. اما موارد بزرگ تر به ندرت دیده 
می شوند و نیاز به مراقبت پزشکی دارند. به 
طور عادی بقایایی مثل غذا، سلول های مرده 
و مخاط را می بلعید. این بقایا در حفرات ریز 
لوزه ها گیر می کنند. به مرور زمان، باکتری با 
آهکی کردن آنها را از حالت ژله ای و نرم به 
حالت سخت و سفت تبدیل می کند و سنگ 
را ایجاد می کند. علائم بسته به اندازه سنگ 
می تواند مشابه موارد گفته شده باشد. برای 
درمان سنگ لوزه بزرگ نیز بسته به علائم 

روش های مختلفی وجود دارد:
1.غرغره کردن آب نمک می تواند منجر به 

خارج شدن سنگ شود.
۲.با اســتفاده از مسواک یا وسایل مشابه به 
صورت دستی می توان سنگ را خارج کرد.

۳.توسط برخی پزشکان مصرف آنتی بیوتیک 
ها برای درمان سنگ لوزه پیشنهاد می شود.

4.در موارد حاد تر پزشک با جراحی سنگ ها 
را خارج می کند.

اگر تبدیل به بیماری ای عود کننده یا مزمن 
شود، یعنی فرد در سال چندین بار سنگ لوزه 
بگیرد، پزشک پیشنهاد برداشتن لوزه را می 

دهد.
سرطان لوزه ��

به رشد غیر طبیعی سلول هایی که در لوزه 
شکل می گیرند، ســرطان لوزه می گویند. 
این ســرطان می تواند منجر به مشکل بلع 
غذا و احســاس گیر کردن چیزی در گلو را 
به همراه داشته باشد. سرطان لوزه ها معمولا 
دیر تشخیص داده می شوند، یعنی زمانی که 
دیگر ســرطان به مناطق مجاور مانند غدد 
لنفاوی گردن گسترش پیدا کرده است. این 
بیماری به نام های دیگر مانند سرطان گردن 
و سرطان گلو نیز شناخته می شود. علت این 
بیماری تغییر در ژن های ســلول های لوزه 
می باشــد. مصرف تنباکو، نوشیدن الکل و 
آلودگی با ویروس پاپیلیوم انسانی به عنوان 
محرک های این بیماری شناسایی شده اند.

لوزه چیست؟

لوزه و بیماری های مربوط به آن 

هنگام ابتلا به اسهال چه غذاهایی بخوریم؟

صدآنلاین: اسهال یک وضعیت ناراحت کننده است و اغلب افراد، هر از گاهی به آن دچار می شوند. اما اگر زیاد به 
اسهال دچار می شوید، پس می دانید که خوردن غذا معمولا آخرین چیزی است که به ذهن شما می رسد. بنابراین 
گزارش، در برخی مواقع، شما دچار کمبود انرژی خواهید شد و کارشناسان معتقدند که به محض اینکه احساس نیاز 
کردید، باید غذای جامد بخورید. پزشکان خوردن وعده های غذایی کم حجم و سبک و پرهیز از غذاهای چرب 
یا تند را توصیه می کنند. در دستورالعمل های رسمی پزشکان می گویند که غذاهای شور، بیشترین کمک را می 
کنند. غذاهای مناسب که در این دوران می توانید مصرف کنید، سیب زمینی، برنج، موز، سوپ و سبزیجات آب پز 
هستند. کارشناسان می گویند که شما باید غذاهایی بخورید که مدفوع شما را سفت تر می کند؛ غذاهایی مانند: 
برنج، پاستا، سیب زمینی بدون پوست، بیسکویت کراکر خشک، مرغ، گوشت گاو، ماهی و تخم مرغ همزده. با این 
حال، پزشکان می گویند که اگر اشتهای خود را از دست داده اید، نیازی به خوردن ندارید، اما باید به نوشیدن مایعات 
فراوان ادامه دهید. نوشیدن مایعات، به شما کمک می کند از کم آبی بدن جلوگیری کنید. شما باید جرعه های 
کوچک و مکرر آب بنوشید. در حالت ایده آل، بزرگسالانی که با این عارضه دست و پنجه نرم می کنند باید مقدار 
زیادی مایعات حاوی آب، نمک و شکر بنوشند. می توانید آب مخلوط با آبمیوه یا آب سوپ بنوشید و اگر مایعات 

کافی مصرف می کنید، ادرار شما باید زرد روشن یا تقریباً شفاف باشد.

پروتئین هایی که باعث کاهش وزن می شوند

مشــرق: یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره مصرف پروتئین های مرتبط با کاهش وزن توضیح 
داد. بنابرایــن گزارش، نرگس جوزدانی درباره مصرف مواد پروتئینی برای کاهش اضافه وزن گفت: مصرف 
پروتئین هایی مانند انواع گوشت ها، حبوبات، لبنیات، تخم مرغ باید یک چهارم بشقاب غذایی فرد در ۳ وعده 
اصلی را پوشش دهد. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: از این جهت یک چهارم حائز اهمیت است 
که می تواند در سیرکنندگی فرد نقش مهمی داشته باشد؛ چرا که فرد سیر کمتر به سراغ ریزه خواری می رود 
و در نهایت کمتر گرســنه خواهد شد و قند خون او ثابت تر و پایدارتر می ماند. جوزدانی تاکید کرد: مصرف 
کنونی پروتئین در سطح جامعه بسیار پایین است و میزان پروتئین دریافتی کافی نیست، عموما کمبود عضله 
در آنالیزهای بدن افراد دیده می شود که باید با مصرف پروتئین آن را تامین کرد. او درباره تاثیر مصرف مکمل 
های پروتئینی گفت: نمی توانیم بگوییم که مصرف مکمل های پروتئینی برای همه موثر باشد. خیلی افراد 
رژیم غدایی مناسبی از دریافت پروتئین ها ندارند و به دنبال مکمل ها می روند که این موضوع کمک کننده 
نخواهد بود. برای مثال پروتئینی که شامل لبنیات است نمی تواند مابقی پروتئین ها را برای بدن تامین کند.

ایــن متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: مصرف مکمل های پروتئینی به عنوان جایگزین مواد پروتئینی 
به هیچ عنوان توصیه نخواهد شد.

مشرق: خاکستری شــدن موها یکی از تغییراتی است که 
نشــان دهنده افزایش ســن و مرحله پیش از سفیدشدن 
موهاست، زیرا به تدریج رنگدانه طبیعی موها تولید نمی شود. 
خاکستری شدن موها یکی از تغییراتی است که نشان دهنده 
افزایش ســن و مرحله پیش از سفیدشدن موهاست، زیرا 
به تدریج رنگدانه طبیعی موها تولید نمی شود. به طور کلی 
۷4 درصد افراد در سنین 45 تا ۶5 سال تا حدودی موهای 
خاکستری دارند اما بعضی افراد در سنین جوانی دچار این 
تغییر می شــوند. اما باید بدانیم که عوامل مختلفی در بروز 
تغییر رنگ موها تاثیر دارد. زمینه ژنتیک یکی از مهم ترین 
عوامل خاکستری شــدن موهاســت و اگر اعضای خانواده 
به خصوص والدین در ســنین جوانی دچار این تغییر رنگ 

موها هســتند، جای تعجب ندارد که شما هم با این حالت 
مواجه شــوید. تغییر رنگ موها همانند کم پشتی و ریزش 

موها می تواند از خانواده پدری یا مادری به ارث برسد.
ابتلا به بیماری آلوپسی آره آتا ��

ریزش موی منطقه ای یا آلوپسی آره آتا که جزو اختلالات 
خودایمنی محسوب می شود ممکن است با افزایش تارهای 
سفید همراه باشد. در صورت ابتلا به این بیماری قسمتی 
از موهای ســر با حاشیه مشخص می ریزد زیرا سلول های 

ایمنی بدن به فولیکول های مو آسیب می رسانند.
مواجهه مستمر با آلاینده های جوی ��

آلاینده های جوی نیز می توانند زمینه ساز خاکستری شدن 
زودهنگام موها شــوند. مطالعات نشان می دهد ترکیبات 
شــیمیایی باعث ایجاد رادیکال های آزاد می شــوند که بر 
تولید ملاتونین )رنگدانه موها( تاثیر می گذارد و روند پیری 
موها را تســریع می کند. این مســئله در مورد دود سیگار 
فارغ از اینکه فرد سیگار بکشــد یا در معرض دود سیگار 

دیگران باشــد نیز صدق می کند. مطالعات نشان می دهد 
افراد سیگاری ۲/5 برابر بیشتر در معرض خاکستری شدن 

موها هستند.
استرس مداوم ��

جای هیچ شــکی نیست که استرس ســاختار ژنتیک را 
تحریک می کند و اگر فرد زمینه خاکســتری و سفیدشدن 
زودهنگام موها را نداشــته باشد، تحت تاثیر استرس مداوم 
ممکن است مســتعد این حالت شود. در صورت دارا بودن 
زمینــه ژنتیک نیز این تغییر حالت موها زودتر و شــدیدتر 

اتفاق می افتد.
تغییرات هورمونی ��

با گذر زمان هورمون ها بر ســاختار موها، ضخامت و رنگ 
آنها تاثیر می گذارند. تغییرات هورمونی در سنین نزدیک به 
یائسگی یکی از مهم ترین دوره هاست که رنگ موها تغییر 
می کند که در کنار زمینه ژنتیک و عوامل محیطی ممکن 

است تشدید شود.

علل مهم سفید شدن 
زودهنگام رنگ موها
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خواندنی

خبرخوان

 دانشمندان راهی برای جوشاندن 
سریعتر و کارآمدتر آب یافتند

 )MIT( ایسنا:  دانشمندان موسســه فناوری ماساچوست
راهی برای جوشاندن سریع تر و کارآمدتر آب پیدا کرده اند 
کــه این نــوآوری می تواند مصرف انــرژی را در صنایع 

مختلف به طور قابل توجهی کاهش دهد.
به نقل از آی ای، اگر بتوان آب را سریع تر و بهتر به جوش 
آورد چه می شــود؟ با کاهش مصرف انرژی، بســیاری از 
فرآیندهــای صنعتی از جمله اکثر نیروگاه های تولید برق، 
بســیاری از سیســتم های تولید مواد شــیمیایی و حتی 
سیســتم های خنک کننده دستگاه های الکترونیکی از آن 

بهره مند می شوند.
بر اســاس بیانیه مطبوعاتی موسسه فناوری ماساچوست 
)MIT(، دانشمندان این موسسه روشی را برای انجام این 
کار یافته اند. ایــن محققان راهی برای بهبود همزمان دو 
پارامتر کلیدی که منجر به فرآیند جوشیدن آب می شوند، 
یعنی ضریب انتقال حرارت )HTC( و شار حرارت بحرانی 

)CHF( یافته اند.
ضریب انتقال حرارت در علــم انتقال حرارت، بیان کننده 
نرخ انتقال حرارت بین یک سطح جامد و سیال اطراف به 

روش همرفت است.
شــار حرارت بحرانی نیز حد حرارتی پدیده ای را توصیف 
می کنــد که در آن یک تغییر فــاز در طول گرمایش رخ 
می دهد، مانند تشــکیل حباب هایی روی سطح فلزی که 
از آن برای گرم کردن آب اســتفاده می شود، که به طور 
ناگهانــی بازدهی انتقال حــرارت را کاهش می دهد و در 
نتیجه موجب گرمای بیش از حد موضعی سطح گرمایش 

می شود.
این کاملًا یک پیشرفت اســت، زیرا معمولًا بین این دو 
کمیت، مبادله و موازنه وجود دارد، بنابراین هر چیزی که 
یکی از این پارامترها را بهبود بخشــد، دیگری را مختل 

می کند.
»یانگ ساپ ســانگ« یکی از نویســندگان این مطالعه 
می گویــد: هر دو پارامتر مهم هســتند، اما تقویت هر دو 
پارامتر با هم به نوعی مشکل است، زیرا آنها یک معاوضه 
ذاتی دارند. وی افزود: اگر حباب های زیادی روی ســطح 
در حال جوشــیدن داشته باشــیم، به این معنی است که 
جوشاندن بسیار کارآمد اســت، اما اگر حباب های زیادی 
روی ســطح قبل از جوش داشته باشیم، می توانند با هم 
ترکیب شوند که می تواند یک لایه بخار روی سطح جوش 
ایجاد کند که این لایه، در برابر انتقال حرارت از سطح داغ 
به آب مقاومت ایجاد می کند. این محقق ادامه داد: اگر بین 
ســطح و آب، بخار داشته باشیم، از بازدهی انتقال حرارت 

جلوگیری می کند و مقدار CHF را کاهش می دهد.

درمان عروق آسیب دیده 
به کمک ام آر آی

ســیناپرس:  یافته های جدید محققان نشــان می دهد 
یکی از تکنیک های ام آرآی موســوم به تصویربرداری 
تانســور انتشــاری DTI، قادر است ریزســاختار بافت را 
بررسی کرده و در بهبود عروق ریز آسیب دیده مفید باشد. 
تصویربرداری رزونانس مغناطیســی یــا همان ام آر آی  
یکی از معدود روش های تصویربرداری با پتانسیل  بالا 
برای کاربردهای آزمایشگاهی، پیش بالینی و بالینی است. 
حیاتی ترین مزیت MRI توانایــی آن در ارائه اطلاعات 
آناتومیکی، عملکردی و سلولی است.  این روش همچنین 
کنتراست بی نظیر بافت نرم، نفوذ تصویر، ایمنی و موارد 
دیگر را ارائه می دهد. طی بیش از 5۰ ســال گذشــته، 
علاقه به مهندســی بافت و گرافت های عروقی با قطر 
کوچک )۶ میلی متر( به طور مداوم افزایش یافته اســت. 
به نظر می رسد مهندسی بافت عروقی روشی قابل اجرا 
برای درمان بیماری های عروقی شــریان های کوچک، 
دور زدن آنوریسم ها و انسدادها یا حتی برای همودیالیز 

است.
طی این پژوهش مشــخص شــد یک ارتباط قوی بین 
اقدامات مشتق شده از DTI و سلول  سازی مجدد عروق 
آسیب دیده وجود دارد. گفتنی است اگرچه مهندسی بافت 
در چند سال گذشته پیشرفت چشمگیری داشته است، اما 
در حال حاضر هیچ روش غیرتهاجمی و غیر مخربی برای 
ارزیابی رشد سلولی مجدد پیوند وجود ندارد. مطالعه جدید 
از DTI، یک تکنیک ام آر آی منفرد، برای ارزیابی سلول  
سازی مجدد در گرافت  های عروقی استفاده کرد.  در این 
 DTI مطالعه، دو گرافت عروقی طراحی شده مجزا توسط
بــرای ردیابی غیرتهاجمی نفوذ و تکثیر ســلولی در طی 
یک دوره کشــت دو هفته  ای برای ترویج سلو ل سازی 
مجدد مورد بررســی قرار گرفتند. طــی این مطالعه روز 
ســوم، هفتم و چهاردهم، نقاط زمانی پایانی رشد سلول 
عروق مشخص شدند. در هر نقطه زمانی، گرافت ها ثابت 
شده و توسط DTI در یک محیط ex vivo مورد بررسی 

قرار گرفتند.

خبرخوان

 ماهی های هوشمندی که کارشان 
بلعیدن پلاستیک است

باشگاه خبرنگاران:  دانشــمندان چینی موفق به 
طراحی و توسعه ماهی ربات های کوچکی شده اند 
که کارشــان بلعیدن ریزپلاستیک ها از اعماق دریا 

است.
به نقل از Rappler.com، گروهی از دانشــمندان 
دانشــگاه چینی ســیچوان در جنوب غربی چین، 
موفق به توســعه ربات هایی شــده اند که به گفته 
آن ها با بلعیدن ریزپلاستیک ها، می توانند در آینده 
به پاکسازی اقیانوس های آلوده جهان کمک کنند. 
این ربات های نرم در اندازه های 1.۳ سانتی متر )۰.5 
اینچ(، ریزپلاستیک ها را در آب کم عمق می مکند.

وانــگ یویان، یکی از محققانی کــه این ربات را 
توســعه داده اســت، می گوید: این تیم در تلاش 
اســت تا با توسعه بیشــتر این ربات ها، آن ها را به 
جمع آوری ریزپلاســتیک ها از آب های عمیق تر 
قادر ساخته و اطلاعات مورد نیاز را برای تجزیه و 

تحلیل آلودگی دریایی در زمان واقعی ارائه دهند.
به گفته ســازندگان، می توان از ایــن ربات های 
مینیاتوری برای اهداف مختلفی مانند عملیات های 
زیست پزشــکی یا خطرناک استفاده کرد، در این 
روش ربات های کوچک می توانند در قســمتی از 
بــدن فرد قرار گرفته و به او در از بین بردن برخی 

بیماری ها به او کمک کنند.
این ربات ها از پلی اورتان ســاخته شــده است که 
ویژگی آن سازکاری با محیط زیست است و اگر به 
طور تصادفی توسط ماهی ها خورده شود، می تواند 
بدون آســیب به آن هضم شود. ویژگی دیگر این 
ربات هــا قابلیت بازیابی آن هاســت و می توانند تا 
۲.۷۶ طول بدن در هر ثانیه شنا کنند که سریعتر از 

اکثر ربات های نرم مصنوعی است.

دانشمندان با هک کردن مغز مگس ها 
آنها را از راه دور کنترل می کنند

باشگاه خبرنگاران:  مگس ها در عرض یک ثانیه 
پس از ارســال فرمان از راه دور به نورون های در 

مغز عمل خاصی را انجام می دهند.
بــه نقل از نیواطلس، تیم تحقیقاتی با مهندســی 
ژنتیکی مگس ها شروع به کار کردند تا یک کانال 
یونی حساس به گرما را در برخی از نورون ها بیان 
کنند. وقتی این کانال گرما را حس می کند، نورون 
را فعال می کند - در ایــن مورد، آن نورون باعث 
می شــود مگس بال هایش را باز کند، که اغلب در 

طول جفت گیری از آن استفاده می کنند.
محرک حرارتی به شــکل نانوذرات اکســید آهن 
وارد مغز حشــرات شــد. هنگامی که یک میدان 
مغناطیسی روشن می شود، آن ذرات گرم می شوند 
و باعث می شــوند نورون ها شلیک کنند و مگس 

حالت بال گسترده را بگیرد.
برای آزمایش این سیستم، محققان این مگس های 
مهندسی شده را در یک محفظه کوچک در بالای 
یک سیم پیچ مغناطیسی نگه داشتند و آن ها را با 
دوربین های بالای ســر تماشا کردند. وقتی میدان 
مغناطیسی روشن شد، مگس ها بال های خود را در 

حدود نیم ثانیه باز کردند.
ژاکوب رابینسون، نویسنده این مطالعه گفت: برای 
مطالعــه مغز یا درمان اختــلالات عصبی، جامعه 
علمی به دنبال ابزارهایی هستند که بسیار دقیق و 

کم تهاجمی باشند.
کنتــرل از راه دور مدارهــای عصبــی منتخب با 
میدان هــای مغناطیســی یک هــدف مهم برای 
فناوری های عصبی اســت. زیرا ســرعت کنترل 
مغناطیسی از راه دور را افزایش می دهد و آن را به 

سرعت طبیعی مغز نزدیک تر می کند.

چین به عنوان فاز جدید پروژه »انتقال آب 
جنوب به شــمال« خود، ساخت مجرای 
آبی 14۰۰ کیلومتری که بزرگ ترین نمونه 
در ســطح جهان محسوب می شود را آغاز 
نمود. از قرار معلوم افت های اقتصادی پی 

در پی ...
چین به عنوان فاز جدید پروژه »انتقال آب 
جنوب به شــمال« خود، ساخت مجرای 
آبی 14۰۰ کیلومتری که بزرگ ترین نمونه 
در ســطح جهان محسوب می شود را آغاز 

نمود.
از قرار معلوم افت هــای اقتصادی پی در 
پی ناشــی از همه گیری کووید 1۹، دولت 
چین را بر آن داشته تا با صرف هزینه های 
نجومی بــرای پروژه هــای کلان، چرخ 
اقتصاد را دوباره به راه بی اندازد. البته این 
پروژه انتقال آب نیز طرح جدیدی محسوب 
نمی شود و از 5 دهه پیش در دست توسعه 
بوده و اکنون ساخت فاز جدیدی از آن آغاز 

شده است.
گفتنی است که بخش های شرقی و جنوبی 

چین دارای منابع آبی مازاد هستند و این در 
حالی است که مناطق شمالی این کشور به 
کمبود شدید آب دچار هستند. ایده ساخت 
مجرا برای آبرسانی به مناطق محروم نیز 

به همین خاطر شکل گرقت.
البته پروژه مذکور از ســال ۲۰14 تاکنون، 
در بخش هایی از آن که عملیاتی شــده اند 
معــادل 54 میلیــارد متر مربــع آب را از 
رودخانه یانگ تســه به شمال چین انتقال 

داده است.
چین در فــاز جدید این پروژه عظیم قصد 

دارد تا آب خروجی »ســد سه دهانه« در 
رود یانگ تســه را به یکی از انشــعابات 
آن یعنی رودخانه هــان انتقال دهد. این 
جریــان آبی نیــز قرار اســت از مجرای 
»ین جیانگ بوهان« عبور کند تا به بخش 

پایینی رودخانه هان برسد.
انتظار می رود مجرای آبی ین جیانگ بوهان 
پس از تکمیل شــدن 14۰۰ کیلومتر درازا 
داشته باشد که بخش هایی از آن تا حدود 
1۰۰۰ متر زیر زمین ساخته خواهد شد. از 
سوی دیگر گمان می رود ساخت این مجرا 

تــا ۶۰ میلیارد یوآن )معــادل ۸.۹ میلیارد 
دلار( هزینه در بر داشته باشد.

لازم به ذکر است که ساخت طولانی ترین 
مجــرای آبی دنیــا به نوبه خــود دارای 
چالش های فراوانی برای مهندسان چینی 
اســت زیرا آنها در طول این مسیر با فشار 
بالای صخره های اعماق زمین، گسل های 
فعال، ســیلاب و حرارت بــالا رو به رو 

خواهند شد.
لازم به ذکر است که پروژه مذکور، علاوه 
بــر اینکه پتانســیل ترمیم اقتصاد چین را 
داراســت می تواند منطقه خشــکی برابر 
با مساحت کشور شــیلی را آبرسانی کند، 
امری که برای کشــاورزی هم مفید است 
زیرا با افزایش تولید ســالیانه محصولات 
کشــاورزی تا میــزان 5۹5 میلیون تن، 
تولیدات خوراکی این کشــور را به سطح 
تولید آمریکا می رســاند.در پایان لازم به 
ذکر است این پروژه علیرغم تمامی مزایای 
خود، همچنان مشــخص نیست که پس 
از بهره برداری کامل به چه شــکلی روی 
محیط زیســت تأثیر خواهد گذاشت زیرا 
تاکنون هیچ طرح مشابهی با چنین ابعادی 

ساخته نشده است.

 بزرگ ترین نمونه در سطح جهان؛

چین طولانی ترین کانال آبی جهان را می سازد

کشف دانشمندان در چگونگی آسیب رساندن کرونا به قلب

باشگاه خبرنگاران: محققان آمریکایی موفق شدند چگونگی آسیب رساندن ویروس کرونا 
به قلب را کشف کنند.برای نخستین بار، محققان دریافتند چطور ویروس کرونا می تواند 
سلول های ماهیچه قلب را ملتهب کند و سبب آسیب رساندن به قلب شود. طبق گزارش 
»انجمن قلب آمریکا« شــیوع آســیب قلبی در میان بیماران بستری شده دارای کرونا، 
بسیاری را به این پرسش واداشته است این ویروس چطور بر قلب تأثیر می گذارد. اکنون 
محققان دریافتند »پروتئین اسپایک« ناشی از ویروس »سندرم حاد تنفسی ویروس کرونا 
SARS-CoV( »۲-۲( می تواند از طریق فرآیند التهابی، به آسیب به عضله قلب منجر 
شــود. انجمن قلب آمریکا در خصوص توضیح این مسأله اعلام کرد پروتئین اسپایک، 
در سطح ویروس کووید-1۹ که به نام »SARS-CoV-۲« نیز شناخته می شود، وجود 
دارد. پروتئین های اســپایک به ویروس اجازه می دهند وارد ســلول های سالم شوند که 
همین امر نخستین قدم در ابتلا به این بیماری محسوب می شود. این ویروس می تواند به 

ریه ها و دیگر اندام های بدن نیز سرایت کند.

درمان دیابت بارداری با روشی نوین

 پژوهشــگران دانشــگاه نوتردام آمریکا در مطالعه اخیرشان از رویکردی به نام »کوله پشتی 
نانوذرات« برای درمان دیابت بارداری خبر داده اند.  دیابت بارداری به شــرایطی گفته می شود 
که افزایش قند خون برای اولین بار، در طی دوران بارداری دیده شود. دیابت بارداری، تقریبا 
در 4 درصد از بارداری ها بروز می کند و این مشــکل می تواند به ســلول های بنیادی از جمله 
ســلول های بند ناف آسیب برساند. سلول های بنیادی آسیب دیده به آرامی حرکت می کنند و 
قادر به تشــکیل بافت نیســتند.به تازگی گروهی از پژوهشگران در تلاش برای یافتن اینکه 
آیا می توانند این ســلول های بنیادی آســیب دیده را با کوله پشتی دارویی تجهیز کنند تا آنها 
را موثرتر کنند یا خیر، تحقیقات بســیاری انجام دادند. در یک مطالعه جدید، پژوهشــگران 
دانشگاه نوتردام )University of Notre Dame( رویکرد جدیدی به نام کوله پشتی نانوذراتی 
)nanoparticle backpacks( را توصیف کردند که طی آن، نانوذرات به سلول های بنیادی 
آسیب دیده متصل شده و دارو آزاد می کنند. پژوهشگران پس از مشاهده این که سیستم درمان 

کوله پشتی آنها، هم در ژل کلاژن و هم در موش ها خوب عمل می کند، هیجان زده شدند. 

باستان شناســان مقبره ای با قدمت ۲۶۰۰ سال را در مصر 
کشــف کردند که متعلق به یک فرمانده شناخته شده آن 
Wahibre-mery-( »زمان به نــام »وهیبر-مری-نیت

Neith( است.
محققــان مصری و چک در بیانیــه خود اعلام کردند که 
مخفی گاه مومیایی کردن این مقبره که در ســال ۲۰۲1 
کشــف شده، شامل بیش از ۳۷۰ کوزه سفالی حاوی مواد 
مورد اســتفاده در مومیایی کردن این فرمانده است که آن 
را به »بزرگ ترین مخفیگاه مومیایی کردن کشف شده در 
مصر« تبدیل می کند. این مقبره در منطقه ای باستانی به 

نام »ابو صیر« )Abusir( مدفون شده است.
ســارقان قبرســتان، مومیایی »وهیبر-مری-نیت« را در 
دوران باســتان دزدیده بودند، اما باستان شناســان اکنون 
موفق شدند بقایایی از تابوت او را پیدا کنند که روی آن ها 
نوشته های هیروگلیف حک شده است. طبق گزارش های 
موجود، حروف هیروگلیف هویت او را نشــان می دهند و 

بخشــی از فصل ۷۲ کتاب مردگان را نقل می کنند که در 
آیین خاک سپاری مصریان مورد استفاده قرار می گرفت.

هویت فرمانده دوران مصر باستان ��
وظیفه این فرمانــده به عنوان »فرمانده نیروهای مزدور« 
مصر باســتان، نظارت و فرماندهــی مزدورانی بوده که از 

جزایر دریای اژه و آسیای صغیر وارد این کشور می شدند. 
همچنین او یا در اواخر سلســله ۲۶ )حــدود ۶۸۸ قبل از 
میلاد تا 5۲5 قبل از میلاد( یا در اوایل سلســله ۲۷ )5۲5 
قبل از میلاد تا 4۰4 قبل از میلاد( زندگی می کرده است. 
در حالی که مصر در طول سلســله ۲۶ کاملًا مستقل بود، 
اما در زمان سلسله ۲۷ این کشور توسط پارس ها فتح شد.

از دیگر نــکات قابل توجه اینکه فرمانــده همراه با 4۰۲ 
مجسمه شــبتی به خاک سپرده شده که مصریان باستان 
همــراه با متوفی آن هــا را در مقبره ها دفــن می کردند. 
همچنین یک تکه جواهر قلب، یک ســنگ طلسم و یک 
تکه سفال که حاوی طلسم های بیشتری از کتاب مردگان 

است نیز در این مقبره کشف شده است.
»گونتر ویتمن«، استاد مصرشناسی دانشگاه وورتسبورگ 

آلمان در ایملی خود به Live Science توضیح می دهد:
 »مطمئنــاً با یکــی از مهم ترین، جالب تریــن و بهترین 
کشف ها روبرو هستیم که البته در این زمینه منحصربه فرد 
نیست. محققان چک بیش از بیست سال است که در ابو 
صیــر کار می کنند. آن ها چندین مقبره از مقامات بلندپایه 
اواخر سلسله ۲۶ و اوایل سلسله ۲۷ را از زیر خاک بیرون 

آورده اند.«

نسل آینده جت های جنگنده بریتانیا از قابلیت »خواندن ذهن« برخوردار خواهند بود

خلبان ها طی جنــگ جهانی دوم چنان با 
پــرواز نرم هواپیمای »اســپیت فایر« خو 
گرفتــه بودند که به گفته خودشــان گویا 
این پرنــده مرگبار عضوی از بدن شــان 
اســت. با این وجود به نظر می رســد که 
خلبان هــا در آینده ای نه چنــدان دور با 
استفاده از کلاهی که توانایی ذهن خوانی 
دارد، قادرند تــا رابطه نزدیک تری با جت 

جنگنده خود داشته باشند.
جت جنگنــده تمپســت )Tempest به 
بــا همکاری مشــترک  معنــای توفان( 
BAE سیســتم بریتانیا، رولز رویس، گروه 
موشکی اروپا، MBDA و شرکت ایتالیایی 
لئوناردو توســعه داده شده است. این جت 

قرار است به هلمت یا کلاه خلبانی نظامی 
خاصی مجهز شــود که از توانایی خواندن 

ذهن خلبان برخوردار است.
لازم به ذکر اســت که پروژه تمپست قرار 
است تا ســال ۲۰4۰ جایگزین جت های 
»تایفون«  یــا همــان  کنونی  جنگنــده 
پایین( شود. همچنین کنسرسیوم  )تصویر 
این  اروپایی که در  نامبرده  شــرکت های 
پروژه شرکت داشــته اند، قصد دارند تا با 
به کارگیری هــوش مصنوعی خلأ میان 

خلبان و جت جنگنده را پر کنند.
در  �� ذهن  خواندن  فناوری  کارگیری  به 

جت های جنگنده
سیســتم هوش مصنوعــی )AI( که قرار 
اســت در جت های جنگنده تمپســت به 
کارگرفته شود، هنگامی وارد عمل خواهد 
شد که خلبان با مشکلی مواجه شده باشد. 
البته یکی از تفاوت های اصلی AI مذکور 

اینست که در چنین شرایطی نیازی نیست 
تا خلبان از آن درخواست کمک کند و این 
خود AI اســت که متوجه می شود خلبان 

کنترل هواپیما را از دست داده است.
برای دستیابی به چنین عملکردی، هلمت 
خلبان سیگنال های مغزی به همراه سایر 
علائــم حیاتــی را در طول پــرواز مورد 
نظارت قرار خواهد داد. در ادامه پس از هر 
پــرواز موفق، AI مذکور مجموع داده های 
معیار در زمینه علائم حیاتی و روانی را در 
یک پایگاه داده گردآوری و ذخیره می کند 
تا نمایه یا نقشه ای از خصوصیات منحصر 
به فرد رفتاری خلبان را در اختیار داشــته 

باشد.
برای مثال ســناریویی را فرض کنید که 
خلبان طــی آن بی هوش شــده، در این 
حالت هوش مصنوعی به ســرعت متوجه 
اوضاع می شود و بلافاصله هدایت جنگنده 

را به عهده می گیرد. ســوای از این حالت، 
AI مذکور حتی قادر است پس از نخستین 
شــلیک موفقیــت آمیز توســط خلبان و 
اطمینان یافتن از هدف، کنترل سیســتم 

سلاح جنگنده را هم در اختیار بگیرد.
البته باید این نکته را هم در نظر داشــته 
باشــیم که طی ســال های آتی، هنگامی 
کــه این جت جنگنده مخوف آســمان را 
به تصاحب خود در می آورد یک دســته از 
پهپادها نیــز آن را همراهی خواهند کرد، 
امــری کــه در آینده به یک اســتراتژی 

نظامی رایج تبدیل خواهد شد. 
در پایان بــه نقل از BAE سیســتمز بد 
نیســت به این مورد هم اشــاره شود که 
تمپســت،  پرواز جت جنگنده  نخســتین 
جهت آزمایــش بخشــی از فناوری ها و 
قابلیت های به کار رفته در آن، طی ســال 

۲۰۲۷ انجام خواهد شد.

آرش تهرانی
روزنامه نگار

مقبره یک فرمانده مصر باستان توسط باستان شناسان کشف شد

جواد تاجی
روزنامه نگار

آرش تهرانی
روزنامه نگار
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تریبون

رئیس هیات مدیره سرمایه گذاری 
اقتصاد شهر طوبی مطرح کرد

تیغ قیمت گذاری دستوری روی 
گلوی بازارسرمایه

 مژده ابراهیمی
روزنامه نگار

قیمت گذاری دســتوری برای کالاها و خدمات تولیدی شرکت ها از 
یک سو منجر به زیان دهی صنایع و شرکت ها و از سوی دیگر منجر 
به خروج گسترده ســرمایه گذاران از سرمایه گذاری در تولید می شود؛ 
همچنین اگر خواهان رشد اقتصادی کشور هستیم، باید با قیمت گذاری 
دستوری به شــدت مقابله کنیم. رئیس هیات مدیره سرمایه گذاری 
اقتصاد شــهر طوبی گفت: قیمت گذاری دستوری بزرگترین تهدید 
برای امنیت سرمایه گذاری محسوب می شود و تهدید امنیت سرمایه 
گذاری، تهدیدی برای امنیت ملی کشــور و وابســتگی آن در میان 
مدت و آسیب به استقلال کشور است. کامل ابراهیمیان افزود: توزیع 
رانــت صدها هزار میلیارد تومانی که فقط جیب دلالان را پر کرده و 
ســرمایه گذاران و سهامداران را دست خالی همراه با زیان هنگفت از 
بدیهی ترین اثرات قیمت گذاری دستوری بوده است. وی در ادامه بیان 
کرد: قیمت گذاری دســتوری در حوزه های مختلف، منجر به کاهش 
سرمایه گذاری و بحران تولید و اشتغال شده است؛ بطوریکه با خروج 
ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان از چرخه تولید، شاهد کمبود عرضه، 
افزایش سرسام آور قیمت کالاها و خدمات بوده ایم؛ به عبارتی قیمت 
گذاری دســتوری علاوه بر این که منجر به کنترل قیمت ها نشــده؛ 
بلکه در نهایت باعث کمبود کالا و افزایش قیمت نیز شــده اســت. 
رئیس هیات مدیره سرمایه گذاری اقتصاد شهر طوبی عنوان کرد: در 
بازارسرمایه که بیش از 5۰ میلیون سهامدار حقیقی بصورت مستقیم و 
غیرمستقیم، مالک شرکت ها هستند؛ نبود شناخت و احترام به حقوق 
مالکیت ســهامداران و تعیین قیمت دستوری برای کالاها و خدمات 
تولیدی شرکت ها از یک سو منجر به زیان دهی صنایع و شرکت ها و از 
سویی دیگر منجر به خروج گسترده سرمایه گذاران از سرمایه گذاری در 
تولید شده است. این کارشناس بازارسرمایه اظهار داشت: قیمت گذاری 
دستوری کالاهای تولیدی در بورس کالا؛ نظیر محصولات فولادی، 
پتروشیمی و سیمانی و حتی کشاورزی و برگزاری لاتاری قرعه کشی 
برای محصولات خودرویی که خودروسازان مجبور شده اند با قیمتی 
کمتر از بهای تمام شــده بفروشند، توزیع گسترده رانت به اشخاص 
خاص را گسترده می کند و ده ها هزار میلیارد تومان زیان به سهامداران 
این صنعت تحمیل کرده اســت. به گفتــه وی نتیجه قیمت گذاری 
دستوری، توزیع گسترده رانت، عدم جذب سرمایه و ناتوانی در تأمین 
مالی برای طرح های توســعه ای، کاهش تولید، کاهش دستمزد و از 
بین رفتن اشــتغال، زیان دهی شرکت ها و خروج سرمایه گذاران و در 
نهایت کمبود کالا خواهد بود. ابراهیمیان در ادامه افزود: سیاستگذار به 
هیــچ عنوان حق دخالت در قیمت را ندارد، قیمت باید در یک فضای 
رقابتی و برمبنای عرضه و تقاضا تعیین و سیاســتگذار صرفاً« هرجا 
که تخلفی، انحصاری و کم فروشــی و ... رخ می دهد وارد شود. این 
فعال بازارســرمایه بیان داشــت: دخالت و تعیین تکلیف برای قیمت 
محصولات شرکت ها بزرگترین مخرب اقتصاد و بازار سرمایه است که 
امنیت سرمایه گذاری و زیان دهی شرکت ها را به شدت تهدید می کند. 
به گفته وی؛ امروزه وظیفه نهادهای فعال در بازار سرمایه، بروزرسانی 
و تدوین قوانین سخت گیرانه از جمله قانون تجارت، قانون حفظ حقوق 
مالکیت ســهامداران، قانون بازار اوراق بهادار و در راستای جلوگیری 
از قیمت گذاری دســتوری و حفظ منافع سرمایه گذاران و ارائه آن به 
مجلس جهت تصویب است؛ به عبارتی اگر می خواهیم اقتصاد کشور 
رشــد کند و شاهد جذب ســرمایه گذاری گسترده جهت تأمین مالی 
بنگاه ها و رشد و توسعه اقتصادی و تحکیم امنیت ملی کشور باشیم، 

باید با قیمت گذاری دستوری به شدت مقابله کنیم.

سهام دارویی بخریم یا نخریم؟ 
 صف خرید دارویی ها در بورس

سهیل بانی
روزنامه نگار

با نگاهی به روند دیروز بــورس متوجه پرتراکم بودن صف خرید 
سهام دارویی با وجود شرایط نه چندان مساعد بازار سهام می شویم. 
بورس تهران با وجود رکود ســنگینی که گرفتارش شده در برخی 
موارد معدود شاهد تشکیل صف های خرید متراکم شد. از جمله این 
صف ها می توان به صف خرید دارویی ها در بازار سهام اشاره کرد. 
به باور کارشناسان این صف به دلیل افزایش ناگهانی و قابل توجه 
قیمت دارو در بازار تشــکیل شده است. به عبارتی می توان گفت 
جهش ارزش سهام این گروه به دلیل تشدید تورم مقطعی در بازار 

دارو بوده و لزوماً بیانگر اوضاع خوب این صنعت نیست.
در شــبکه های اجتماعی نیز برخی از کارشناسان به این موضوع 
اشــاره کرده و این گروه را تنها مناسب نوسانگیری، آن هم برای 
حرفه ای هــا ارزیابی می کنند. اما صف خریدی که امروز برای این 
گروه تشکیل شد حاکی از پیروی بسیاری از حقیقی های ناآشنا به 
قواعد نوسانگیری در بورس اســت. البته سهام دارویی در شرایط 
معمول می تواند به عنوان گزینه ای مناســب جهت سرمایه گذاری 
بلندمدت در نظر گرفته شــود. اما کارشناســان بر این باورند رشد 
ناگهانی قیمت دارو عاملی برای جهش نامتعادل و غیرقابل اتکای 
ارزش ســهام این شرکت هاســت.  این در حالیست که به دلیل 
تحریم های ظالمانه آمریکا بر علیه ایران، صنعت دارو نیز شــدیداً 
تحت تأثیر قرار گرفته است. برخی از فعالان و تحلیلگران نیز بر این 
باورنــد که تعدادی از حقوقی ها به این امر دامن زده و باعث داغتر 
شدن صف خرید دارویی شده اند. به عبارتی حقیقی هایی که آشنایی 
دقیقی از مناسبات بورس ندارند به خیال خود در حال پیروی از پول 
هوشمند در سهام دارویی هستند. اما بسیاری از متخصصان اعتقاد 
دارند این رشــد نمی تواند پایدار باشد و حقیقی ها باید ملاحظات 
خود برای سرمایه گذاری را در نظر بگیرند و بی گدار به آب نزنند.

گزارش

سفر پوتین هم به داد بورس نرسید 
چرا بازار به روس ها روی خوش 

نشان نداد؟

بورس تهران در شــرایطی روز کسل کننده ای را پشت 
سر گذاشت که سفر پوتین به تهران نیز نتوانست شوک 

مثبتی در روند بازار سرمایه ایجاد کند.
بورس تهران در شــرایطی روز کسل کننده ای را پشت 
سر گذاشت که سفر پوتین به تهران نیز نتوانست شوک 
مثبتی در روند بازار سرمایه ایجاد کند.شاخص بورس 
تهران دیروز سه شنبه ۲۸ تیر 14۰1 با افتی ناچیز همراه 
شد. کاهش ۷۹1 واحدی شاخص کل باعث شد تا رقم 
یک میلیون و 4۶۹ هزار واحد بر تابلوهای بازار سهام 
نقش ببندد. شــاخص هم وزن نیز از قافله روند نزولی 
بازار عقب نماند و با کاهشی ۷5۰ واحدی به کار خود 

پایان داد و در محدوده 4۰1 هزار واحدی تثبیت شد.
کســی به داد بورس نمی رســد.به باور بســیاری از 
کارشناسان بورس تهران این روزها شرایط نامساعدی 
را پشــت ســر می گذارد. به گونه ای کــه حتی ورود 
ولادیمیر پوتین به تهران نیز نتوانست هیچ بخشی از 
بازار را تحریک کند. این در حالیســت که در شرایط 
عادی این خبر می توانســت ورق را در بازار ســهام به 
سود سهامداران برگرداند. اما فضای عمومی بورس به 
گونه ای است که سرمایه گذاران انگیزه ای برای خرید و 
فروش سهام ندارند.از طرفی نیز رکوردشکنی نرخ سود 
بین بانکی عاملی مضاعف برای تشدید فضای رکودی 
در بازار سهام شد. در روزهای گذشته کاربران بورسی 
در شــبکه های اجتماعی به این تصمیم بانک مرکزی 
مبنی بر افزایش بی ســابقه نرخ ســود در سال 14۰1 
اعتراض کردند. نمودارهای مقایســه ای نیز از تطبیق 
روند نوســانات شاخص کل و نرخ ســود بین بانکی در 
فضای مجازی دست به دست می شود. تحلیلگران نیز 
با ارجاع مخاطبان به این نمودار بر لزوم رعایت سقف 

نرخ بهره جهت تقویت بازار سرمایه تاکید کردند.
برجام چه می شود؟ ��

نگاه ســهامداران به ســفر ولادیمیر پوتین به تهران 
نیز از جمله مواردی بود کــه در فضای مجازی مورد 
بحث و بررسی قرار گرفته است. بسیاری اعتقاد دارند 
پوتین تمایلی به احیای برجام ندارد و از همین رو این 
سفر نمی تواند آورده اقتصادی برای ایران داشته باشد. 
بسیاری از کارشناسان نیز اعتقاد دارند همین تحلیل از 
سوی فعالان بازار باعث شد تا کسی در بورس تهران 

به پوتین روی خوش نشان ندهد.
مسکو، نفت و فولاد ��

از طرفــی هم نبایــد فراموش کرد روســیه در حال 
حاضر یکی از اصلی ترین رقبای ایران در بازار انرژی 
محســوب می شــود. به عبارتی تحریم های ناشی از 
یورش روس ها به اوکراین باعث شــده تا بازار هدف 
مسکو در حوزه انرژی همپوشانی زیادی با ایران پیدا 
کند.  نقطه ثقل این همپوشــانی هم جمهوری خلق 
چین اســت که به عنوان بزرگترین خریدار نفت ایران 
همواره برای تهران از اهمیت بســزایی برخوردار بوده 
است.حالا سهامداران معتقدند روس ها در حال قاپیدن 
مشــتریان نفتی ایران هستند. همین موضوع تاثیرات 
نامطلوبی در بازار فولاد نیز ایجاد کرده که مستقیماً بر 
وضعیت فولادی ها در بورس تهران نیز اثرگذار است. 
با این اوصاف به نظر می رسد واکنش اهالی بازار سهام 
به ســفر پوتین و اردوغان به تهــران چندان عجیب 
نیست. هرچند برخی از تحلیلگران اعتقاد داشتند این 
سفر می تواند شوک هیجانی برای تشکیل صف های 
خرید در بورس ایجاد کند. اما در نهایت نتیجه دیگری 
حاصل شد که امروزسهامداران در بازار شاهدش بودند.

گروه بازار مالی: اگرچه در اســفندماه بود که 
بهارستانی ها به لایحه حذف ارز 4۲۰۰ تومانی 
رأی مثبــت دادند و در اردیبهشــت ماه هم، 
معاون اقتصــادی بانک مرکزی گفت: جهت 
گیری دولت ســیزدهم این است که با حذف 
ارز 4۲۰۰ تومانــی تورم کاهش یابد و قاچاق، 
صدمه به تولید و...حذف شــوند و بدنبال آن، 
حمایــت از خانوارها در اولویــت برنامه قرار 
گیرد و یارانه ها به صورت مستقیم به خانوارها 
پرداخت شــود تا عده کمــی واردکننده از آن 
سوء اســتفاده نکنند، در روزهای اخیر، خبری 
به نقل از سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد با 
این مضمون منتشر شد که لایحه دو فوریتی 
جدیدی برای بازگشــت نرخ ارز محاســباتی 
گمرک به نرخ 4۲۰۰ تومان به مجلس شورای 
اســلامی ارائه شده است و در این میان، وزیر 
هــم، از موافقت مجلس با فوریت این لایحه 
ابراز امیدواری کــرد و دلیل مهمی که برای 
این موضوع برشــمرد، افزایــش پیدا نکردن 
بیش از پیش قیمت ها در سال 14۰1 است و 
تاکید کرد که دولت تصمیم گرفته است نرخ 
محاسباتی گمرک به نرخ سال گذشته بازگردد.

به گزارش »تدبیر تازه« ، پس از انتشــار این 
خبر بود کــه عبدالناصر همتــی و غلامرضا 
تاجگردون به ایــن گفته وزیر اقتصاد واکنش 
نشان دادند؛ به طوری که همتی در صفحه اش 
نوشــت: »قبل از حذف ارز 4۲۰۰ سؤال شد؛ 
همهٔ ابعــاد را دیده اید؟ بعد از 4 ماه می گویند 
ارز محاســباتی گمرک باید برگردد به 4۲۰۰. 
رقابت کالای داخلی با وارداتی چه می شــود؟ 
بعــد از ۲ ماه و جهش قیمــت کلیه کالاها و 
خدمات )به جای 4 کالای اساسی( پذیرفتند: 
زیر ســاخت کالا بــرگ الکترونیکــی آماده 
نمی شود و برگشت قیمت ها به 14۰۰ نشدنی 

است.«
غلامرضا تاجگردون هم به عنوان یکی دیگر 
از منتقدان لایحه حذف ارز 4۲۰۰ در صفحه 
شخصی خود نوشت: »جناب آقای خاندوزی، 
اقدام لازمی بود. اما ولی ای کاش همان موقع 

که کارشناسان کشور تذکر داده بودند توجه و 
اقدام می شد. نه حالا که هم چوب را بخوریم 
و هم پیاز را.«او همچنیــن به انفجار قیمتی 
در ســال 14۰1 اشــاره کرد و گفت: در سال 
14۰1، نــرخ حقوق گمرکی بــرای کالاهای 

اساســی از 4 درصــد به 1 
برای  یافت و  تقلیل  درصد 
بقیه کالاها همان 4 درصد 
اســت و در ســال 14۰1، 
نــرخ ارز محاســبه ارزش 
گمرکی کالاهای وارداتی از 
4۲۰۰ تومان به عدد بالای 
 )ETS( ۲۲ هــزار تومــان
مرید  یافت.حسین  افزایش 
تحلیلگر  و  مدرس  سادات، 
بازار ســرمایه، درخصوص 
تومانی  ارز 4۲۰۰  بازگشت 
اظهار کرد: اگرچه ما گفتیم 
که ارز 4۲۰۰ تومانی رانت 
اســت ولی خبرها حاکی از 
بازگشت آن اســت و باید 

دید چه اتفاقی افتاده که به یکباره قرار شــده 
اســت این ارز برگردد. زیرا از نظر اقتصادی، 
این موضوع، توجیهی ندارد و متأسفانه، متوجه 
علت انجام این کار نمی شــویم. زیرا اگر واقعاً 
می خواهند تورم را مدیریت کنند باید اقدامات 

دیگری انجــام دهند و چنین رفتارهایی جای 
سؤال دارد و باید دید نتیجه این کار چه خواهد 
بود؟ چون همیشــه گفته شــد که ارز 4۲۰۰ 
تومانی رانت است و حالا باید دید این ارز قرار 
اســت به کدام صنایع و نمادها اختصاص پیدا 
کند و در صورت های مالی 
آن ها تأثیرگذار باشد؟او بیان 
کرد: بدون شک، ارز 4۲۰۰ 
شرکت هایی  برای  تومانی 
که آن را دریافت می کنند، 
تأثیر مثبت خواهد داشــت 
و به نوعی، آن ها می توانند 
صورت هــای مالی بهتری 
را منتشــر کنند. اما همین 
کــه ارز 4۲۰۰ به برخی از 
اختصاص  نمادها  و  صنایع 
برانگیز  پیدا کرده، ســؤال 
است و به نظر بنده، اگر به 
ارز 4۲۰۰  برگرداندن  جای 
اقتصادی  گشایش  تومانی، 
در حوزه صادرات و واردات 
گمرکی به وجود آورند، بسیار بهتر است. چون 
ما به نوعی، هم چوب را خوردیم و هم این که 
رطــب گیرمان نیامد و در این میان، مگر بازار 
سرمایه و اقتصاد کشور، آزمون و خطاست که 
ارز 4۲۰۰ تومانــی را بردارند و ســپس، آن را 

ســرجای خود بگذارند؟ و همان طور که می 
دانیم مصاحبه هــا و خبرهای مختلفی در این 
خصوص کار شد و در همه آن ها تأکید کردند 
که ارز 4۲۰۰ تومانی باعث فساد است ولی با 
این وجود، به طــور مجدد در حال برگرداندن 
همین فساد به چرخه اقتصادی کشور هستند. 
بنابراین، امیدوارم به جای درست کردن ابرو، 

چشم و چار اقتصاد کشور کور نشود.
این تحلیلگر بازار سرمایه تاکید کرد: قطعاً این 
موضوع می تواند به نفع شرکت هایی باشد که 
ارز 4۲۰۰ تومانی دریافت می کنند. زیرا برای 
آن ها رانت محسوب می شود و آن ها می توانند 
صورت های مالی جذاب تری داشته باشند و با 
اقبال عمومی بازار روبرو شــوند.مرید سادات 
گفت: به احتمال زیــاد، ارز 4۲۰۰ تومانی به 
صنایعی اختصــاص داده خواهد شــد که با 
معیشت مردم در ارتباط هستند مثل غذایی ها، 
زراعتی هــا و دارویی ها و فکر نمی کنم به جز 
این گروه هــا، ارز 4۲۰۰ تومانــی به صنایع 
دیگری تعلق بگیرد چراکه با گران شدن این 
موارد، سفره مردم کوچک تر شد و با این وجود، 
بنده تعجب می کنــم وقتی چیزی را رانت به 
حســاب می آورند با چه دلایلــی قصد دارند 
که آن را به چرخه اقتصاد کشــور برگردانند؟ 
و از اینرو، به نظر مــن، راه های بهتری برای 
مدیریت گرانی های افسارگسیخته وجود دارد و 
فکر نمی کنم که این کار تأثیری روی قیمت ها 
داشته باشد چراکه حتی اجازه نمی دهند خودرو 
وارد بورس کالا شود و سال گذشته، 1۸5 هزار 
میلیارد تومان رانت توزیع شــده است و این 
موضوع ادامه دارد. یعنی قیمت درب کارخانه 
تــا قیمت مصرف کننده و امیــدوارم مثل راه 
اندازی سامانه نان، سامانه شفاف شیشه ای را 
طراحــی کنند و بگویند این ارز به چه افرادی 
و برای خرید چه چیــزی تعلق می گیرد و بار 
دیگر، فساد افسارگسیخته با ارز 4۲۰۰ تومانی 
به چرخه اقتصادی بازنگردد. زیرا به دلیل این 
که مردم ارز 4۲۰۰ تومانی را داخل سفره های 
خود ندیده اند، این ارز حذف شــده اســت و 
حــال، باید دید به چه علتی قصد دارند که ارز 
4۲۰۰ تومانی را بازگردانند و چطور می خواهند 

مدیریت کنند؟

سایه سنگین ارز ترجیحی برسر سفره های مردم
»تدبیر تازه « گزارش می دهد؛

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

 بدون شــک، ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را  کــه آن  بــرای شــرکت هایی 
دریافــت می کننــد، تأثیر مثبت 
خواهــد داشــت و بــه نوعــی، 
آن هــا می تواننــد صورت هــای 

مالی بهتری را منتشر کنند

یکی از اثــرات ارز 4۲۰۰ تومانی بر اقتصاد، شــامل تشــدید مقوله 
نرخ گــذاری دســتوری در صنایع و به دنبال آن برخی شــرکت ها و 
بنگاه های بورســی است، همانگونه که اغلب فعالان اقتصادی مطلع 
هســتند این مقوله به بلایی برای جان بازار تبدیل شده است. رئیس 
کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق ایران در گفت وگو با پایگاه خبری 
بازارســرمایه )سنا( با بررســی اثر ارز 4۲۰۰ تومانی بر اقتصاد گفت: 
تخصیص این ارز به برخی صنایع از ابتدا نیز سیاســت غلطی بود که 
متاسفانه طی سال های متمادی سرمنشــاء سه تأثیر مهم بر اقتصاد 
کشــور و بر بازار سرمایه شد. نخســت اینکه تخصیص ارز مرجع به 
صنایع سبب ایجاد زمینه های فساد اقتصادی و رانت در برخی بنگاه ها 
شد که آثار مخرب آن بر کسی پوشیده نیست. مجتبی کاروان اضافه 
کرد: اگر دولت خواهان پرداخت یارانه اســت، این یارانه باید به طور 
مســتقیم در اختیار مصرف کننده نهایی قرار گیرد، زیرا پرداخت یارانه 
به شــرکت ها اثرات منفی دارد. به عنوان مثال شرکت های متقاضی 
دریافت یارانه نمی توانند مستقیم نسبت به برنامه ریزی تولید خود اقدام 
کنند و همواره باید منتظر تعیین تکلیف از ســوی نهادهای حاکمیتی 
باشــند. او تصریح کرد: همچنین بهــره وری در این بنگاه ها اغلب به 
دلیل عقب ماندن ظرفیت تولید از ظرفیت اسمی پایینتر است؛ بنابراین 
ایــن قبیل بنگاه ها در بحث مزیت رقابتی همواره محتاج حمایت های 
نهادهای تخصیص دهنده یارانه هستند و در غیر این صورت به شدت 
در فضای رقابتی آســیب می بیننــد. کاروان اظهار کرد: تأثیر دوم نیز 
شــامل تشدید مقوله نرخ گذاری دســتوری در صنایع و به دنبال آن 
برخی شرکت ها و بنگاه های بورسی است و همانگونه که اغلب فعالان 
اقتصادی مطلع هستند این مقوله به بلایی برای جان بازار مبدل شده 

است. رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق ایران در ادامه بررسی 
اثرات ارز 4۲۰۰ بر اقتصاد گفت: تأثیر سوم نیز به موضوع ایجاد اخلال 
در نظام سیاســتگذاری بنگاه های مشــمول دریافت ارز بر می گردد. 
زمانی که بنگاه ها ارز مرجع دریافت می کردند و شــرایط ارزی کشور 
مانع تخصیص به موقع ارز می شــد، نظام مدیریت و سیاســتگذاری 
در بنگاه ها با ریسک های سیســتماتیک و غیرقابل پیش بینی مواجه 
می شــد، موضوعی که به عدم اطمینان در بخــش بزرگی از اقتصاد 
و کشیده شــدن ترمز تولید و ایجاد رکود در فعالیت های اقتصادی و 

تولیدی بنگاه ها منجر شد.
انتظاری را تعدیل  �� تک نرخی شدن ارز اثرات تورم 

می کند
کاروان بیــان کرد: به طور کلی اعتقاد بر این اســت که فعالیت های 
اقتصادی باید مستقل از تصمیم گیری های دولت باشد. دخالت دولت 
در هر بخش از اقتصاد اثرات فاجعه باری در سیر طبیعی فعالیت های 
اقتصادی به بار خواهد آورد کــه نمونه بارز آن را می توان در صنایعی 
نظیر صنعت خودرو یافت. او افزود: این صنعت که دولت در آن دخالت 
حداکثری دارد، سال هاست با بحران های جدی مواجه است. حال آنکه 
اگر روند تصمیم گیری ها در این صنعــت به بخش خصوصی واگذار 
می شــد و دولت در فرآیندهای تصمیم گیری و کنترلی شــرکت های 

خودروســازی وارد نمی شد، امروز شــاهد چنین بحران هایی در این 
صنعت نبودیم؛ بنابراین اتخاذ سیاست هایی نظیر واگذاری ارز مرجع به 
برخی صنایع اثرات نامطلوبی بر فضای کسب و کار بخش خصوصی 
کشــور گذاشته بود. رئیس کمیســیون بازار پول و سرمایه اتاق ایران 
بیان کرد: حال که دولت ســیزدهم در صدد حذف ارز مرجع اســت و 
در برخی بخش های اقتصاد نیز حــذف واگذاری این ارز به کالاها را 
آغاز کرده باید به چند نکته توجه داشــت. نخستین و مهمترین نکته 
که بر اقتصاد و بازار سرمایه تاثیرگذار است موضوع ایجاد تورم است، 
زیــرا این تصمیم باعث ایجاد تورم انتظــاری در اقتصاد کلان و خرد 
خواهد شــد. کاروان تاکید کرد: لازم است دولت تمهیدات لازم برای 
نزدیک کردن قیمت های چندگانه ارز به قیمت ارز سامانه رسمی تبادل 
یعنی سامانه نیما انجام دهد. تک نرخی شدن ارز می تواند اثرات تورم 
انتظاری را تعدیل کند. ســپس در ادامه با تخصیص صحیح یارانه در 
قالب کالابرگ الکترونیکی، فشار تورمی ناشی از این اقدام را در سطح 

کالاهای مصرفی خانوار تعدیل کند.
تک نرخی شدن ارز و بازار سرمایه ��

او در خصــوص اثر تک نرخی شــدن ارز بر بازارســرمایه گفت: این 
تصمیم البته در صنایع بورسی نیز تبعات مثبت و منفی متعددی دارد. از 
جمله تبعات مثبت این تصمیم می توان به واقعی شدن قیمت ها در بازار 
ســرمایه و کاهش استفاده از رانت ناشی از نرخ گذاری های غیرواقعی 
اشاره کرد.کاروان اظهار کرد: از سوی دیگر این تصمیم می تواند برخی 
صنایع و شــرکت های حاضر در بازار ســرمایه را با کمبود سرمایه در 
گردش برای تأمین مواد اولیه مواجه سازد که می تواند در دسته تبعات 
منفی این تصمیم قرار گیرد؛ بنابراین پیشنهاد می کنم سازمان بورس 
و اوراق بهادار یک طرح تحقیقاتی پیرامون ارزیابی ریســک و عارضه 
یابی اجرای این تصمیم دولت در بازار سرمایه به اجرا گذاشته و نتایج 

آن را برای بهره برداری توسط عموم فعالان بازار منتشر کند.

رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق ایران تاکید کرد:

ارز ترجیحی، بلای جان بازار
لیلی شهیر
روزنامه نگار

سهند اینانلو
روزنامه نگار

رئیس اداره نظارت 
بر انتشار و ثبت اوراق بهادار 

بدهی سازمان بورس:
تأمین مالی شرکت ها 
میانگین ۲۰ روز کاری

 زمان می برد

محبوبه حاجی زاده
روزنامه نگار

تأمیــن مالی شــرکت ها از طریق بازار ســرمایه به 
صورت میانگیــن ۲۰ روز کاری زمــان می برد که 
در صورت تســریع در تکمیل و ارائهٔ مدارک توسط 
متقاضی، این زمان کمتر خواهد شد که این موضوع 
نیازمند اهتمام متقاضی تأمین مالی نسبت به انجام 
به موقع فرآیندهای انتشــار اوراق است.رئیس اداره 
نظارت بر انتشــار و ثبت اوراق بهادار بدهی سازمان 
بــورس و اوراق بهادار در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبری بازار ســرمایه )سنا( اظهار کرد: در حال حاضر 
میانگین زمان مورد نیاز برای بررسی و صدور موافقت 
اصولی تأمین مالی متقاضی توسط سازمان بورس از 
زمان تکمیل مدارک 14 روز کاری و میانگین زمان 
طی شــده به منظور صدور مجوز نهایی انتشار اوراق 
بدهی ۲۰ روز کاری اســت.مرتضی چشان ادامه داد: 
در صورت تســریع در تکمیل و ارائهٔ مدارک توسط 
متقاضی، این زمان کمتر خواهد شد که این موضوع 
نیازمند اهتمام متقاضی تأمین مالی نسبت به انجام به 
موقع فرآیندهای انتشار اوراق است.این مقام مسئول 
با اشــاره به مزیت های تأمین مالــی از طریق بازار 

ســرمایه گفت: یکی از مزایای تأمین مالی از طریق 
بازار سرمایه، سررسید بلندمدت این ابزار تأمین مالی 
است که این زمان تا 5 سال می تواند باشد. بازه زمانی 
بلندمدت به شــرکت ها فرصت می دهد تا با توجه به 
بازپرداخت اصــل اوراق در پایان عمر اوراق، امکان 
سرمایه گذاری و کســب بازدهی بیشتر در طی عمر 
اوراق و همچنیــن فرصت بیشــتر برای تأمین وجه 
مورد نیاز به منظور تســویه اصل اوراق در سرسید را 
داشــته باشــند. بلندمدت بودن زمان اوراق، فرصت 
مناسبی برای ســرمایه گذاری بلندمدت را نیز برای 
ســرمایه گذاران و خریداران اوراق فراهم می کند.او 

سایر مزایای تأمین مالی از بازار سرمایه را نرخ پایین 
هزینهٔ تأمین مالی و همینطور مبلغ بالای تأمین مالی 
نسبت به ســایر منابع تأمین مالی دانست.چشان با 
اشــاره به تنوع ابزارهای تأمین مالی موجود در بازار 
سرمایه عنوان کرد: شــرکت ها می توانند با توجه به 
هدف تأمین مالی و نیازمندی های خود، انواع اوراق از 
جمله اوراق اجاره را منتشر کرده و هم از منافع دارایی 
در اختیار خود بهره ببرنــد و هم با تزریق نقدینگی 
تأمین شــده از محل تأمین مالــی صورت گرفته به 
پشــتوانهٔ دارایی مبنای انتشار اوراق، بیش از پیش از 

ظرفیت های دارایی های شرکت منتفع شوند.



چهارشنبه29 تیرماه 1401، سال هشتم،  شماره 271
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

9
انرژی

گزارش

» تدبیر تازه« گزارش می دهد

شائبه قاچاق سوخت در »بندر سجافی«

سیاوش پور علی
روزنامه نگار

گروه نفــت وانرژی: یکــی از ابتدایی تریــن و در عین حال 
اصلی ترین شــاخصه های بنادر تجاری و ماهیگیری داشتن جایگاه 
سوخت ایمن و استاندارد است تا شناوران تجاری و صیادی بتوانند به 
راحتی پس از سوخت گیری ایمن، راه دریا را در پیش بگیرند. معمولًا 
یکی از فاکتورهایی که می تواند باعث پر رونق شدن یک بندر بشود 
نحوه سوخت رســانی و خدمات رفاهی است که مسوولان آن بندر 
می توانند به شناورها و کارکنان شان ارائه بدهند. این تنها می تواند در 
کشور ما اتفاق بیفتد که یک بندر فعال سال ها بعد از افتتاح هنوز به 
جایگاه سوخت استاندارد مجهز نشده باشد. »بندرسجافی« یکی از 
بنادر استان خوزستان است که با تمام مشکلات صنفی و اقتصادی 
تعداد قابل توجهی لنــجِ باری و ماهی گیری در آن تردد می کنند و 
باتوجه به اینکه به دلیل سیاســی تردد بین این بندر و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس کاهش یافته است به روزهایی امیدوارند که این 
بندر پر رونق بشــود. در کمال تعجــب باید بگوییم که در این بندر 
جایگاه سوختی برای این شــناوران وجود ندارد ولی چند »پمپ«، 
بــدون نظارت در کنار آن فعال بــه نظر می آیند که نظارتی هم بر 
روی آنهــا وجود ندارد و می تواند به درگاهی برای قاچاق ســوخت 
تبدیل شده باشد. قیمت پایین سوخت در جایگاه های ایران نسبت 
به دیگر کشــورهای حاشیه خلیج فارس یکی از اصلی ترین دلایل 
قاچاق ســوخت از مبدأ ایران محسوب می شود و در سال های اخیر 
سودجویان تلاش می کنند از هر راهی که می توانند به کسب و کار 
خود رونق بدهند. بارها در خبرها دیده ایم که این باندها از چه راه های 
عجیب و پرخطری دست به فروش غیر قانونی سوخت می زنند. در 
سال های اخیر همواره نهادهای امنیتی و انتظامی استان های جنوبی 
به دنبال مســدود کردن راه های قاچاق سوخت هستند ولی تاکنون 
نتوانستند نظارت گسترده ای بر روی آن داشته باشند. کمی از سودی 
که در خرید و فروش غیر قانونی ســوخت به دست می آید فاصله 
بگیریم و به این موضوع بپردازیم که شناورهایی که در این بندر پهلو 
می گیرند چگونه سوخت مورد نظر خود را تهیه می کنند. شرایط برای 
سوخت رسانی به شناورها آن قدر دشوار است که کارگران شاغل در 
این بندر مجبورند با زحمت صد چندان گازوییل مورد نظر خود را از 
جایگاه سوخت داخل شهر خریداری کنند و پس از طی کردن بیش 
از 4۰ کیلومتر به شناور برسند. این درحالی است که در بسیاری مواقع 
برای پایین آوردن هزینه ها، کارگران مجبورند ســوختی که برای 
حرکت شناورها نیاز دارند را با طناب به خود ببندند و با متورسیکلت 
از هندیجان تا بندر با خود حمل کنند. این چالشی است که از سال ها 
قبل وجود داشت و خود اهالی بندرهندیجان با تشکیل یک تعاونی 
در سال ۹۳ توانستند بودجه ای را برای تأسیس یک جایگاه ایمن و 
استاندارد را جمع آوری کنند و در ادامه مسوولان استانی با دریافت 
بودجــه ای معادل یک ونیم میلیارد تومان به بخش خصوصی اجازه 
ساخت یک جایگاه ســوخت را دادند ولی نه تنها این جایگاه تا این 
لحظه نتوانسته مشکلی را برطرف کند بلکه افتتاح نیمه کاره آن باعث 
جابه جایی غیر قانونی ســوخت شده است و بنا بر پیگیری خبرنگار 
ما هیچ نظارتی هم بر توزیع ســوخت در این بندر وجود ندارد. پس 
از کش مکش هایی که بین مسوولان و نمایندگان تعاونی به وجود 
آمده بود نهایتاً در آذر ماه ســال ۹۷، رییس وقت »اداره تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی هندیجان« در گفت وگویی که با »خبرگزاری پانا« 
داشــت گفته بود: »با کمک تعاونی های حاضر در بندر سجافی و 
با ســرمایه گذاری و مشــارکت بخش خصوصی به زودی جایگاه 
سوخت استاندارد در این بندر راه اندازی می شود. این جایگاه سوخت 
با اعتبــاری بالغ بر یک میلیارد و پانصد میلیون تومان با ســرمایه 
گذاری بخش خصوصی احداث شده و به زودی با حضور مسوولان 
شهرستان هندیجان افتتاح و مورد بهره برداری خواهد گرفت.« این 
اظهارات یک مسوولان استان خوزستان بود که برای اولین و آخرین 
بار در گفت وگویی با یک رسانه به جایگاه سوخت بندر سجافی اشاره 
کرد ولی باید به این موضوع اشاره کنیم که از آن جایگاهی که این 
مســوول به افتتاح آن اشاره کرد تنها ۳ پمپ آن افتتاح شده اند که 
آن هم به شناورهایی غیر از شناورهای بندر سجافی سوخت رسانی 
می کنند. یوسف قائدی، مدیرعامل تعاونی لنج داران هندی جان در 
پاسخ به این سؤال خبرنگار ما که در نبود جایگاه استاندارد سوخت در 
بندرسجافی، همکارانش چگونه به شناورها سوخت رسانی می کنند، 
می گوید: »باتوجه به تذکرات بی شمار ما به مسوولان در خصوص 
احداث جایگاه سوخت اســتاندارد، متاسفانه در طول این سال های 
کسی به مشــکلات ما رسیدگی نکرده اســت. همکاران ما برای 
رساندن گازوییل به شناورهای خود مجبورند سوخت را با بشکه های 
۶۰ لیتری و ۲۲۰ لیتری از داخل شهر به اسکله بیاورند که برخی از 
همکاران برای کاهش هزینه ها این منبع های بنزین و گازوییل را با 
موتورسیکلت حمل می کنند. این رفت و آمدها همواره باعث به خطر 
افتادن جان کارگران شده است و بارها آنها را تا دم مرگ برده است 
حتی بارها خود مسوولان استانی با دیدن چنین صحنه هایی دستور 

پیگیری داده اند ولی نتیجه ای در بر نداشت.«
در این بندر چند شناور فعالیت می کند؟ ��

»در حال حاضر ۲5۰ لنج صیادی، 15۰ لنج تجاری و بیش از ۲۰۰ 
قایق موتوری در اســلکه سجافی مشغول به کار هستند که در هر 
شناور به صورت میانگین ۷ نفر سرپرست خانواده مشغول به کاراند. 
اســلکه سجافی یکی از منابع کسب درآمد خانواده های هندی جان 
است که با حمایت مسوولان پتانسیل های زیادی برای رونق دادن 
به اقتصاد منطقه دارد ولی باتوجه به مشــکلاتی مانند عدم داشتن 
جایگاه ســوخت اســتاندارد روند کار در این منطقه به کُندی پیش 

می رود.«
اعتراض  �� سوخت  جایگاه  احداث  برای  سالی  چه  از 

می کنید؟
»قول تأسیس جایگاه سوخت اسلکه سجافی به سال ۹۳ باز می گردد 
ولی با تغییر مسوولان در دولت ها وضعیت افتتاح این جایگاه سوخت 
دست خوش تغییراتی شده است و هربار ما تلاش کردیم تا نگرانی 
خود را بابت این موضوع به مســوولان برســانیم ولی توجهی به 

خواسته های ما نشده است. 
توجه داشته باشید که با داشتن جایگاه استاندارد و ایمن فرآیند توزیع 
سوخت به بهترین شکل کنترول می شود و این بندر می تواند میزبان 
شناورهای بیشتری بشــود. این در حالی است که چند »پمپ« در 
این اسکه به صورت غیرقانونی و غیر مجاز ساخته شده است و هیچ 
نظارتــی هم بر روی آنها وجود ندارد و چون برای سوخت رســانی 
به شناورها ساخته نشده اند، نمی توانیم در این جایگاه ها سوختگیری 

کنیم.
 اهمیت این موضوع هم نتوانســته مسوولان انتظامی و امنیتی را 
راضی کنند که فکری به حال این نوع پمپ های غیر مجاز بکنند و 
برای جلوگیری از خطراتی که می تواند ما را با خطر مرگ روبه رو کند 

بررسی های لازم را انجام بدهند.«

یادداشت

آچمز شدن آمریکا با باشگاه 
کشورهای تحریم شده

گروه نفت و انرژی: چند صباحی است که کشورهای چین، روسیه 
و ایران محدودهٔ فعالیت های خود را از فضای تجاری به تمام حوزه های 
اســتراتژیک اشاعه داده اند و این گسترش همکاری ها حتی به فضای 
نظامی نیز رســیده اســت و قدم های محکمی در اعتلای روابط این 
کشورها برداشته شده است.  اولین کشوری که در مقابل تحریم های 
ظالمانه آمریکا قد علم کرد ایران بود و این مقاومت ســبب شد سایر 
کشورها نیز در رفتارهای سیاسی، امنیتی و اقتصادی خود بی پروا شوند 
و در تداخــل منافع کوتاه مدت و بلند مدت به فکر فردا باشــند و پی 
تحریم های آمریکا را به تن بمالند از جمله کشورهایی که بعد از ایران 
تردید را در منافع سیاســی خود را کنار گذاشت روسیه بود، در سلسله 
اتفاقات میان اکراین و روسیه، اکراین در بازه زمانی بیست سال در کنار 
دشمن شماره یک غرب یعنی روسیه، به اتخاذ سیاست های مورد نظر 
اتحادیه اروپا و آمریکا می پرداخت و هر بار این خرس خسته از فروپاشی 
شوروی را برای پاسخ دادن تحریک می کرد تا این که بالاخره روس ها 
طمع بزرگتر کردن سرزمین خود با تکیه بر امکانات نظامی موجود را 
عملیاتی کردند و خاک کریمه را به نقشــهٔ روسیه الصاق کردند؛ بدون 
این که به تحریم های آینده طرف های مقابل فکر کنند. البته در میان 
کشورهای تحریم شده نباید از کره شمالی غافل شویم این کشور نیز 
از ســرآمدان بی توجهی به عواقب اقتصادی در همه وجوه رفتارهای 
دولتمردان خود اســت اما چون دامنه ارتباطات محدودی داشته است 
و همچنین گرایش سیاسی مارکسیسم انقضا گذشته را داشته آنچنان 
ترســی از مسری بودن رفتارش در جبهه متخاصم وجود ندارد. کشور 
دیگری که در لیســت سیاه معروف ایالات متحده آمریکا چند ضربدر 
مقابل اســمش خودنمایی می کند کشور ونزوئلا است، این کشور هم 
به ســبب موضع لاک دفاعی خود، بیشتر از بقیه دندان های نیشش را 
از دســت داده است؛ درست در آن لحظه ای که گورباجف مکدونالد را 
تبلیغ کرد پرولتاریا، بزرگ ترین حامی اش در بلندپروازی را از دست داد 
و تبدیل به صفحه ای از تاریخ شد. اما چین، کشوری که به سبب دامنهٔ 
نفــوذش در همهٔ حوزه ها، این روزها به بخش مهمی از همه معادلات 
جاری جهان تبدیل شــده است؛ چین با خرید نفت از ایران پالس های 
خطرناکی به ناتو و دوستانشــان داد با تمــام ملاحظاتی که در خرید 
نفت از ایران لحاظ کرد اما کمک به دشمنان آمریکا، طرف های غربی 
را به فراســت انداخت که تیغ تیز سیاست های تحریم اقتصادی شان 
کند شــده است به همین سبب پیش بینی هایی انجام دادند که نشان 
می داد کشورهای قدرتمند نوظهور بازی غربی ها را بر هم خواهند زد و 
قدرتمندترین بازیگر این سناریو چین خواهد بود لذا تصمیم بر تضعیف 
چین گرفته شد البته با شیب ملایم، تا جایی که ژاپن 5۰۰ میلیون دلار 
برای خروج شرکت هایش از چین اختصاص داده است. تنها بازیگران 
تحریم شــده ای که حرفی برای گفتن دارند مثلث قدرت آسیا؛ چین، 
روسیه و ایران اســت که هرکدام در بخشی علم ضد تحریم و ضربه 
مســتقیم را در دســت دارند. آش دور زدن تحریم ها و بی اعتنایی به 
سیاست های آمریکا تا آن جایی شور شده است که حتی ترکیه هم که 
عضوی ناتو است سامانه های پاتریوت را نمی خرد و سفارش اس 4۰۰ 
روسی می دهد که موفق به انجام این کار هم می شود.اگر با نگاه واقع 
بینانه و تک بعدی به ایران نگاه کنیم ایران ضررهای اقتصادی سنگینی 
متحمل شده است و صد البته که صحت هم دارد اما اگر به سایر ابعاد 
فرصت های نفوذ سیاســی و تبدیل شدن به قدرت منطقه توجه کنیم 
خواهیم دید که بازی کاملًا عوض می شــود، ایران در حال حاضر در 
کشورهای عراق، لبنان، یمن و سوریه نیروی نظامی دارد و بازیگری با 
توانایی های بالقوه است که اگر بر طبل جنگ بکوبد پارادایم کشورها 
از اقتصاد به ســوی موضوع دیگر خواهد رفت.باشگاه متشکل از ۲5 
کشور تحریم شده است که هر کدام وزنه ای در زمینه های اقتصادی، 
سیاسی، امنیتی و ژئوپلتیک هستند. اعضای این باشگاه عبارتند از ایران، 
چین، روســیه، عراق، کوبا، ونزوئلا، کره شمالی، سوریه، میانمار و .... 
هر یک از این کشورها به ســبب عملکردشان در حوزه ای خاص که 
شاید بعضی از آنها برای خواننده مضحک باشد توسط آمریکا تحریم 
شده اند و ضررهای هنگفتی بابت این موضوع متحمل گشته اند. داستان 
فشــار سنگین آمریکا با تحریم، ادامه دار بود اما بعد از جنگ اکراین و 
روسیه مناسبات به کل تغییر کرد چرا که پیمانه تحریم کشورها لبریز 
شــده بود و یک نکته بســیار حائز اهمیت این بود که از زمان پایان 
جنگ جهانی دوم تا به حال قدرت کشــورهای تحریم شده بیشتر از 
تحریم کنندگان نبود اما امروز به سبب توسعه همه جانبه کشورهای 
نوظهور در اکثر عرصه ها، مناسبات کهنه هژمونی، تغییرات جدی داشته 
و اهرم بازی زور و فشــار برعکس شده است یک نمونه موجود، فشار 
روســیه با ابزار عدم عرضه گاز به اروپا در زمســتان است و همچنین 
تلاش های طاقت فرســای اتحادیه اروپا برای جبران این ضرر است. 
بازیگران بزرگ باشگاه، چین و روسیه به خوبی دریافتند که مماشات 
و صبورانه عمل کردن، صرفاً طرف مقابل را جری می کند تا جایی که 
روسیه اکراین را در آستانه عضویت در ناتو یافت و چین امریکا را مصمم 
به تجهیز هر چه بیشتر تایوان برای جنگ با خود دید. کشورهای تحریم 
شده زیر پوست دیپلماسی الویت منفعت بر ایدوئولوژی، همکاری های 
گسترده ای را شــروع کرده اند و همپوشانی های لازم برای یکدیگر را 
انجام می دهند البته بدون این که خبری از نام باشگاه کشورهای تحریم 
شده در میان باشد گویا پایلوت باشگاه در ابعاد نظامی با رزمایش روسیه/

چین/ایران در خلیج فارس انجام شد و در بعد اقتصادی رساندن بنزین 
به ونزوئلا خبرساز شد. 

ســازمان بین المللی باشگاه کشورهای تحریم شده سنگ بنای گذار 
از نظام تک قطبی قدرت را آهسته آهسته طی می کند ولی آمریکا به 
خوبی در می یابد که دیگر تحریم مسائل اش را حل نخواهد کرد زیرا 
هر چه غرب در اعمال قدرت پافشاری کند باشگاه تحریمی ها بزرگ تر 
می شود و این سیاست سانکشن را در یک دوراهی اسیر می کند:الف( 
اگر کشور خاطی جدید را تحریم کنیم تعداد اعضای باشگاه تحریمی ها 
را افزایش دادیم و خودمان را تضعیف کردیم.ب( اگر دســت به دامان 
تحریم برای تنبیه نشــویم دســت باقی کشــورها را برای تخلف باز 
گذاشــته ایم.قرار گرفتن به جای غرب در تردیدهای پیش آمده بسیار 
ســخت است چرا که حالت سومی در این شرایط وجود ندارد و باید با 

واقعیت عدم عقلانیت در کنشگری سیاسی روبرو شد

اکتشــافات تازه در حوزه میادیــن نفتی، اوج 
گرفتن بهــای نفت خام و روی کار آمدن وزیر 
نفتی بلندپرواز، عواملی هستند که دست به دست 
هم داده اند تا فرشــته نیک بختی به پادشاهی 
عمان روی خوش نشــان بدهد. ماه پیش در 
عمان میدان نفتی تازه ای شناســایی شــد که 
می تواند تا ۳ سال آینده، روزانه 1۰۰ هزار بشکه 
نفت خام به دامن این کشــور بریزد. عمان که 
بزرگترین تولیدکننده خارج از اوپک در منطقه 
خلیج فارس قلمداد می شــود، در حال حاضر از 
5.۲ میلیارد بشــکه ذخایر نفت و ۲4 تریلیون 
فوت مکعب ذخایر گاز برخوردار است و بنا دارد 
به یاری شرکت های نفتی خارجی، بر تولید خود 

بیفزاید.
در طول 4 ماه نخســت سال ۲۰۲۲ این کشور 
توانســت به طور میانگین یک میلیون بشکه 
نفت در روز اســتخراج کند که در مقایســه با 
همین بازه زمانی در ســال گذشته، رشدی ۹ 
درصدی را نشان می دهد. بخش بزرگی از نفت 
عمان به چین صادر می شــود. این کشور طی 
4 ماه نخســت سال ۲۰۲۲، حدود ۷۸ درصد از 
بازار صادرات عمان را در اختیار داشت. هند با 
1۷.۲ میلیون بشکه و ژاپن با 4 میلیون بشکه، 

خریداران بعدی نفت عمان هستند.
بالا رفتن بهای جهانی نفت سبب شد که عمان 
در ۳ ماهه نخســت سال جاری با مازاد بودجه 
۹۲۹.۷ میلیون دلاری روبرو شــود که ناشی از 
رشد ۷۰ درصدی درآمدهای نفتی بود. به این 
ترتیب مجموع درآمد نفتی عمان به ۶.5 میلیارد 
دلار رســید. این در حالی است که این کشور 
طی همین زمان در ســال گذشــته با کسری 
بودجه 1.۹5 میلیارد دلاری دســت وپنجه نرم 
می کرد. در نتیجه کســری بودجه کل عمان با 
کاهش 45.4 درصدی همراه شده و نرخ بدهی 

عمومی این کشــور نســبت به تولید ناخالص 
داخلی به میزان ۶۲.۹ درصد تنزل یافته است. 
به همین دلیل نهادهای اعتبارسنجی جهانی، 
عمان را در ردیف کشــورهای باثبات و موفق 
قرار داده اند. در طول دوره شیوع ویروس کووید 
1۹، این کشــور دچار خسارت کلان اقتصادی 
شــد و در ســال ۲۰۲۰، تولید ناخالص داخلی 
عمان کاهشــی ۶.4 درصدی را تجربه کرد و 

البته بدهی بخش دولتی نیز افزایش یافت.
اکتشاف، تولید و پالایش

نفــت: »مجتمع تولید انرژی عمان« یا به 
اختصار OQ که یکــی از تولیدکنندگان 
اصلی نفت در عمان است می گوید تولیدش 
به روزانه ۲1۸ هزار بشکه نفت خام رسیده 
اســت که 1۲.۶ درصد از کل تولید عمان 
را در بــر می گیرد. »ســلیم العوفی« وزیر 
جدید انــرژی عمان در بیانیــه ای اعلام 
کرد گروه نفتی OQ نقــش عمده ای در 

بسیاری از سرمایه گذاری های نفتی، گازی، 
پتروشیمی و انرژی های تجدیدپذیر عمان 
دارد که در پی تنوع بخشــیدن به ســبد 
سرمایه گذاری های خود، عملکرد در سطح 
و صدور  بین المللی  معیارهــای  بالاترین 
محصولات خود به ۶۰ کشور جهان است.

از دستاوردهای قابل توجه گروه OQ در بخش 
بالادســتی می توان به اکتشافات در بلوک ۶۰ 
اشاره کرد که اکنون تولیدی 5۰ هزار بشکه ای 
در روز دارد. به گفته »طلال بن حامد العوفی« 
مدیــر عامل OQ، این گــروه قصد دارد تولید 
ایــن بلوک را به ۶۰ هزار بشــکه در روز ارتقا 
دهد. او می گوید OQ در حال ســرمایه گذاری 
در پروژه هــای متعدد و متنــوع نفتی، گازی، 
پتروشیمی و ســایر انرژی هاست تا مشارکت 
خود را به بالاترین میزان برساند. وی می افزاید 
این گروه موفق شــده اســت تــا هزینه های 
عملیاتی را به ازای تولید هر بشکه نفت کاهش 
دهد، زنجیره محلی تولید ارزش را ارتقا داده و 

نیروهای بومی را به خدمت بگیرد.
علاوه بر این ها پادشــاهی عمان انتظار دارد از 
محل بلوک ششم میدان دولتی »ییبال خوف« 
روزانــه ۲۰ هزار بشــکه دیگر بــر تولید خود 
بیفزاید. سایر پروژه های توسعه ای شامل قرارداد 
توســعه بلوک 1۰ با شرکت شل و اکتشاف در 
بلوک 1۲ به کمک شرکت توتال و یک شرکت 
تایلندی و بلوک ۷۷ با مشــارکت شرکت های 
انی و بی پی می باشد. شرکت های شل و بی پی 
از پیمانــکاران اصلی حاضــر در صنعت نفت 

عمان هستند.
بلوک 1۰ که در ســال ۲۰1۸ کشــف شد به 
احتمال زیاد از 4.۷ تریلیون فوت مکعب ذخایر 
گاز و 11۲ میلیــون بشــکه میعانات برخوردار 
اســت. شــیوع کرونا زمانبنــدیِ بی پی برای 
حفاری در این بلوک را تا سال ۲۰۲۳ به تعویق 
انداخت. در همین حال در بلوک 1۲ که پهنه ای 
1۲ کیلومتر مربعی دارد، فعالیت های سه بعدیِ 
زمین شناسانه در جریان است. بخش انرژی در 
عمان با خارج شدن شــرکت آمریکایی تولید 
نفت شــیل به نام EOG تنهــا 1۸ ماه پس از 
آغاز به کار از این کشــور، با وقفه در توســعه 
روبرو شــد. این شرکت توســعه ۲ چاه نفت را 
با ســهام 1۰۰ درصدی در بلوک ۳۶ و سهام 
5۰ درصــدی در بلوک 4۹ بر عهده داشــت. 
بنابــر گزارش ها اکتشــافاتی در این دو بلوک 
نفتــی به عمل آمد اما به گفته »عذرا یعقوب« 
مدیر عامل، حجم آنها برای شرکت آمریکایی 

جذابیتی نداشت.
گاز: برای عمان گاز نقشــی کلیدی در راهبرد 
تولید انرژی دارد و مدت هاســت که این کشور 
قصد دارد آن را جایگزین ســوخت های دیگر 
کنــد. هم اکنون چندین پروژه برای اکتشــاف 
و توســعه در این حوزه به جریان افتاده است 
که شــامل حوزه »تنگه بزرگ تر«، بلوک 1۰ 
توســط شل، بلوک 1۲ توســط توتال و بلوک 
۷۷ توسطانی می شــود. عمان در حال توسعه 

تأسیســات صادرات ال ان جی اســت. از حالا 
میزان صــادرات ال ان جی به ســطح قبلی در 
سال ۲۰۲1 بازگشته و روندی صعودی به خود 
گرفته است. صنعت ال ان جی عمان به کمک 
استارت آپ Khazzan که از زیرمجموعه های 
بی پی اســت، با ظرفیــت 1۰.5 میلیون تن در 

سال فعال است.
پالایش: بنابر گفته »طلال العوفی« مدیرعامل 
OQ، پالایشــگاه ۲۳۰ هزار بشکه ای »الدُقم« 
در عمان قرار اســت عملیات آزمایشی خود را 
از ســه ماهه نخســت ۲۰۲۳ اغاز کند. احداث 
این پالایشــگاه در »منطقه ویــژه اقتصادی 
الدُقــم« یا بــه اختصــار Sezad که محل 
احداث چندین پروژه کلان زیرســاختی دیگر 
از جمله انبارهای ذخیره ســازی نفت و فرآوری 
هیدروژن نیز هســت، پیشــرفت ۹۰ درصدی 
داشته اســت. هزینه تأسیس این پالایشگاه به 
۸ میلیارد دلار می رسد. یک هلدینگ اقتصادیِ 
کانادایی اعلام کرده اســت که در بخش تولید 
انرژی های ســبز این منطقه، مبلغ ۶.۲ میلیارد 

دلار سرمایه گذاری می کند.
پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشــکه ای تولید سوختِ 
حاوی مقادیر بســیار اندک گوگــرد به عنوان 
زیرمجموعه ای از پالایشگاه الدُقم با مشارکت 
OQ و شرکت نفت بین المللی کویت به تولید 
ســوخت موردنیاز در بخش های حمل ونقل و 
کشتیرانی بین المللی خواهد پرداخت. »موسی 
ســولمون« مدیرعامــل هلدینــگ کانادایی 
می گوید که پالایشگاه تأسیس شده توسط این 
شــرکت، به عنوان مکمل پالایشگاه عمانی-

کویتــی عمل خواهد کرد و در نتیجه رقابتی با 
آن ندارد. این شــرکت انتظار دارد که تا پایان 

سال ۲۰۲۳ این پروژه عملیاتی شود.
گاز ایران: ماه گذشــته ایران و عمان قراردادی 
برای احداث خط لوله انتقال گاز میان دو کشور 
امضا کردند. این خط لوله با 4۰۰ کیلومتر طول 
قرار است ۲۸ میلیون مترمکعب گاز ایران را به 
مدت 15 ســال به عمان برساند. این قرارداد از 
دو دهه پیش مطرح اســت اما تاکنون محقق 
نشده است. همچنین مذاکراتی میان دو کشور 
برای بهره برداری از یک میدان گازی مشترک 
در جریان اســت. وزارت انرژی عمان با تأیید 
مذاکرات، خبر برخی رسانه ها مبنی بر امضای 
قرارداد را تکذیب کرد. این وزارتخانه با رد خبر 
تعیین درصد سهام طرفین در این میدان، اعلام 
کرد که هر گونه بهره برداری از این میدان باید 
به صورت مشارکتی باشد. این میدان فراساحلی 
که حاوی بیش از ۷۰۰ میلیون بشــکه نفت و 
حــدود ۲ تریلیون فوت مکعب گاز اســت، از 
طــرف ایرانی ها »هنگام« نامیده می شــود و 
عمانی ها آن را »بوخای غربی« می نامند. این 
میدان در قلمرو بلــوک ۸ میادین نفتی عمان 
قرار می گیرد. وزارت انرژی عمان می گوید که 
از ســال 1۹۸5 در حال بهره برداری از میدان 

»بوخای غربی« بوده است.
بلند پروازی هایی برای تولید انرژی سبز ��

عمان به دنبال تولید پایدار و کمک به رشــد 
اقتصــادی و جــذب ســرمایه گذاری خارجی 
بخصوص در بخش تولید انرژی پاک اســت. 
اولویــت نیز با هیدروژن اســت. عمانی ها که 
درک درســتی از اهمیت هیــدروژن به عنوان 
منبع پاک انرژی در آینده دارند، یک نقشه راه 
ملی برای توســعه هیدروژن تدوین کرده اند تا 
به بازیگری جهانی در این حوزه تبدیل شوند. 
وزیر جدید انرژی عمان یکی از حامیان اصلی 
راه اندازی پروژه های هیدروژنی در این کشــور 
است. اخیراً شــرکت دولتی »توسعه هیدروژن 
عمان« )HDO( برای اداره پروژه های کم کربن 

تأسیس شده است.
 وزارت انــرژی و مواد معدنــی عمان بنا دارد 
کــه به زودی یک اندیشــکده بــرای تقویت 
جایــگاه عمان به عنوان هاب تولید و صادرات 
هیدروژن سبز تأســیس کند و به دنبال جذب 
ســرمایه گذاری خارجی در این حوزه می باشد. 
 Hyport نیز در حال توســعه پروژه OQ گروه
Duqm برای تولید هیدروژن ســبز به کمک 
گروه بلژیکی DEME در منطقه ویژه اقتصادی 
الدُقم است. این پروژه در چند فاز قرار است به 
ظرفیت نهایی 1.۳ گیگاوات و تولید ۳۳۰ هزار 
تن آمونیاک سبز برسد. انتظار می رود این پروژه 

در سال ۲۰۲۷ راه اندازی شود.
-H۲ از طــرف دیگــر شــرکت آمریکایــی

Industries نیز یادداشت تفاهمی با اداره اماکن 
عمومی عمان )مدائن( امضا کرده است تا یک 
کارخانه تبدیل پســماند به هیدروژن با ارزش 

1.4 میلیارد دلار در این کشور تأسیس کند. فاز 
مطالعاتی این پروژه نیز به شرکت مشاوره فنی 
و مهندسی Worley واگذار شده است. دولت 
عمــان در نظر دارد که تا ســال ۲۰۲5 میزان 
1۰ درصــد از کل ظرفیت تولیــد انرژی خود 
را به انرژی هــای تجدیدپذیر اختصاص بدهد. 
وزارت انرژی عمان نیز با شــرکت بی پی وارد 
یک شراکت راهبردی شده است تا تأسیساتی 
پیشرفته و در کلاس جهانی را برای تولید انبوه 
انرژی های پاک و هیدروژن تا ســال ۲۰۳۰ در 
این کشــور به بهره برداری برســاند. به عنوان 
بخشــی از این توافق، بی پی بــه گردآوری و 
ارزیابی اطلاعات از مناطقی به وســعت ۸۰۰۰ 
کیلومتر مربع از خاک عمــان می پردازد تا به 
اســتقرار  برای  مناســب  جانمایی مکان های 
تأسیســات تولید انرژی پاک کمــک کند. از 
تأسیسات تولید انرژی های پاک می توان انرژی 
لازم برای تولید هیدروژن را نیز به دست آورد تا 
بازارهای داخلی و خارجی را پوشش دهد. سایر 
پروژه های در حال اجرا نیز شامل نیروگاه های 
خورشیدی Manah1 و ۲ می باشد که هر کدام 
بین 5۰۰ تا ۶۰۰ مــگاوات ظرفیت دارند و به 
سفارش شــرکت برق و تصفیه آب عمان قرار 
است ساخته شوند. البته در روند اجرای مناقصه 
این پروژه ها از ســال ۲۰۲۰ شاهد تأخیرهایی 

OGN :بوده ایم.  منبع

» تدبیر تازه« گزارش می دهد 

 آینده ای درخشان در انتظار بازار انرژی عمان

هلدینــگ اقتصــادیِ کانادایــی 
اعلام کرده است که در بخش 
ایــن  ســبز  انرژی هــای  تولیــد 
منطقه، مبلغ 6.۲ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری می کند.

 
دولت عمان در نظر دارد که تا 
ســال ۲۰۲5 میزان ۱۰ درصد از 
کل ظرفیت تولید انرژی خود را 
تجدیدپذیــر  انرژی هــای  بــه 

اختصاص بدهد. 

شرکت های نیروی اروپا ۱.۷ تریلیون دلار بدهی بالا آوردند

ایسنا: شرکت های نیــرو و انرژی اروپا برای پوشش هزینه های رو به افزایش 
خرید نفت و گاز، بدهی عظیمی بالا آوردند.

مجموع بدهی شــرکتهای نیرو و انرژی اروپا از زمان شیوع پاندمی کووید 1۹ 
صعود کرده و در سال میلادی جاری به بیش از 1.۷ تریلیون یورو )1.۷ تریلیون 
دلار( رســیده اســت که بیش از 5۰ درصد افزایش در مقایسه با پیش از سال 
۲۰۲۰ نشــان می دهد. این اواخر، شــرکت یونی پر آلمان به ۹ میلیارد یورو و 
شــرکت CEZ CP جمهوری چک به حداکثر سه میلیارد یورو پول برای تاب 

آوردن در برابر بحران انرژی جاری نیاز پیدا کرد. 
حداکثر ۲4 میلیارد یورو فاینانس برای این بخش در دست تهیه است.بر اساس 
گزارش بلومبرگ، شــرکت های نیروی این منطقه در شــش ماه نخست سال 
میــلادی جــاری، 45 میلیارد یورو با صدور اوراق قرضــه و ۷۲ میلیارد یورو با 

دریافت وام، تهیه کردند

سرانجام پالایشگاه سازی در داخل و خارج از کشور چه شد؟

ایلنا: مدیر عامل اسبق شرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: به نظر می رسد ایران در آینده 
باید برای صادرات فراورده نسبت به ساخت پالایشگاه بیشتر اقدام کند، چراکه علاوه بر اهداف صادراتی 
رشد مصرف انرژی نیز همچنان در کشور بالا است و باید پاسخ داده شود.عباس کاظمی ، درباره ساخت 
پالایشگاه در دیگر کشــورها اظهار داشت: اگر شرکت ملی نفت بتواند در خارج از کشور برای ساخت 
پالایشگاه ســرمایه گذاری کرده و برای نفت خام تقاضا ایجاد کند، بسیار مثبت و مطلوب خواهد بود و 
بازار مطمئنی برای فروش نفت کشور پیدا می کنیم، ضمن اینکه پالایشگاه ها سودده هستند به لحاظ 
سیاسی هم منجر به مستحکم شدن روابط خواهد شد.وی افزود: عربستان، کویت و امارات هم که در 
دیگر کشورها پالایشگاه سرمایه گذاری و احداث کرده اند به خاطر تضمین فروش نفت خام است، بعبارت 
دیگر وقتی در کشوری پالایشگاه ساخته می شود با این شرط است که نفت خام کشور سرمایه گذار به 
مدت طولانی به کشور مقصد صادر شود، یعنی ساخت پالایشگاه با همان مشخصات نفت کشور مبدأ 
طراحی انجام می شــود، در حقیقت کشورهای نفت خیز در کشورهای مصرف کننده نفت خام پالایشگاه 
احداث می کنند و شرط هم این است که نفت خام تأمین شود و سرمایه گذار، بیمه و بانک ها هم از این 

رویه استقبال می کنند. 

ترجمه: نعیم نوربخش
روزنامه نگار

رسول سلیمانی
روزنامه نگار
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راه و مسکن

خبرروز 

ماجرای لغو موقت شماره گذاری 
تیبا و سمند

بــه تازگی اخبــاری مبنی بــر« لغــو ممنوعیت 
شماره گذاری تیبا و سمند« منتشر شده که پیگیری 
حاکی از آن است که این دست از خودروها شامل 
5۰ هزار دستگاه خودرو سمند و تیباست که مریوط 

به سفارش های گذشته بوده است.
هفته گذشته بود که رئیس پلیس راهور فراجا اعلام 
کرد: بر اســاس ابلاغ سازمان ملی استاندارد، همه 
مدل های ســمند و تیبا )جز سمند سورن( به سبب 

نداشتن ایمنی، دیگر شماره گذاری نخواهند شد.
این در حالیست که پیش از آن )در اوایل خردادماه(، 
مدیر کل دفتر نظارت بر اجرای اســتاندارد صنایع 
فلزی ســازمان ملی استاندارد از عدم تمدید اعتبار 
ایمنی ســه خودروی سمند، تیبا و تیبا ۲ خبر داد و 
تاکید کرد: بر این اساس این خودروها شماره گذاری 

نمی شوند.
وی عموم ایــراد پرتکرار خودروی های ســمند و 
تیبــا را در انتقال قدرت در سیســتم موتور، رنگ 
خودرو، سیستم فرمان و چراغ ها دانسته که علاوه 
بر نارضایتی مشتریان، موارد استانداردی منجر به 
خروج آن ها از فهرســت صدور تاییدیه های ایمنی، 

شده است.
شــایان ذکر است که توقف تولید این خودروها، در 
ابتدای هفته جاری توســط وزیر صنعت، معدن و 
تجارت مُهر نهایی را خورد و این مقام عالی وزارت 
صمت ضمن اشاره به ابلاغ توقف تولید تیبا، سمند 
و پژو SLX 4۰5 و احتمالًا ساینا، اظهار کرد: پلتفرم 
این خودروها قدیمی است و امکان ارتقای کیفیت 
در این خودروها وجود ندارد؛ بنابراین بایستی تولید 

آن ها متوقف شود.
 توافق وزارت صمت و ســازمان استاندارد نیز این 
است که برای خودروهایی که از پیش ثبت سفارش 
شده اند، تعداد مشــخصی در جهت ایفای تعهدات 
تولید شود و پس از آن تولید این خودروها متوقف 
شــود. تیبا از اواخر تیرماه دیگر تولید نمی شــود و 

ثبت نام جدید نخواهد شد.
 تولید دو خودروی دیگــر هم یک تا دو ماه دیگر 
متوقف می شود. همچنین امید قالیباف-سخنگوی 
وزارت صمت- در این رابطه اعلام کرد: همزمان با 
رشد کمی تولید، با ابتکار وزیر صمت و با هماهنگی 
با سازمان ملی اســتاندارد، تولید خودروهای تیبا، 
سمند و احتمالًا ســاینا از ابتدای مرداد ماه متوقف 
می شود و خودروهایی نظیر شاهین CVT، آریا، رانا 
AMT. هایما S۸ و آریســان ۲ که ضرایب کیفی 

بالاتری دارند، جایگزین آن ها خواهند شد. 
میزان تعهد خودروســازان برای این سه خودرویی 
که تولید نمی شــوند در مجمــوع کمتر از 5۰ هزار 
دستگاه اســت که طبق هماهنگی با سازمان ملی 
استاندارد، شــماره گذاری خواهند شد.گزارش های 
رســیده حاکی از آن اســت که قرار نیست، توقف 
تولید ایــن خودروها لغو شــود؛ بلکــه این تعداد 
تعهد ایجاد شــده از پیش، شماره گذاری و تحویل 
خواهند شــد و پس از آن دیگر تولید و عرضه این 

محصولات متوقف خواهد بود.

گزارش

»تدبیر تازه«  گزارش می دهد
معرفی تاکسی ریل های فرانسوی

 

گروه راه و مســکن: بر اســاس کنسرســیوم منعقدشــده 
بــا بهره برداری شــرکت ریلــی Akiem، منابــع مالی و 
مشــارکت های صنعتی و علمی لازم برای توسعه تاکسی 
ریل های بســیار ســریع، چابک و خودران کــه می توانند 
مســافران را در طول خطوط ریلی جابجــا نمایند، صورت 
گرفته اســت. این شــرکت که خود را ارائه دهنده خدمات 
صنعتی در حوزهٔ حمل ونقل ریلی به بخش های خصوصی، 
دولتــی و نیز بهره برداران ریلی اســت، می داند با راه اندازی 
یک اســتارت آپ در حوزه حمل ونقــل در طی امضای این 
تفاهم نامه اعلام کرد که زمینهٔ مناسب برای مشارکت مالی 
و صنعتی بخش های فعال در این حوزه فراهم شــده است و 
تاکسی های ریلی درواقع یک پروژه نوآورانه به شمار می روند 
که می تواند نســل جدیدی از وســایل نقلیه ریلی سبک و 
اتوماتیک را برای ارائه خدمات ناب در سراســر فرانســه در 
اختیار مدیریت شهری و شــهروندان در طولانی مدت قرار 
دهد که ضمن برآورده ساختن پایدار نیازهای مشتریان ریلی 

درآمدزایی خوبی داشته باشد.
مدل مفهومی تاکســی ریل بر اساس عملیات خودکار قطار 
شــکل گرفته اســت که در آن کوشیده می شــود از طریق 
استقرار نوآوری های فن آورانه با جایگزینی سفرهای ریلی 
با ســفرهای جاده ای حجم ترافیک کاهش یافته و درنتیجه 
با لحاظ نمودن اســتانداردهای مرتبط با تعهدات کنفرانس 
آب وهوای پاریس شــیوه ای مناســب برای کاهش کربن و 
اثرات ردپای کربن، ارائه شده بوده و درنهایت کمک می کند 
تا مناطق شــهری به نحو مناســبی بر اســاس حمل ونقل 
همگانی بازآفرینی شود.از ســوی دیگر توسعه ریلی نقش 
مهمی در رشــد فعالیت های اقتصادی در ســطوح محلی و 
ملی ایفا می نماید. بنابراین تاکسی ریل ها با ارائه چشم انداز 
نوین از طریق اســتفاده از فن آوری های نوآورانه می کوشد 
هزینه های مدیریت شهری را حداقل نموده و با چالش های 

مرتبط با آلودگی و ترافیک مقابله نماید.
 طرح مذکور یک استارت آپ نوآورانه و بلندمدت است که 
شــیوه ای منطقه ای و جدید را برای حمل ونقل در سراســر 
فرانســه فراهم می آورد.یکی دیگر از ویژگی های این طرح 
ایجــاد زمینه برای پایداری فعالیت هــای اقتصادی در یک 
محیط پویای شهری است که می تواند خدماتی متناسب با 
نیازهای بومی مردم هر منطقه در سراسر فرانسه درعین حال 
سازگاربامحیط زیســت را ارائه داد.نوآوری های به کاررفته در 
این طرح و هزینه های پایین و بسامد ارائه خدمات بیشتر و 
راحتی مسافر بیشتر از مؤلفه های منحصربه فرد آن به شمار 

می رود.
 درعین حال نیز بهتر نمودن شرایط آب وهوایی از اهداف این 
طرح بزرگ است.درنتیجه آنکه بهره گیری از تخصص های 
متعدد فنی و مالی برای پشتیبانی از حمل ونقل تاکسی های 
ریلی به صورت جامع برای مدیریت شهری از دیگر نتایج این 
طرح است.در برنامه های توسعه این سیستم آمده است که 
تلاش خواهد شد در ۲۰۰ نقطه فرانسه این طرح پیاده سازی 
شــود. بهره گیری از دانش روز نگهداری و تعمیرات از دیگر 

نکات برجسته توسعه این سیستم ها محسوب می شود.

 

یکی از سیســتم های قطار پرسرعت که توسط 
شــرکت راه آهن شــرق ژاپن )JR( سال هاست 
مورد بهره بــرداری قرارگرفته و میــان توکیو و 
جزیره»ایســو« به ترابری مســافر می پردازد به 
قطار»سوپر ویوادریکو« موسوم است که بسیاری 
از شهروندان ژاپنی لذت مسافرت با آن را با هیچ 
یک از مُدهــای حمل ونقل حتی هواپیما عوض 
نمی کننــد زیرا از منظر زیرسیســتم های راحتی 
مسافر و سایر امکانات رفاهی سفر بسیار مطلوب 

و مورد پسند آنها است.
قطــار »ســوپرویوادریکو«  تنها یکــی از انواع 
مختلف سیســتم های ریلــی و قطارهای مدرن 
و جدید ژاپنی اســت که در پی خصوصی سازی 
و فعالیت بخش خصوصــی راه آهن دولتی ژاپن 
به شــش شــرکت خصوصی منطقه ای و یک 
شرکت حمل ونقل عام از سال 1۹۸۷ در صنعت 
حمل ونقل ریلی ژاپن برای جابجایی مســافران 

ظهور نمود.
هر یک از ۶ شرکت خصوصی فوق الذکر به طور 
خاص در یک منطقه خاص از ژاپن ایجادشــده 
و به عملیات بهره برداری و جابجائی مســافران 
مشغول هســتند. این شــرکت ها مجموعاً و در 
کنار هــم به عنوان گروه راه آهن ژاپن شــناخته 
می شوند. خصوصی سازی در صنعت حمل ونقل 
ریلــی ژاپن علاوه بر ایجاد تحــول و دگرگونی 
عظیم در ســاختارهای مدیریتی شــرکت های 
راه آهن ژاپنی سبب ایجاد قابلیت رقابت پذیری در 
استفاده از شیوه ها و فن آوری های روز و مدیریت 
بهینه در این صنعت مهم ژاپنی شــده است. بر 
اســاس اســناد موجود، پیش از خصوصی سازی 
صنعت حمل ونقل ریلــی، راه آهن ملی ژاپن ۳۷ 
تریلیون ین )۳۷۰ میلیارد دلار( بدهی داشــت و 
باوجود یارانه زیاد دولتی بازهم سالانه حدود 1/۷ 
تریلیون ین )1۷ میلیارد دلار( ضرر و زیان می داد 
که این مســئله به هیچ وجه مطلوب دولت ژاپن 
نبود. بر اساس گزارش های منتشرشده همچنین 
براثر مدیریت دولتــی و تصدی گری آن، روحیه 
کارکنان صنعــت حمل ونقل ریلی ژاپن تا حدود 
زیادی تضعیف شــده بود و راه آهن ملی در برابر 
استانداردهای بالای خدمات مشتری ژاپن حالتی 

مناسب، مطلوب و استثنائی نیافته بود.
در پی ایجــاد فرایند خصوصی ســازی، امروزه 
شــرکت های عضو گروه هفت ژاپن در صنعت 
حمل ونقــل ریلی، جمعاً بیش از ۲۰۰ میلیارد ین 

)۲ میلیارد دلار( سود سالانه به دست می آورند و 
به جای دریافت و بهره گیری از یارانه های دولتی و 
سوبسیدهای فزاینده می توانند از طریق پرداخت 
مالیات های قابل ملاحظه دستگیر دولت نیز باشند 
و از سوی دیگر تلاش برای جذب مسافر بیشتر 
توسط شرکت های خصوصی ریلی سبب افزایش 
تعداد مسافران، توســعه خدمات ریلی و رضایت 

استفاده کنندگان شده است.
تعیین نقشه راه و مسیر آینده ��

در اواســط دهه 1۹۸۰ میلادی خصوصی سازی 
به یک نحله جهانی مبدل گردید و کشــورهای 
بسیاری از سراسر جهان این نظریه و رهیافت های 

و  پذیرفتنــد  را  آن  از  منتــج 
قبــول کردند که بهتر اســت 
شرکت های خدماتی و تولیدی 
از انحصار دولتی ها خارج شــده 
بخــش خصوصی  توســط  و 
مدیریت شــوند. در ژاپن ابتدا 
راه آهن و پس ازآن شرکت های 
و  ‹‹نیپون‹‹  تلگــراف  و  تلفن 
وارد عرصه  ژاپــن  دخانیــات 
خصوصی شــدند و اداره آن ها 
به وسیله بخش خصوصی انجام 
شــد. اما مهم تریــن تحول در 
این بخش مطلوبیت مسافری، 
جلب رضایت مشتریان، افزایش 
کارایی و ســودآوری بیشتر بود 
راه آهن  انحــلال  از عواید  که 

ملی ژاپن ناشــی می شــد و موجــب گردید تا 
راه آهن خصوصی ژاپن بــه یکی از مهم ترین و 
در  نمونه های خصوصی سازی  موفقیت آمیزترین 
جهان بدل گردد و به عنــوان الگو موردپذیرش 

قرار گیرد.

بزرگ ترین چالشی که شــرکت های خصوصی 
ریلی از ســال 1۹۸۷ با آن مواجه شــدند، لزوم 
کاهش نیــروی کار مــازاد در راه آهن ژاپن بود. 
حدود ۷۰/۰۰۰ کارمند می بایســت از فهرســت 
حقوق بگیران خارج می شدند و این دشواری کار 
بخش خصوصی را نشان می داد. ماتسودا رئیس 
شــرکت راه آهن شــرق ژاپن در این خصوص 
می گوید:راه آهــن این کشــور تا حــدود زیادی 
خوش اقبال بود که در آن زمان ژاپن در میانه راه 
مسیر شکوفایی اقتصادی قرار داشت و من واقعاً 
تردید داشتم که می توان این مشکل را اگر شرایط 
اقتصادی امروز می بود، مرتفع نمود! اما با موفقیت 
مشــکلی  ایجاد  بــدون  و 
دیگر  بخش های  در  خاص 

مورداستفاده قرار گرفتند.
شرکت های ریلی با مکانیزه 
سازی فرایندهای نگهداری 
و تعمیــرات خطوط ریلی و 
نصب سیستم های هوشمند 
فــروش و نیــز جمع آوری 
خودکار کرایه توانســتند تا 
حــدود زیادی مشــکلات 
کمبــود عامل انســانی را 
مرتفع نمایند. ماتسودا ادامه 
شــرکت های  که  می دهد 
ریلــی ژاپنــی در آن زمان 
شــکل گیری  از  پیــش  و 
 ۷۲۰۰۰ خصوصی ســازی 
پرسنل داشتند که غالباً نیز در بخش های عملیاتی 
راه آهن مشــغول به کار بودنــد. در حال حاضر 
ایــن تعداد باوجود توســعه خطوط ریلی کاهش 
محســوس داشــته و این صنعت باوجود داشتن 
5۹۰۰۰ کارکن، همچنــان در نظر دارد تا تعداد 

آن ها را به 5۰۰۰۰ نفر کاهش دهد.
در  �� خارجی  شرکت های  مشارکت 

توسعه حمل ونقل ریلی
فراینــد تفکیــک سیاســت گذاری و نظارت از 
مدیریت در راه آهن ژاپن زمینه مناســبی را برای 
تمهیدات بیشتر و تهیه تجهیزات و فن آوری های 
موردنیــاز راه آهن فراهــم نمود و بســیاری از 
بوروکراســی های پیچیده و دشــوار را از میان 
برداشت. شرکت های ســنتی و قدیمی راه آهن 
ملی ژاپن عملًا تنها با شــرکت های داخلی که 
روابط دیرینــه و پایداری با راه آهن داشــته اند؛ 
دادوستد می کردند و این مهم آن ها را از راه یابی 
بــه رویکردهای نوین و فن آوری های روز جهان 
بازمی داشت. اما گروه شرکت های راه آهن ژاپن با 
در پیش گرفتن رویکرد خصوصی سازی به سرعت 
خریــد فن آوری ها و تجهیزات موردنیاز خود را از 
سایر کشورهای توسعه یافته ریلی در سراسر دنیا 

آغاز نمودند.
انبوهی از مشکلات ��

راه آهن ژاپن همچنان با یک ســری مشکلات 
طاقت فرسا و سنگین روبروست. شرکت راه آهن 
شرق و شرکت راه آهن مرکزی هنوز در تلاش اند 
تا بدهی های بجــا مانده از راه آهــن ملی ژاپن 
را بپردازند و این در حالی اســت که ســود کلیه 
شــرکت های راه آهن ژاپن در طول رکود کنونی 
جهان کاهش محسوســی یافته است. مسافران 
راه آهن احتمالًا با بهبود اوضاع اقتصادی، بیشتر 
می شــوند ولی همچنان هزینه هــای عملیاتی 
بــا افزایش طول ناوگان و زیرســاخت ها اضافه 
می گردد. شــرکت راه آهن شــرق ژاپــن، برای 
نخســتین بار پس از خصوصی ســازی، مشغول 
مذاکره بــا وزارت حمل ونقــل در مورد افزایش 
کرایه ها اســت که اگر موافقت حاصل شود سایر 
شــرکت های راه آهن ژاپن نیز بی تردیدی از آن 

پیروی نموده و منتفع خواهند شد.
امروز شرکت های راه آهن ژاپن به آخرین مرحله 
خصوصی سازی رسیده اند که طی آن سهام دولت 
به سرمایه گذاران در بخش های خصوصی واگذار 
می شود. شرکت راه آهن شرق ژاپن سال گذشته 
سهام خود را در بورس اوراق بهادار عرضه نمود. 
شــرکت راه آهن غرب نیز به طور مشــابه تقاضا 
داشته است که سهامش در بورس عرضه شود و 
انتظار می رود در بهار سال آینده دادوستد بر روی 
این ســهام آغاز گردد. باید در نظر داشت که این 
ســفر هنوز به پایان خود نرسیده است اما مسیر 
خصوصی ســازی بســیار هموارتر ازآنچه انتظار 

می رود، ریل گذاری شده است.

»تدبیر تازه« گزارش می دهد

فرایند خصوصی سازی در صنعت حمل ونقل ریلی ژاپن

ممنوعیت حذف بی دلیل متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید گفت: حذف متقاضیان طرح نهضت ملی بدون 
علت موجه در هیچ یک از شرکت های تابعه قابل قبول نخواهد بود.به نقل از وزارت راه 
و شهرسازی، علیرضا جعفری اظهار کرد: حذف متقاضیان طرح نهضت ملی بدون علت 
موجه در هیچ یک از شــرکت های تابعه قابل قبول نخواهد بود و در صورت حذف بدون 

علت متقاضیان مسکن نهضت ملی با کارگزار مربوطه برخورد خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای جدید با تأکید بر پیشبرد طرح های نهضت ملی در 
حوزه مسکن و آماده سازی به صورت همزمان در شهرها، بیان کرد: شهرها در این مسیر 
از ظرفیت پیمانکاران و انبوه سازان بهره برده و صدرو پروانه برای ساخت شهرک ها را نیز 
با توجه به ضوابط و قوانین موجود در دستور کار قرار دهند.وی گفت: مهم ترین اقدامات 
در بخش پیشــبرد طرح نهضت ملی مسکن اعم از پالایش متقاضیان، تعریف طرح ها و 
زمین، انتخاب پیمانکار و آغاز عملیات اجرایی است که باید در تمامی شهرها با توجه به 

برنامه زمانبندی پیش رفته و در دستور کار قرار گیرد.

راه اندازی نخستین کشتی مسافربری هیبریدی

محققان بریتانیایی توانستند نخستین قایق مسافربری هیبریدی را تولید و به بازار حمل ونقل 
عرضه نمایند. ویژگی مهم این قایق ها بهره گیری از ســوخت های زیستی برای شارژ مجدد 

باتری های آن است.
پیاده ســازی نهائی این کشتی ها در بهار ســال ۲۰۲۳ خواهد بود. طراحی کشتی های جدید 
امکانی را برای مسافران و گردشگران فراهم می آورد تا نیازهای مرتبط با جابجایی مسافران 
و گردشــگران را در سراسر لندن فراهم نموده و با اســتفاده از چرخه زیستی و باطری قابل 
شارژ مجدد مورداســتفاده قرار گیرند.این قایق های مسافربری دوستدار محیط زیست بوده و 
می توانند از تکنولوژی های ســبز بهره گیرند مدیرعامل شرکت Uber Boat چشم انداز این 
فن آوری را دســتیابی محیط زیست پاک و رشد پایدار حمل ونقل از طریق تبدیل هیدروژن به 
انرژی سوختی عنوان کرده است.از طرفی توسعه این قایق های مسافری توسعه اقتصادی را 
در بستر رودخانه گســترش می دهد به طوری که علاوه بر هزینه های مناسب می تواند میزان 

انتشار کربن را به صفر برساند.

پژمان صالحی
روزنامه نگار

محیا سادات بهره دار
روزنامه نگار

در ژاپن ابتدا راه آهن و پس ازآن 
شــرکت های تلفــن و تلگــراف 
‹‹نیپون‹‹ و دخانیات ژاپن وارد 
عرصه خصوصی شدند و اداره 

آن ها به وسیله بخش
 خصوصی انجام شد

» تدبیر تازه« گزارش می دهد
بررسی میزان آلایندگی هوای 

تونل های متروی لندن

محیا سادات بهره دار
روزنامه نگار

دانشگاه  �� تحقیقاتی  تیم  گزارش  نخست: 
ساوتهمپتون

تحقیقات جدید صورت گرفته توســط دانشگاه 
ســاوتهمپتون حکایــت از آن دارد که ریز ذرات 
گردوغبار- که در انگلستان به صورت نامنظم در 
هوای تونل وجود دارد_ مملو از فلزاتی هســتند 
که اغلب موجب مشــکلات برای سلامتی افراد 
از قبیل ســرطان و آمفیــزم در میان کارگران و 
مسافران می شــود که این تأثیر فراتر و بیشتر از 
ذرات گردوغباری است که به صورت مجاز در هوا 
موجود می باشد.در ماه مارس سال ۲۰1۳ تحقیق 
دیگری نیز از همین دانشگاه در مجله تکنولوژی 
و علوم محیطی منتشر شد که نشان می داد هوای 
ریز ذرات و گردوغبار موجود در تونل تا چه میزان 
می تواند برای کارکنان و مسافران دائمی متروی 
لندن مضر باشــد.این تیم پژوهشی از دانشگاه 
ســاوتهمپتون که با همکاری موسسه ملی حفظ 

ســلامتی عمومی و محیطی بر روی این پروژه 
کار می کند در گزارش خود آورده اســت که ریز 
ذرات گردوغبارهای موجود در ایستگاه های اصلی 
متروی لنــدن و همچنین در متروی فرودگاهی 
غالــب کشــورهای اروپا بر اســاس جمع آوری 
نمونه های متعــدد از ذرات بزرگ تر به این قرار 

هستند:
سایز ۱۰  �� -که  ذرات  درشت  نخست: 

میکرون یا کمتر دارد-
دوم: ریز ذرات - ۲/5 میکرون-که ریز ذرات ۲/5 

میکرون یا کمتر دارد-
در این گزارش آمده ریز ذرات گردوغبارها به مانند 
درشــت ذرات آکنده از فلــزات بوده اند بنابراین 
چنانچه با گســتردگی ســطح محیطی و میزان 
وجود آن در هوا در نظر گرفته شــوند، می توانند 
ریسک کار کردن و ســفر کردن از طریق مترو 
را افزایش دهند.به گفتهٔ مت لوکسام دانشجوی 
دکتری دانشــگاه ساوتهمپتون و یکی از اعضای 
تیم تحقیقاتی؛ »این ریز ذرات پتانســیل بالایی 
در ورود بــه شــش ها و بدن انســان دارند که 
می توانند برای ســلامتی بدن ریســک مهمی 
باشند«بر اســاس فرضیات محققان در دانشگاه 
ساوتهمپتون، درحالی که ذرات درشت در مجاری 
تنفسی بدن _ از قبیل مجراهای بینی و نایژه ها_ 
و ذرات کمــی ریزتر در نایژک هــا« مجراهای 
تنفســی کوچک تر« جمع می شــوند، ریز ذرات 

گردوغبار می تواننــد حتی در عمیق ترین نواحی 
ریه ها و حتی نایژه ها نفوذ نمایند.محققان به این 
نتیجه رســیده اند که شواهدی وجود دارد که ریز 
ذرات گردوغبار می توانند پوشش محافظ مجاری 
تنفسی _ پوشش مخاطی_ را از بین برده و به 
بافت زیرین و جریان خون وارد شود و این بدان 
معنا است که اثرات سمی ریز ذرات ممکن است 
به مجاری تنفسی محدود نشــده و حتی قلب، 
عروق، کبد، مغز و کلیه هــا را نیز درگیر نمایند.

مجمع اتحادیه های صنفی - TUC- در گزارش 
گردوغبارهای موجود در محیط های کاری تائید 
کرده است که » دو مورد از جدی ترین مشکلات 
ســلامتی که گردوغبار موجب بروز آن می شود 
سرطان های ریوی، گلو، بینی و دیگر مشکلات 
ریوی است که تحت عنوان بیماری مزمن انسداد 

ریوی )C.P.O.D( از آن یاد می شود.
دوم: عکس العمل سازمان حمل ونقل  ��

عمومی لندن
علی رغم انتشــار گــزارش و شــرایط وضعیت 
مطرح شــده در تحقیقات دانشگاه ساوتهمپتون، 
ســازمان حمل ونقل عمومی لندن سرسختانه بر 
این باور اســت که هیچ دلیلــی برای نگرانی در 
مورد میزان گردوغبار موجود در ایســتگاه های 
متروی لندن وجود ندارد.به گفتهٔ » هاورد کالینز« 
مقام ارشد بهداشــت و سلامت در مترو لندن،« 
پرواضح است که چنین نتیجه گیری در مورد مترو 

لندن با تکیه بر این تحقیق جدید که بر اســاس 
بررســی تنها یک یا چند ایســتگاه بوده، مبنای 
دقیقی نداشــته و کاملًا اشتباه است«وی افزوده 
که ما سال هاست به شیوه های علمی کوشیده ایم 
سطح گردوغبار موجود در تونل ها و ایستگاه های 
متروی لندن را به منظور حصول اطمینان کامل و 
ایجاد آسودگی خاطر مسافران و کارمندان کنترل 
و پایش نماییــم و در این خصوص نیز اقدامات 
مؤثری توســط متروی لندن به عمل آمده است. 
این مهم از طریق گزارش مســتقلی که موسسه 
طب کار حمل ونقل عمومــی متروی لندن ارائه 
داده و بر اســاس راهکارهای پیشــنهادی برای 
پیاده سازی و  کنترل میزان آلایندگی مســتمراً 
پشتیبانی می شــود و در آن به این نتیجه رسیده 
شده است که گردوغبار داخل تونل های متروی 
لندن با ضریب احتمال بســیار قوی به هیچ وجه 

برای سلامتی در آستانه خطر نیست.
سوم: عکس العمل رئیس هوای پاک  ��

لندن
همچنیــن دکتر ســایمون بیرکت، مؤســس و 
رئیس ســازمان هوای پاک در شهر لندن - که 
یک سازمان عام المنفعه است و سعی در کاهش 
سطح آلایندگی هوا در لندن و حصول اطمینان از 
اینکه قوانین مربوط به کیفیت هوا اجرا می شوند 
را دارد - بر این باور اســت که به منظور حمایت 
از سلامتی مســافران و کارکنان متروی لندن، 

تذکرات و اخطارهای مرتبط و جدید لازم اســت 
ارائه و اجرایی شود. وی افزود:‹‹ شواهد و مدارک 
علمی مکرراً نشــان دهندهٔ این مهم اســت که 
مخاطرات سلامتی و تأثیرات ناشی از در معرض 
ذرات گردوغبار بــودن در بازه های کوتاه مدت و 

بلندمدت کاهش پیدا نکرده است‹‹
عکس العمل  �� لندن  شهردار  سخنان  چهارم: 

سازمان حمل ونقل عمومی لندن
» شهردار لندن می گوید که گردوغبار موجود در 
متــرو با توجه به زمان محدود حضور کارکنان و 
نیــز در معرض نبودن دائمی در این محیط مترو 
و نیز عدم کفایــت داده ها و توصیه های علمی و 
کافی برای بررسی بیشــتر به موسسه طب کار 
- IOM- بــا همکاری دو دانشــگاه« ابردین و 
ادینبورگ« موردمطالعه بیشتر قرار خواهد گرفت.

پیرو سخنان شــهردار لندن سازمان حمل ونقل 
عمومی لندن ضمن رد خواســته شهردار آورده 
اســت از نتایج مجموع ایــن گزارش ها و پایش 
ها چنین نتیجه گیری می شــود که » گردوغبار 
موجود در تونل های متروی لندن با احتمال بسیار 
ضعیفــی موجب خطرات جدی برای ســلامتی 
کارکنان مشغول به کار در متروی لندن می شود« 
و احتمال آن بســیار ضعیف اســت که حتی به 
مســافران دائمی نیز آسیبی وارد شود و برخلاف 
سخنان شهردار نیازی به بررسی بیشتر در حال 

حاضر نیست.

IOM پنجم: گزارش مؤسسه طب کار
موسســه طب کار- آی.او. ام- وجود گردوغبار 
مضــر را در خطوط متروی لنــدن را تائید نمود. 
در این گزارش آمده است حد مجاز کنونی ذرات 
گردوغبار در انگلستان که توسط موسسه علمی – 
COSHH - )موسسه کنترل مواد آلاینده( آمده 
مخاطرات ناشــی از مواد آلاینده برای سلامتی 
کارکنان مترو مستمراً کنترل و پایش می شود در 
ادامه این گزارش آمده است که این ذرات زمانی 
به صــورت خطرناک درمی آیند که چگالی آن در 
 « mg/m³ 1۰ « هوا مســاوی یا بزرگ تــر از
از گردوغبار استنشاق شــده یا »mg/m³ 4 آن 

باشد.
لازم به توضیح اســت که این اعــداد از طریق 
فرمولی به دست می آید که مدت زمان در مغرض 
بودن هر نفر را مدنظر قرار می دهد که معادل ۸ 
ساعت در روز اســت که به آن« TWA« برای 
هشــت ســاعت میانگین زمانی گفته می شود.

بااین وجود » سازمان حمل ونقل لندن مصرانه بر 
این باور اســت که هیچ دلیلــی برای نگرانی در 
مورد میزان گردوغبار موجــود در متروی لندن 
وجود ندارد«مؤسسه طب کار همچنین آورده که 
چنانچه کارکنان بیشــتر از این حدود اعلام شده 
در معــرض گردوغبار باشــد، کارفرمایان مترو 
باید اقدامات عملی و مؤثر را طبق اســتانداردها 
و توصیه های بهداشــتی به منظور جهت مرتفع 

کــردن ریســک ها و مخاطرات بــرای آن در 
 »TUC « نظر بگیرند.در ســال ۲۰11 موسسه
گزارشــی را تحت عنوان گردوغبارهای محیط 
کار منتشــر کرده که در آن بر اســاس شواهد 
علمی نشــان داده شــده که حد مجــاز فعلی 
mg/ 1۰ « گردوغبار قابل استنشــاق از بــازه
m³ » و » mg/m³ 4 » باید کمتر باشــد.

این دیدگاه مورد تائید موسسه طب کار نیز قرار 
گرفت و این موسسه طی گزارش رسانه ای خود 
در 5 مــی ۲۰11 اعلام کرد: حــد مجاز ذرات 
گردوغبار در انگلســتان برای هوای تنفسی و 
ورودی به ریه هــا به ترتیب« mg/m³ 4 »و 
» mg/m³ 1۰ » ناســالم می باشد و توصیه 
می شود ســطح در معرض بودن افراد را به زیر 
ایــن حد مجاز کاهش داد کــه این مهم برای 
بخش های عملیاتی نیز قابل تصور اســت.این 
موسسه همچنین پیشنهاد داد که تا زمانی که 
حد مجاز ایمن در نظر گرفته شود، کارفرمایان 
باید سطح در معرض بودن افراد برای گردوغبار 
قابل استنشــاق را به زیر« 1 ام.جی/ ام ۳« و 
گردوغبار ورودی به ریه ها را از طُرُق مقتضی به 
زیر« mg/m³ 5  » برسانند. موسسهٔ علمی » 
TUC« همچنین پیشنهاد می دهد که حد مجاز 
 mg/m³  ۲/5 « استاندارد گردوغبار باید بین
» و » mg/m³ 1 » برای گردوغبار ورودی به 

ریه ها و گردوغبار قابل استنشاق باشد
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گردشگری

بازتاب

امین اموال نیاوران به فهرست 
مشاهیر میراث ۲۰۲۲ فیوا پیوست

ایرنا: امین اموال مــوزه خودروهای اختصاصی مجموعه 
فرهنگی تاریخی نیاوران در رأی گیری سالانه فدراسیون 
بین المللی وسایل نقلیه تاریخی )FIVA( به عنوان یکی 
از تاثیرگذارترین افراد در حفظ میراث تاریخی و فرهنگی 
وسایل نقلیه در جهان انتخاب و نام او در »تالار مشاهیر 

میراث« این فدراسیون جهانی ثبت شد.
بنابراین گزارش در گزارشی که در وب سایت رسمی فیوا 
منتشر شده، آمده است که شهرزاد پاک نیت همدانی به 
دلیل ســال ها تلاش در حفظ و نگهداری از خودروها و 
موتورسیکلت های کلاسیک و همکاری برای راه اندازی 
کوچکترین و بهترین موزه اتومبیل ایران، در رأی گیری 
ســالانه FIVA( ۲۰۲۲( به عنوان یکی از پرتلاش ترین و 
تاثیرگذارتریــن افراد در جهان انتخــاب و نام او در تالار 

مشاهیر میراث فیوا به عنوان نماینده ایران ثبت شد. 
در ایــن گــزارش یکــی از داوران توضیــح می دهد: 
»نمایندگان رســمی فیوا در سراسر جهان دعوت شدند 
تا افراد تاثیرگذار خود را صرف نظر از اینکه این افراد نام 
آشنا هستند یا ناشــناخته، نامزد کنند. معیار اصلی آن ها 
انتخاب افرادی بود که سهم قابل توجهی در حفظ میراث 
وسایل نقلیه تاریخی داشته باشند. یک هیئت بین المللی 
معتبر از داوران، از میان نامزدها، پذیرفته شدگان نهایی را 

براساس گزارش های مستند، انتخاب می کنند«. 
در لیســت داوران این رویداد بین المللی افراد مشهوری 
حضور دارند و از جمله نکات جالب توجه در لیست ۹ نفره 
انتخاب شده توســط هیئت داوران فیوا، قرار گرفتن نام 
نماینده ایران در کنار بنیان گذار مؤسسه طراحی معروف 
پینیــن فارینا و همچنین بنیانگذار شــرکت هوندا موتور 
اســت. منتخبان از میان نفراتی که ۸1 عضو فیوا به این 

فدراسیون بین المللی معرفی کرده اند، انتخاب شدند. 
تیدو برسترس، رئیس فدراسیون بین المللی وسایل نقلیه 
تاریخی در حاشیه سفر به کشــورمان در اردیبهشت ماه 
سال جاری به منظور صدور و رونمایی از »اولین شناسنامه 
بین المللــی خودروهــای تاریخــی در ایــران« از موزه 
خودروهای اختصاصی مجموعه فرهنگی تاریخی نیاوران 
دیدن کرد. در این بازدید نحــوه حفاظت و نگهداری از 
خودروهــا و موتورهای مجموعه نیــاوران در یک موزه 
اختصاصی مــورد توجه او قرار گرفت و اذعان داشــت 
وسایل نقلیه قدیمی از میراث تاریخی کشورها محسوب 
می شــوند که نگهداری درســت و اصولی از آن ها جای 

قدردانی دارد.

معاون گردشگری خبر داد
برگزاری جشنواره شب های 

گردشگری با محوریت منطقه 
غرب کشور

مهــر: معــاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی گفت: جشنواره شب های 
گردشگری با محوریت منطقه غرب کشور و مشارکت 

چهار استان برگزار می شود.
بنابرایــن گــزارش، علی اصغر شــالبافیان از برگزاری 
جشنواره شب های گردشگری با محوریت منطقه غرب 
کشور و مشارکت چهار اســتان در برج میلاد خبر داد. 
وی گفت: در راســتای اجرای سیاســت توزیع سفر به 
اســتان های سراسر کشور و اطلاع رســانی جاذبه های 
کمتر شناخته شــده، جشنواره شــب های گردشگری 
منطقه غرب کشور در پایتخت، با همکاری شهرداری ها 

و ادارات کل چهار استان غربی برگزار خواهد شد.
بــه گفته معــاون وزیر بر اســاس برنامه ریزی صورت 
گرفته طی مدت زمــان برگزاری این رویداد، به ترتیب 
اســتان های همدان، ایلام، کرمانشــاه و لرســتان در 
شب های مجزا به اجرای برنامه های فرهنگی و معرفی 
ظرفیت های گردشــگری خود بپردازنــد و با تاکید بر 
خلاقیت، نوآوری و معرفــی جاذبه های نوظهور زمینه 
آشنایی هموطنان پایتخت نشــین با استان های منطقه 
غرب کشــور را فراهم کنند. معاون گردشگری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: برپایی 
غرفه های معرفی جاذبه های گردشگری، ارائه و فروش 
صنایع دستی، اجرای موسیقی و مراسم های آئینی، برپایی 
ســیاه چادرهای بومی عشایری، ارائه سوغات و خوراک 
ایرانی و در کل برپایی شب های فرهنگی در کنار ارتباط 
بخش خصوصی و فعالین گردشگری استان های غربی 
با همتایان خود در تهران، بخشی از برنامه های پیش رو 

در این رویداد شناخته می شود.
نمایشگاه و جشنواره گردشگری منطقه غرب کشور از 
تاریخ ۲ لغایت ۶ مرداد ماه سال جاری از ساعت ۲1 الی 

۲۳ در محل برج میلاد برگزار خواهد شد.

تریبون

نماینده لنگرود در مجلس عنوان کرد
بندر چمخاله تن ها بندر گردشگری 

شمال کشور

ایسنا:  نماینده لنگرود در مجلس، بندرچمخاله را یکی 
از طرح های زیرســاختی شهرســتان دانست و ادامه 
داد: این طرح در ســه فاز تعریف شــده و تن ها بندر 

گردشگری شمال کشور محسوب می شود.
پرویز محمدنژاد، با بیــان اینکه طی هفته های اخیر 
طرح های مهمی در مجلس مطرح شده است، اظهار 
کرد: یکی از این طرح هــا تبدیل وضعیت مجموعه 
شــرکت ها و پیمانی ها و حجمی ها بوده که تاکنون 
عدد ۷۰۰ هزار نفر به کمیسیون ها اعلام شده و قطعا 

بیشتر می شود.
وی تبدیل وضعیت را یک مطالبه عمومی دانســت و 
افزود: این مطالبه ســال های سال مطرح بوده و لذا 
مجلس پای کار آمده و طرح کلی رای آورده، اما برای 
بازنگری و رفع ابهامات به کمیســیون های مربوطه 

بازگشت داده شده است.
نماینده لنگرود در مجلس شــورای اسلامی از دیگر 
دغدغــه های مردم را افزایش مالیات یا به عبارتی در 
هم ریختگی نظام مالیاتی در وصول مطالبات دانست 
و خاطرنشــان کرد: هم در شهرستان و هم در استان 
وضعیت آمور مالیاتی را پیگیری کردیم و اتحادیه های 
اصنــاف را پای کار آوردیم تا با آمور مالیاتی به توافق 

برسند.
محمدنــژاد با بیان اینکه بســیاری از تراکنش ها در 
صنوف مشــکوک یا غیر مالیاتی هستند، گفت: برخی 
از تراکنــش ها اصلا خرید و فروش نیســت، بلکه از 
پوز جهت انتقال پول از یک حســاب به حساب دیگر 
اســتفاده شــده، اما به عنوان درآمد محسوب شده و 

مالیاتی به آن تعلق گرفته است.
وی با اشاره به ساماندهی بخشی از این تراکنش ها، 
اضافه کرد: ۹۰ درصد تراکنــش ها قابل حل بوده و 
حدود 1۰ درصد مشــکوک است که عددهای بالایی 
را برای مودیان ثبت کرده لذا با همکاری وزیر اقتصاد 
و دارایــی و توافق اتحادیه هــا و ادارات آمور مالیاتی 

ساماندهی را آغاز کردیم.
نماینده لنگرود در مجلس با بیان اینکه قانون مالیات 
در سال ۹4 مصوب شده اما دولت وقت آن را اجرایی 
نکرده، متذکر شد: دولت فکر می کرد این مالیات در 
نظام اجتماعی مشکل ساز می شود و لذا به آن عمل 
نکرد، اما دولت ســیزدهم اجرای قانون مالیات را در 
دســتور کار قرار داده و منفعــت طلبی ندارد، بلکه به 
دنبال سیســتمی کردن حوزه مالیات است، زیرا نظام 
مالیاتی کشور باید شفاف و ساماندهی شود و همگان 

بدانند چگونه باید مالیات پرداخت کنند.
وی در ادامه کشاورزی و گردشگری را دو مزیت نسبی 
گیلان دانست و اضافه کرد: در شهرستان لنگرود چند 
طــرح اولویتدار از جمله کنارگذر، بیمارســتان تامین 

اجتماعی و بندر چمخاله را در دستور کار داریم.
محمدنــژاد، بندرچمخالــه را یکــی از طــرح های 
زیرساختی شهرستان دانســت و ادامه داد: این طرح 
در سه فاز تعریف شده و تن ها بندر گردشگری شمال 

کشور محسوب می شود.
وی بــا بیان اینکــه عملیات اجرایی بنــدر چمخاله 
با شــیب تندی پیش می رود و ۷۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکــی در مجموعه پل )۳5۷ متــر( و دریاچه آرام 
دارد، خاطرنشان کرد: به زودی شاهد رشد دو برابری 
عملیات اجرایی خواهیم بود و قرار شــده تا شهریور 
14۰۲ به اتمام برسد؛ اعتبار 14۰ میلیارد تومانی برای 
این بندر برآورد شــده و هرچه زودتر کار را تمام کنیم 

از نظر مالی کم هزینه تر خواهد بود.
نماینده لنگرود در مجلس، همچنین از راه اندازی 1۸ 
ایستگاه پمپاژ مازاد در شهرستان خبر داد و بیان کرد: 
از ســال آینده در حوزه آب زراعی شهرستان مشکل 

نخواهیم داشت.

ایرنا: آهنگری ســنتی قدمتی دراز در 
ایــران دارد و روزگاری ایــن حرفه در 
میان مردم بویژه روستائیان با استقبال 
فراوانی روبرو بود اگرچه اکنون فناوری 
هــای مدرن اقبــال به ایــن حرفه را 
کاهش داده است اما حمایت از شاغلان 
در ایــن صنعت می تواند یکی از حرفه 
های سنتی کشــور را همچنان سرپا و 

فعال نگه دارد.
بنابراین گزارش، عنصری را در طبیعت 
نمی تــوان یافت که ماننــد آهن در 
ریزترین جزئیات زندگی انســان نقش 
داشته باشــد و در عین حال نماد دور 
شــدن انســان از اصل خودش یعنی 

همان خاک باشد.
آهن سرســخت ترین فلزی است که 
وارد زندگی روزمره انســان ها شــده 
اســت. سرســختی که حتی در قرآن 
کریم هم از آن یاد شــده است با این 
حال سرانگشتان هنرمندان چیره دست 
همین عنصر بی انعطاف ســخت جان 
را چون مــوم در خدمت همان زندگی 
اصیل خاکی انسان در می آورد گویی 
آهن خود بخشــی از وجود انسان می 
شود. سالهاســت که دنیا پر از دستگاه 
و کارخانه های مدرنی شده که آهن را 
در چشم به هم زدنی به درون قالب و 
کوره می ریزنــد و دیری نمی پاید آن 
طور دوســت دارد بیرون می آورد اما 
هنوز هم ابزارهای تولید دست آهنگران 

چیره دست ویژگی هایی دارد که هیچ 
کارخانه ای نمی تواند ان را بسازد.

هنوز هم در مناطقی از ایران بویژه در 
مناطق روستایی آهنگران در کنار سایر 
نیازهای  با ســخت کوشی  هموطنان 
هموطنان را برای تهیه ابزارآلات آهنی 
را بــرآورده می کنند و از ســویی این 
صنعت دســتی بومی را زنده نگه می 

دارند.
صنعت آهنگری تاریخی به قدمت عمر 
انسانها دارد و در هر دوره به مقتضای 
زمان و نیاز تغییر کرده است و آنچه این 
صنعت را ماندنی کرده افکندن پنجه در 
پنجه فناوری اســت که موجب شده از 

یادها نرود و همچنان پابرجا بماند.
دیــر زمانی نمی گذرد که در اســتان 
کهگیلویــه و بویراحمد آهنگران چیره 
دســت در کنار مردمان این دیار، ابزار 
آهنی مورد نیاز بویژه ابزار کشاورزی را 
فراهم می کردند و در ییلاق و قشلاق 
پا به پای عشــایر کوچ می کردند اما 
سالهاست چرخهای فعالیت این حرفه 

قدیمی می لنگد.
در ایــن گزارش وضعیت حرفه قدیمی 
آهنگری در کهگیلویــه و بویراحمد و 

مشکلات آن بررسی شده و در گفت و 
گو با یکی از اهنگران شهرستان چرام 

درد دلهای وی را جویا شدیم.
بشیر حدادی یکی از هنرمندانی است 
که در آستانه چهل سالگی بر خود می 
بالــد که در نیمــی از عمرش، آهن بر 
سندان سخت کوبیده و آن را به خدمت 

انسان درآورده است.
او جا پای پدران و نیاکانی گذاشته که 
تاریخی دراز دارد و به کاوه آهنگر می 
رســد همان کاوه ای که حکیم طوس 
فردوسی به تفصیل درباره ویژگی های 

پهلوانی آن شعر سروده است.
بشــیر صبح که چشــم باز می کند در 
کارگاه سنگ و گلی اش که هیچ نشانی 
از زندگی مدرن آهنی ندارد بر ســندان 
آهنگری می کوبد و شب با خیال آسوده 
از اینکه مسئولیتی را که به خاطرش پا 
به این دنیا گذاشته به خوبی انجام داده 

سر بر بالین می گذارد.
با اینکه دنیا پر از دستگاه و کارخانه های 
مدرنی شده که هر ابزاری را در چشم به 
هم زدنی از کوره بیرون می اندازند اما 
حدادی بر این باور است آنچه از دست 
و تــوان آهنگران بر مــی آید را هیچ 

کارخانه ای نمی تواند بسازد.
او نگران اســت که وابســتگی انسان 
هــا بــه ابزارهــای کار صنعتی باعث 
دلسردی آهنگران شود و برای همین 
هم به دنبال تبلیغ و ترویج شــغل آبا و 
اجدادیش است تا هم این صنعت بومی 
بدست فراموشی ســپرده نشود و هم 

آهنگر تربیت کند.
حدادی می گوید آهنگــران ابزارها را 
متناســب با فیزیک جسمی، جغرافیا و 
نیاز آدمها می ســازند. این گونه نیست 
که یک ابزار در تیراژ فراوان تولید کنند 

و به بازار بفرستند.
او بر این باور است که در کار آهنگری 
احترام به همه ویژگیهای انســانی که 
خداوند خلق کرده حرف اول را می زند.

حدادی می گوید بیل از نگاه همه بیل 
است اما هر فرهنگ و جغرافیایی برای 
کاری آن را نیــاز دارد و باید این ابزار 
مهم متناســب با نیاز همان فرهنگ و 
جغرافیا ســاخته شود. وقتی حدادی به 
این موضوعات اشاره می کند تازه آدم 
متوجه می شود چرا کشاورزان چندین 
بیل و کلنگ و داس می خرند تا شاید 

یکی از انها به دلشان باشد.
حدادی بر این باور اســت که آهنگری 
نه یک حرفه که نماد یک قوم ریشــه 
دار است و باید ترویج شود چرا که اگر 
حرفه آهنگری منسوخ شود یک قوم در 

تاریخ حذف خواهد شد.
او اشاره ای بی پیشینه صنعت آهنگری 
هم مــی کنــد و می گویــد: صنعت 

هنرهای  قدیمی تریــن  از  آهنگــری 
فلزکاری است و منشأ آن به زمان های 

بسیار دور بازمی گردد.
به گفته حدادی در این فرایند نیروهای 
بزرگی به کار گرفته می شود و لوازم کار 
اغلب بسیار سنگین هستند. در دوران 
گذشته فلز مورد نظرشان را تا حد لازم 
گداخته می کردند و بعد با یک انبر آن 
را بر روی ســندان نگه می داشــتند و 
چکش کاری می کردند تا شــکل مورد 

نظر را پیدا کند.
وی ادامــه مــی دهد: گاهــی نیز فلز 
گداختــه را با چکــش کاری در داخل 
یک قالب شکل می دادند و فلز گداخته 

شکل قالب را به خود می گرفت.
وی گریزی هم به پیشــینه آهنگری 
می زند و می گوید: از مطالعه اســناد و 
مدارک چنین اســتنباط می شود که از 
هزاره دوم پیــش از میلاد، یعنی دوره 
آهن به بعد، آهن همواره در میان فلزات 
از جایگاه خاصی برخوردار بوده و اقوام 
مختلف برای ایــن فلز، اهمیت زیادی 

قائل بودند.
ســاخت ابــزار و ادوات کشــاورزی و 
همچنین ساخت ســلاح های جنگی، 
توفیق بزرگی بود که بشر پس از کشف 
و استخراج آهن به آن ها دست پیدا کرد 
و جهش چشم گیری در سیر تکامل بشر 

با بکار گیری آن به وجود آمد.
به گفته حدادی ســنگ های اکسیدی 
فلزاتی چون مس، آهن، قلع و ســرب 
در دمایــی حــدود هشــت صد درجه 
ســانتی گراد، قابل احیا هستند و تأمین 
این درجه حرارت، حتی با فن آوری آن 

دوران ممکن بوده است.
حــدادی می گوید: آهــن یک عنصر 
طبیعی اســت که به طور خالص، بسیار 
نرم بوده و قابل اســتفاده نیست و برای 
استفاده از آن، این فلز را با مواد ناخالص 
مانند کربن، منگنز و ســلیس ترکیب 
کرده و آن را به صورت آلیاژهایی مانند 

فولاد تبدیل می کنند.
احیــای  بــرای  باســتان،  دوران  در 
ســنگ های آهن با زغــال چوب در 
حالت جامد، نخست آهن خام همراه با 
ناخالصی های دیگر تولید می شــده که 
شکلی اسفنجی داشــته؛ در آن زمان 
آهن اســفنجی در کوره هــای ابتدایی 

تولید می ش ده است.
بشیر در روســتای القچین شهرستان 
چرام در استان کهگیلویه و بویراحمد در 
خانه خود کارگاه کوچک آهنگری دایر 
کرده است اما قصد دارد کارگاه خود را 
از خانه جدا کند، توسعه دهد تا بتواند در 
این صنعت فعالیت بیشتری داشته باشد 

و هم شاگردانی تربیت کند.
این اســتاد آهنگر تاکید مــی کند در 

صورت داشــتن یک کارگاه آهنگری 
مجزا از محوطــه خانه، می تواند برای 
پنج نفر در این شرایط اقتصادی شغل 
ایجاد کند و از سویی در شرایط بهتری 
به همشهریان خدمات مورد نظر را ارائه 

دهد.
نزدیک به یک ســال اســت که این 
آهنگر در مرکز استان و شهرستان چرام 
دست به دست می شود از این اداره به 
آن اداره برای گرفتن یک استعلام پاس 
داده می شــود، معاونت صنایع دستی 
برای دادن مجوز جهت ساخت کارگاه 
از او خواسته از ســایر ادارات استعلام 
بگیرد. گرفتن استعلامی که اکنون می 

رود به یک سال برسد.
اکنــون همه ســازمان هــای ذیربط 
نظر مثبت خود را بــرای واگذار کردن 
یک قطعــه زمین جهــت دایر کردن 
کارگاه آهنگری ســنتی استاد بشیر به 
اداره صمت اعلام کــرده اند جز اداره 
راهداری. قرار اســت در روزهای آینده 
کارشناسان این اداره منطقه مورد نظر 
برای ســاخت کارگاه را بازدید کرده و 

نظر خود را اعلام کنند.
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی 
میراث فرهنگی، گردشگری  اداره کل 
و صنایع دستی کهگیلویه و بویراحمد 
در ایــن زمینه گفت: رشــته آهنگری 
سنتی استان به عنوان یک اثر معنوی 
در کشور ثبت ملی شــده است و این 
اداره برای رونق این رشــته سنتی به 
هنرمندان همکاری های لازم را صورت 

می دهد.
محمدکاظــم رحمانی افــزود: علاوه 
بر این اینکه بــرای فعالیت هنرمندان 
آهنگری ســنتی در کمتــر از 15 روز 
پروانه فعالیت صادر می شود برای رونق 
این رشــته به آنان بیش از یک میلیارد 
ریال تسهیلات با بهره کم پرداخت می 

شود.
وی ادامه داد براســاس مصوبه هیات 
دولت، همه ســازمانها موظف هستند 
اســتعلام های لازم برای صدور مجوز 
فعالیت مشــاغل را حداکثر تا 15 روز 

جواب دهند.
استاد بشــیر اگرچه از همکاری نکردن 
برخی سازمانها در یک سال اخیر دلگیر 
است اما همچنان امیدوار و منتظر است 
در روزهای آتــی اداره راهداری جواب 
اســتعلام اداره کل میــراث فرهنگی 

را صــادر کند تا زودتــر بتواند کارگاه 
آهنگری سنتی خود را در کنار روستای 
القچین چرام دایر کند و جان تازه ای به 
پیکر نحیف آهنگری سنتی در منطقه 

بدهد.

آهن، هنری که در طبیعت در جزییات زندگی انسان نقش دارد

آهنگری سنتی، رقابتی تنگاتنگ با فناوری مدرن و نیازمند حمایت

طرح گردشگری کشاورزی و سلامت در قزوین اجرا می شود

مهر: معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قزوین گفت: توجه 
به گردشگری ســلامت و کشاورزی از اولویت های سال 14۰1 در استان قزوین است. نادر محمدی، 
با اشاره به وضعیت گردشگری در استان قزوین اظهار کرد: در سال جاری تلاش کردیم تا گردشگری 
در دو حوزه ســلامت و کشاورزی را در سطح استان قزوین به عنوان یک اولویت اجرایی کنیم. معاون 
گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قزوین بیان کرد: در گردشگری 
ســلامت تلاش کردیم تا ظرفیت مراکز درمانی را برای دعوت گردشــگران و ارائه خدمات مورد نیاز 
به آن ها فراهم کنیم. وی افزود: در این راســتا سه مجوز گردشگری سلامت گردشگران خارجی برای 
بیمارســتان های ولایت، پاســتور و مهرگان صادر شده اســت که در این بیمارستان ها فرایند پذیرش 
گردشــگر و انجام جراحی مورد نیاز انجام می شود. این مســئول ابراز کرد: در ادامه برای سپری شدن 
دوره نقاحت گردشگران نیز اقامتگاه ها و فضاهای طبیعی در نظر گرفته شده است. وی تصریح کرد: در 
حوزه گردشگری کشاورزی نیز با توجه به ظرفیت های دشت قزوین در حوزه کشاورزی تلاش کردیم تا 

امکان گردشگری یک روزه زندگی در مزارع کشاورزی برای گردشگران فراهم شود.

همکاری  بانوان ایران و روسیه در زمینه گردشگری و صنایع دستی

مهر: مشــاور آمور زنان و خانــواده وزارت میراث  فرهنگی گفت: ایران یکــی از جذاب ترین مناطق 
گردشگری برای گردشگران روسی به شمار می رود. در زمینه صنایع دستی نیز می توانیم همکاری های 
مشــترکی داشته باشیم. بنابراین گزارش، زینب اختری، در نشست اعضای کانون زنان بازرگان با الگا 
ساتووا مشاور بازرگانی فدراسیون روسیه در جمهوری اسلامی ایران که به میزبانی رئیس هیأت مدیره 
کانون زنان بازرگان ایران برگزار شــد، حضور یافت. وی بر زمینه های همکاری مشترک میان بانوان 
ایران و روسیه در زمینه گردشگری و صنایع دستی تأکید و بیان کرد: »ایران یکی از جذاب ترین مناطق 
گردشگری برای گردشگران روسی به شمار می رود.« مشاور آمور زنان و خانواده وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی افزود: »صنایع دستی ایران در میان کشورهای همسایه و دوست طرفداران 
زیادی دارد. فعالیت در این زمینه برای همکاری های مشترک میان دو کشور مهم و مؤثر است.« الگا 
ساتووا مشاور بازرگانی فدراسیون روسیه در جمهوری اسلامی ایران گفت: میناکاری از رشته های ویژه 
ایران بوده و برای ما محبوب است. وی افزود: معرفی مناطق گردشگری در ایران باید بیشتر انجام شود 

تا گردشگران خارجی با استفاده از تبلیغات بیشتر جذب جاذبه های گردشگری شوند.

 بــرای ســال ۱۴۰۰ مالیات هــا برمبنــای 
سیســتم گذشــته حــالا بــا یــک درصدی 
افزایــش یــا کاهش دریافت کنند.نایب 
رییس اتاق اصناف تهران در واکنش به 
خبر اخیر سازمان امور مالیاتی مبنی بر 
بــه  واریــزی  مبالــغ  کلیــه  این کــه 
دســتگاه های کارتخوان اصناف، ملاک 
عمل سازمان امور مالیاتی در محاسبه 

مالیات مقطوع است

درصــورت داشــتن یــک کارگاه آهنگــری 
مجزا از محوطه خانه، می تواند برای پنج 
نفر در این شرایط اقتصادی شغل ایجاد 
کنــد و از ســویی در شــرایط بهتــری بــه 
همشــهریان خدمــات مــورد نظــر را ارائه 

دهد.
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حامد ریحانی- 

وحید    ریحانی  )آتلیه برنز(

به گزارش همشهری آنلاین به نقل از خبرگزاری فرانسه: 
یک برند چینی که زمانی »هرمس بســتنی« نام داشت، 
پــس از آنکه کاربران اینترنتی گفتند برخی از محصولات 
آن به هیچ عنوان آب نمی شــوند به شــدت مورد انتقاد 
قرار گرفته اســت!  تصاویر ویدئوهای منتشر شده نشان 
 )Chicecream( می دهد، بستنی های شرکت چایس کریم
حتی وقتی کنار شعله ای قرار می گیرند، آب نمی شوند! در 
یکی از این ویدئوها شــخصی یک اتاق با دمای ۳1 درجه 
سانتی گراد به مدت حدود یک ساعت بستنی را در معرض 
شعله بســیار داغ قرار و نشان داد که این بستی به صورت 
کامل ذوب نمی شــود. این فیلم باعث حیرت کاربران شد 
و آنها را نســبت به قیمت های بالای این شرکت و اینکه 
آیا محصولات مملو از مواد افزودنی هستند یا خیر، بدبین 
کرد. گران ترین بستنی چایس کریم حدود 1۰ دلار قیمت 

دارد. این شــرکت با این حال مدعی شد که محصولاتش 
مطابق با مقررات ملی ایمنی مواد غذایی اســت. این برند 
در پستی در شبکه اجتماعی ویبو که نزدیک به 1۷۰ هزار 
لایک به دســت آورد، نوشت: »ما معتقدیم قضاوت درباره 
کیفیت بستنی با پختن، خشــک کردن یا گرم کردن آن 
علمی نیست.« نگهدارنده ها که یک افزودنی غذایی برای 
حفظ ساختار هستند، معمولا در بســتنی های تولید انبوه 
مورد استفاده قرار می گیرند و به طور گسترده ای تایید شده 
هستند. وانگ سیلو، بازرس ارشد مواد غذایی ملی چین نیز 
گفت: »محصولاتی که برای غلیظ کردن بستنی استفاده 
می شوند، بی خطر هســتند.« چایس کریم خود را به عنوان 
یک جایگزین چینی برای مارک های غربی با اســتفاده از 
ترکیبات ظاهرا طبیعی و طرح های الهام گرفته شده محلی 

معرفی کرده است.

فرارو: مردی اســپانیایی که می خواست از شهرش در 
برابر آتش ســوزی محافظت کند، در میان شــعله های 

وحشتناک آتش گرفتار شد.
 آنجل مارتین آرجونا ســوار بیل مکانیکی بود که آتش 
او را فــرا گرفت و او را مجبور کــرد برای نجات جان 

خود فرار کند.
در ویدئوی منتشر شده این مرد در حالی که آتش گرفته 

از میان شعله ها خارج می شود.
دوستش، خوان لوزانو، مکانیک محلی، به رویترز گفت، 
آنجل مارتیــن آرجونا، مالک یک انبار ســاختمانی در 
اســتان زامورا در شمال غربی اسپانیاست و با سوختگی 

شدید با هلیکوپتر به بیمارستان منتقل شد.
آرجونا در حال حفر ســنگر در یــک مزرعه به عنوان 

حائلی برای آتش نزدیک بود که دریای شعله های آتش 
به روی او بسته شد.

برای لحظه ای، قبل از اینکه مرد بیرون بیاید، وســیله 
نقلیه کاملًا در پشــت یک دیوار شعله ناپدید می شود. 
لباس هایــش هنگام دویدن از روی او می ســوختند. او 
سرانجام موفق می شود خود را به محل امن برساند. او 
از آن زمان به دلیل سوختگی به بیمارستان منتقل شد.

گرمای کم ســابقه در اروپا همچنین باعث آتش سوزی 
در کشــورهایی هم چون اســپانیا، کرواسی و یونان نیز 
شده است. شــعله های آتش به دلیل موج مداوم گرما 
و بادهای شــدید بارها و بارهــا اوج گرفته اند. تن ها در 
اسپانیا حدود ۳۰ آتش ســوزی رخ داده است. در شرق 

اسپانیا دمای هوا به بالای 4۳ درجه رسیده است.

ماجرای مرد اسپانیایی در میان شعله های وحشتناک آتش

اینفوگرافیک

تحلیل روز

ششــمین اجلاس سران کشورهای حاشــیه دریای خزر در حالی به 
میزبانی ترکمنســتان برگزار شد که تحت تاثیر جریانات منطقه ای و 
بین المللی از جمله جنگ در اوکراین و کشــور روسیه به عنوان یکی 
از دو طرف اصلی درگیری و تحریم های بین المللی قرار داشــت. با 
این حال فرصت مغتنمی بود تا جمهوری های تازه اســتقلال یافته 
شــوروی سابق در کنار روسیه و ایران دیدگاه های خود را به اشتراک 
بگذارنــد و در خصوص رژیم حقوقی جدیــد دریای خزر و همچنین 
بهره برداری از منابع غنی آن بخصوص نفت و گاز به تفاهم برســند.

برخلاف نشست های سیاسی گذشــته که بیشتر متکی بر تعارفات 
سیاسی و مذاکرات دیپلماتیک بوده و نتایج عملی را درپی نداشته است 

در این نشست نشان داده شد که نوع مذاکرات و برخوردها در خصوص 
مســائل اقتصادی، تجاری و منطقه ای بسیار جدی و امیدوار کننده 
اســت. اصغر زارعی- کارشناس مسائل سیاسی، در خصوص ارزیابی 
خود از این اجلاس به پایگاه خبری »الف« گفت: کشورهای شمال و 
شــرق دریای خزر سیاست های همراه و همسوئی را  دنبال می کنند 
و مسائل مربوط به انتقال انرژی، ترانزیت کالا، محیط زیست و امنیت 
منطقه ای بیشتر مورد نظر اســت. البته کشور آذربایجان با توجه به 
گرایشاتی که نسبت به ترکیه، غرب و رژیم صهیونیستی دارد سیاست 
متفاوتی را دنبال می کنــد. وی افزود: ترانزیت کالا از طریق اتصال 
خط ریلی چین به آســیای میانــه و از آنجا به اروپا می تواند موقعیت 
اســتراتژیک خاصی را در منطقه فراهم کند که منفعت آن برای همه 
کشورها خواهد بود. ضمن این که توسعه زیرساخت های ترانزیتی در 
مسیر ایران باعث تثبیت قدرت کشور در منطقه خواهد شد و به عنوان 
یکــی از مراکز مهم مبادلات تجاری دنیــا مورد توجه قرار می گیرد. 

زارعی در خصوص تعیین خط مرزی دریای خزر و ضرورت تثبیت آن 
توضیح داد: این موضوع نیازمند رعایت مباحث و استانداردهای لازم 
و تدوین قراردادهای بین المللی اســت. اگرچه در سال های 1۹۲۷ و 
1۹4۰ بین دولت شــوروی سابق و دولت وقت ایران منعقد شده بود 
ولی اکنون شــرایط تغییر کرده و با استقلال جمهوری های شوروی، 
ساز و کار جداگانه ای در این خصوص تعریف شده است. با این حال 
نمی توان گفت حقوق ایران در دریای خزر نادیده گرفته شده است ما 
نیازمند نشست های حقوقی و دقیق با کشورهای همسایه هستیم تا در 
این زمینه تصمیم درست اتخاذ شود. وی در ادامه تصریح کرد: توجه 
به احکام حقوقی و قوانین دریاهای بســته در این زمینه راهگشاست. 
قطعاً حدود مرز آبی ایران و کشورهای همسایه دریای خزر را باید به 
گونه ای تعریف و تنظیم کنند که منافع مشترک همه تامین شود. به 
نظر من فعلًا باید از این مسئله عبور کنیم زیرا ایستادن و تمرکز روی 

آن باعث می شود فرصت های همکاری زیادی را از دست بدهیم.

همسایه های یک دریا دور یک میز

یادداشت

چرا مذاکرات احیای برجام 
به نتیجه نمی رسد؟

از زمان شــروع مذاکرات احیای برجام در دولت سیزدهم یعنی ۸ 
آذر 14۰۰ تا کنون ماه ها می گذرد. با اینکه به نظر می رسد طرفین 
اراده لازم برای توافق را دارند و بارها به مرز توافق رسیدند ولی این 
امر محقق نشــد، تغییرات جهانی بویژه بحران اوکراین را می توان 
متغیرهای اثرگذار بر جریان مذاکرات دانست اما مهمترین عامل به 
نتیجه نرســیدن مذاکرات نبود نقطه اشتراک منافع و حاکم شدن 
بازی با حاصل جمع صفر بین طرفین اصلی مذاکرات یعنی ایران و 
آمریکا است. در ابتدا تاکید می شود مذاکرات احیای برجام گرچه با 
حضور گروه 5+1 پیگیری می شود ولی مساله اصلی خروج آمریکا 
از برجام و تحریم های یکجانبه این کشــور علیه ایران است. مانند 
مذاکرات برجام مساله تحریم های بین المللی مطرح نیست، گرچه 
برجام نیز با اراده طرفیــن اصلی یعنی ایران و آمریکا رقم خورد و 

سایر اعضای 5+1 نقش حاشیه ای داشتند.
چرا ایران و آمریکا در احیای برجام منافع مشترک  ��

ندارند؟
حــال چرا بازی با حاصل جمع صفر میــان ایران و آمریکا حاصل 
شده است؟ بازی با حاصل جمع صفر به موقعیتی گفته می شود که 
پیروزی یکی از طرفین مساوی با شکست طرف دیگر است. توافق 
و لغو تحریم های ایران در شرایط فعلی برای آمریکایی های شکست 
به حســاب می آید چرا که امتیاز یا منافعی بیش از شــرایط فعلی 
نصیب آنها نخواهد کرد. از طرفی در سمت ایران نیز توافق و احیای 
برجام بدون لغو مؤثر تحریم ها و همانند دوره پیش از خروج آمریکا 

از برجام منافعی بیش از شرایط فعلی نصیب ایران نخواهد کرد.
بازی با حاصل جمــع صفر پیش از برجام نیز میان ایران و آمریکا 
حاکم بود. آنچه در مقطع برجام در سال ۲۰15 این شرایط را تغییر 
داد در ســمت آمریکا نیاز اوباما و حزب دموکــرات به این توافق 
برای انتخابات ۲۰1۶ ریاست جمهوری و متوقف کردن فعالیت های 
هسته ای و غنی ســازی اورانیوم در ایران بود. به گفته باراک اوباما 
رئیس جمهور وقت آمریکا برجام بهترین راه برای رســیدن به این 
هدف بود. البته آمریکا چشم انداز اقتصادی از این توافق نیز داشت 

که نمونه آن فروش هواپیماهای بوئینگ و تجارت با ایران بود.
در مقابل ایران نیز برای لغو تحریم ها، کاهش فشارهای اقتصادی 
ناشــی از تحریم های بین المللی، خروج پرونده هسته ای از فصل 
هفتم منشور ملل متحد و امنیتی شدن در نظام بین الملل به سمت 

توافق با آمریکا گام برداشت و برجام رقم خورد.
تأثیر خروج آمریکا از برجام بر مذاکرات ��

جالب آنکه دلیل خروج آمریکا از برجام در ســال ۲۰1۸ نیز از بین 
رفتــن همین منافعی بود که آمریکا در برجام کســب کرده بود. با 
شکست حزب دموکرات در انتخابات ۲۰1۶ آمریکا و آمدن ترامپ 
از جناح رقیب، طبیعتاً انگیزه حفظ این توافق که دســتاورد حزب 
دموکرات بود از بیــن رفت. رویکرد تهاجمی ترامپ، فشــارهای 
اقتصــادی و تحریم های همه جانبه و حضــور دولت اعتدال گرا و 
دیپلماســی محور در ایران امکان بازگشت به غنی سازی در سطح 
دوره پیش از برجام را نمــی داد. آخرین دلیل، منافع اقتصادی بود 
که در مدت ســه ســال تداوم برجام برخلاف اروپــا هیچ مراوده 
جدی اقتصادی بین طرفین شکل نگرفت و ایران بیشتر تعاملات 
اقتصادی خود را به ســمت اروپا متمرکز کرد. در این مورد مایک 
پمپئو در مصاحبه ای با واشــنگتن اگزمینر می گویــد: »به برجام 
برگردیم که به فرانسوی ها یا انگلیسی ها اجازه دهیم در آنجا )ایران( 
تجارت کنند؟ به یاد داشــته باشید حتی در دوران توافق هسته ای، 
شــرکت های آمریکایی مجاز نبودند آنجا )ایران( تجارت کنند. این 
چقدر عجیب است؟« با پیروزی بایدن در انتخابات ۲۰۲۰ آمریکا از 
حزب دموکرات و استقرار تیم معمار توافق برجام در وزارت خارجه 
ایالات متحده از همان ابتدا انتظار می رفت برجام مجدد احیاء گردد. 
ولی اکنون با گذشــت نزدیک به یکســال و نیم از حضور بایدن و 
علی رغم چندین دور مذاکرات فشــرده با ایران توافقی به دســت 
نیامده اســت. عمده ترین دلیل این اتفاق نیز این است که آمریکا 
با بازگشــت به برجام منافعی بیش از موقعیت فعلی کسب نخواهد 
کرد. در موقعیت فعلی فعالیت های هســته ای و سطح غنی سازی 
اورانیوم ایران خطرســاز نیســت و ایران همچنان به برجام پایبند 
اســت. تغییر اوضاع بین المللی و دغدغه هــای جدی تر آمریکا در 
رقابت با قدرت های شــرقی نظیر چین و روسیه از توافق با ایران 
برای حزب دموکرات و آینده حضور در قدرت با اهمیت تر اســت و 
با نگاه به شــرق ایران چشم اندازی از همکاری های اقتصادی بین 
دو کشور هم نمی توان متصور بود. تنها دو عامل در طول مذاکرات 
احیای برجام آمریکا را به برجام نزدیک کرد. اولی قرارداد ۲5 ساله 
همــکاری ایران و چین و دیگری جنگ اوکراین و بالارفتن قیمت 
نفت و نیاز به عرضه نفت ایران جهت تعدیل قیمت های جهانی بود. 
باید اذعان داشــت این تحولات آنقدر جدی نبوده که آمریکا را به 
برجام بازگرداند. بنابراین تا تحولاتی در این معادلات رقم نخورد ما 

شاهد ادامه روند مذاکره برای مذاکره هستیم.

تریبون

آلبرت بغزیان 
در گفت وگو با »تدبیر تازه « تشریح کرد

اما و اگرهای توزیع کالابرگ

تحلیلگر اقتصادی براین باور است: در شرایطی که دولت از کنترل 
قیمت ها عاجز مانده تنها چیزی که می تواند قدرت خرید کالاهای 
اساسی را حفظ کند بحث کالابرگ یا همان کوپن است که بجای 
پول کالا را عرضه کند. این نکته را نیز اشاره کنم کالابرگ درشان 
ایرانی نیست که منتظر اعلام گوشت و نان و برنج و غیره باشیم. 
آلبــرت بغزیان تحلیلگر اقتصادی در گفتگو بــا تدبیر تازه ، درباه 
عرضــه کالابرگ در بازار گفت: قرار اســت یارانه نقدی تبدیل به 
کالابرگ شود. خوبی کالابرگ این است که شما با قیمت آن کار 
ندارید. قیمت برنج، گوشــت و تخم مرغ و غیره اعلام می شود و 
افرادی آن را تحویل می گیرند. اینگونه پول توسط دولت پرداخت 
می شود و عملًا اینطور افزایش قیمتی که این کالاها پیدا می کنند 
و قدرت خرید یارانه نقدی کم می شد، حفظ می شود. از این جهت 
خوب است که کالابرگ جای پرداخت نقدی قرار گرفته است. وی 
ادامه داد: بحث اینکه چقدر می تواند نیازهای مردم را تأمین کند و 
قرار اســت تا چه زمانی ادامه یابد هنوز مشخص نیست. یعنی اگر 
قرار اســت از نان و کالاهای ســاده تشکیل شود آیا قیمت ها رها 
می شــود یعنی دولت قیمت مرغ و تخم مرغ را مدیریت نمی کند؟ 
محصولات بعــدی همچون کیک و بیســکویت و غیره هم رها 
می شود و ممکن اســت تورمی را تجربه کنیم ناشی از رهاسازی 
دولت اســت. این موضوع نگران کننده است و در کنترل قیمت ها 
دولت موفق خواهد بود یا خیر جای سؤال دارد وباید در آینده دید. 
این اســتاد دانشــگاه تصریح کرد: در حال حاضر با کوپنی شدن 
موافق نیستیم ولی در شرایطی که دولت از کنترل قیمت ها عاجز 
مانده تنها چیزی که می تواند قدرت خرید کالاهای اساسی را حفظ 
کنــد بحث کالابرگ یا همان کوپن اســت که بجای پول کالا را 
عرضه کند. این نکته را نیز اشــاره کنم کالابرگ درشــان ایرانی 
نیست که منتظر اعلام گوشت و نان و برنج و غیره باشیم. بغزیان 
با اشاره به اینکه سیستم کالابرگ نیاز به نظارت دقیق و قوی دارد 
گفت:: تجربه کوپن را در زمان جنگ داشتیم. در آن زمان قیمت ها 
تغییر زیادی نداشت بلکه کالا در بازار نبود ولی در حال حاضر کالا 
در بازار زیاد است ولی قیمت ها بالاست. هدف از سیستم توزیع این 
است که بتواند قدرت خرید کالا را حفظ کند که آن هم با استفاده 
از یارانه ای که بــه افراد می دهد در حالیکــه در زمان جنگ این 
مســئله نبود. در نتیجه چاره ای جز ارائه کالا برگ در بازار نیست. 
یک راه حل و مُسکنی تلقی می شود ولی اگر ادامه دار باشد نشان 
می دهد برنامه رفاهی دولت ها در این قسمت وجود ندارد و هر چه 
زودتر این مسئله برداشته شود بهتر است. این تحلیلگر اقتصادی در 
خصوص مشــکلات ارائه کالابرگ گفت: ظاهراً زیرساخت عرضه 
کالابرگ محیا اســت فلذا خود کالا باید به موقع تأمین شود. آن 
زمــان دفترچه بود و الان کارت یا کدملی اســت. نیازی به حمل 
چیزی نیست پس کالابرگ زیرساخت خود را دارد. اینکه سیستم 
توزیعی بیاید و این را توزیع کند و مردم از فروشگاه های خاص این 
را دریافت کنند نیرو و انرژی از دولت می گیرد. اینطور نیســت که 
مثل الان مــاه به ماه پولی را واریز کنند و مردم خرید کنند، الان 
به جای پول قرار اســت کالاها توزیع شود و مردم تحویل بگیرند. 
اینجا اگر خوب مدیریت نشــود منجر به سواستفاده از این سیستم 
توزیع و قطع شدن سهمیه ها و کمبود کالاها می شود. وی در پایان 
خاطرنشان کرد: منطقاً نباید کالابرگ عمر زیادی داشته باشد. قرار 
بود یارانه نقــدی را بعد از مدتی حذف کنیم ولی دولت ها عاجز از 
حفظ این قدرت خرید ماندند. اگر کالایی باشــد تأمین آن توسط 
دولت می ماند که عده ای باید این را تهیه و توزیع کنند. عده ای باید 
نظارت کنند که سهمیه ها به موقع داده شود و باید به درستی توزیع 
شود که از دولت انرژی زیادی می گیرد ولی امیدوارم هر چه زودتر 

اقتصاد ما درمان شود که نیازی به این توزیع نباشد.

بستنی این شرکت چینی به هیچ وجه آب نمی شود!

زهرا ترابی
روزنامه نگار

طراح: مرضیه کیانی  مروست

مجید شجاعی
کارشناس روابط بین الملل

افزایش نرخ ارز علت
 تورم نیست

بهمن عشقی 
عضو اتاق بازرگانی

موضوع تورم باید از افزایش نرخ ارز جدا کنید به 
دلیل اینکه متغیرها مستقل هستند. تورم دلیل 
دیگری دارد. دلیل اصلی تورم کســری بودجه 
دولت اســت. قیمت ارز معلــول تورم و قیمت 
ارز علت نیســت. قیمت ارز مثل تب می ماند و 
اتفاقی در بدن رخ می دهد که باعث می شــود 
تب شما افزایش یابد. دولت بودجه ای می بندد 
که نیمی از این بودجه دچار کســری زیاد است 
پس باید برای رفع حوائج خود سراغ استقراض 
از بانک مرکزی و افزایش پایه پولی برود. این 
به معنای تورم است. بنابراین، این مشکلات را 
نباید به نرخ ارز ربــط بدهیم. نرخ ارز یارانه ای 
یا هر اســمی که روی این موضوع می گذاریم 
به معنای فســاد و رانت اســت. یعنی خانه دار 

شــدن در کانادا و ترکیه بــرای برخی از افراد 
است و اصلًا در جیب مردم حتی دولت نمی رود. 
بنابراین، نرخ ارز یارانه ای به معنای فساد کامل 
اســت. جلوی فســاد را امروز بگیرید بهتر از 
فرداست. با توجه به چنین اتفاقاتی که در بوجود 
آمدن ارز دولتی پیش آماده حذف ارز 4۲۰۰ که 
دولت سیزدهم انجام داد قابل دفاع است. حتی 
معتقدم دیر این اتفاق افتــاد و دولت دوازدهم 
نبایــد دلار را بــه این ترتیــب 4۲۰۰ تومان 
می گذاشت. این اشتباهی بود که اتفاق افتاد و 
اگر در این دولت هم یک ســال آن سیاســت 
ادامه یافت غلط بود. بنابراین، نباید اعتقادی به 
چند نرخی بودن ارز داشته باشیم. بعنوان مثال 
در کشــور ترکیه لیر و دلار یک عدد است در 
خیابان های اســتانبول می توانید دلار بخرید و 
دلار بگیرید و فقط یک لیر وجود دارد و ده نوع 
لیر در بازارها دیده نمی شود. این نوع نگاهی که 
در اقتصاد ترکیه وجــود دارد باید گفت اقتصاد 
در ترکیه درســت عمل می کند. تورم مســئله 

جدایی دارد. ریشــه تورم را در ناترازی درآمد و 
هزینه دولت اســت. افزایش نرخ ارز هم باعث 
می شود بخشــی از کالا و خدمات که وارداتی 
اســت و با دلار تناسب مســتقیم دارد افزایش 
قیمت داشته باشــد. از گندم گرفته تا خودرو! 
از نان تا ماشــین! حال روش جبران چیست؟ 
روش جبران این است که امروز می دانید دولت 
فایل های اطلاعاتی دقیقی از وضعیت اقتصادی 
دهک های جامعه دارد، بخشی از این درآمدی 
که بخاطر تک نرخی شدن ارز کسب می کنید 
می توانید در افزایش تاب آوری ثبت کنید یعنی 
به طبقات فرودست جامعه کمک نقدی کنید.

با توجه به چنیــن اقتصادی که در حال حاضر 
داریم و بــا پرداخت کمک نقــدی بلند مدت 
موافق نیســتم به دلیل اینکه بلند مدت باعث 
می شــود لطمه های بیشتری به اقتصاد بخورد. 
اما در کوتاه مدت بــرای رفع حوائج اجتماعی 
و حذف بحران هــا و اجتنــاب از بحران های 
اجتماعــی و اجتنــاب از تعمیق شــکاف های 

اجتماعــی دولت باید کمک های نقدی صورت 
بگیــرد. بنابراین، افزایش نــرخ ارز علت تورم 
نیست بلکه معلول تورم است. ارز هم می تواند 
نقش یک کالا را بــازی کند. وقتی تورم بروز 
کرد عدم تناسب در عرضه و تقاضا بوجود آمد 
که دولت ســعی در ســرکوب نرخ ارز دارد که 
این اقدام فروپاشی اقتصادی است. باید به این 
نتجه برسیم تک نرخی شدن ارز یک سیاست 
درست بشمار می آید و می تواند به رشد اقتصاد 
کمک کــرد. باید ظرفیت های اقتصادی جامعه 
را توســعه داد و مردم زندگی خود را به متوسط 
تراز نیازمندی ها برسانند. بدین معنا نیست که 
بلندمدت یارانه بدهید ولی در کوتاه مدت برای 
حفظ قدرت خرید، برای حفظ معیشت حداقلی 
یارانــه نقدی عرضه کرد. اســم این را مالیات 
معکوس می گذاریم. از یک عده مالیات مثبت 
بگیرید و به یک عده مالیات منفی بدهید که در 
چنین شــرایطی باید چنین استراژی پیاده شود 

که همین امر یک عدالت بشمار می آید.


